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معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم خبرداد:

اجرای طرح محله اسلامی
 در مناطق آسیب پذیر 

معاون اداره کل آموزش وپرورش استان قم:

حضور دانش آموزان درمدارس الزامی است

معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( 
کاهش  هدف  با  اسلامی  محله  :طرح  گفت  قم  استان 
قم  استان  محلات  در  اجتماعی  های  آسیب  و  مشکلات 
اجرا می شود. سرهنگ مهدی کبیری پور درآیین کشوری 

رونمایی از طرح محله محور بسیج و محله اسلامی همزمان 
در 31 استان کشور اظهارداشت : این طرح از 3 سال قبل 
در  15 محله استان قم اجرایی شده و استان قم به عنوان 

استان الگو در اجرای این طرح شناخته می شود.
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آیت الله اعرافی:

جریان های می خواهند حوزه را به سمت 
سکولار و نگاه تجزیه ای سوق دهند
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فرمانده انتظامی استان قم  تشریح کرد:

جزییات دستگیری کلاهبردار 20 میلیارد ریالی

مدیر حوزه های علمیه گفت: جریان هایی می خواهند 
حوزه را به سمت سکولار و نگاه تجزیه ای سوق دهند؛ این 
نظام مند  گفتمانی  اسلام،  مبین  دین  که  است  حالی  در 
در  عصرروزدوشنبه  اعرافی  الله  آیت  است.   تمدن ساز  و 

نظام  راهبری  ستاد  سیاست گذاری  »شورای  نشست 
جامع اندیشه اسلامی«،  ضمن گرامیداشت هفته بسیج و 
دستیابی  تلاش گران  تمام  برای  سرافرازی  و  توفیق  آرزوی 
به آرمان های بزرگ اسلام و انقلاب، به روند پذیرش طلاب 
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لغو  با  قم گفت:  استان  و صنایع دستی  میراث فرهنگی، گردشگری   مدیرکل 
محدودیت های کرونایی برای سفرها، ضریب اشغال اماکن اقامتی قم به ۹5 درصد 
رسیده است.  علیرضا ارجمندی در این زمینه افزود: در هفته جاری دوهزار ۷۶۰ 
زائر و مسافر خارجی در اماکن اقامتی قم اعم از هتل، هتل آپارتمان و مهمان پذیر 
اسکان یافته اند. وی با اشاره به اشتیاق بالای کشورهای عرب حوزه خلیج فارس 

برای سفر به ایران، اضافه کرد: بیشتر زائران خارجی قم از کشور عراق هستند.
وی با بیان ویژگی های خاص شهر قم و وجود بارگاه حضرت معصومه )س( و 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :
ضریب اشغال اماکن اقامتی قم به ۹۵ درصد رسید
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رئیس شورای اسلامی شهر قم اعلام کرد:

مونوریل قم درسفررئیس جمهور
تعیین تکلیف نهایی می شود

8

 سازمان آرامستانها شهرداری قم 
در نظر دارد جهت اجرای روکش آسفالت معابر)35۰۰۰ متر مربع با ضخامت هفت سانتیمتراز نوع بیندر( 
در محوطه سازمان با برآورد فهرست بهای راه و باند سال 1400 به مبلغ  47/803/229/323 ریال)چهل و هفت 
میلیارد و هشتصد و سه میلیون دویست و بیست و نه هزار و سیصد و بیست و سه ریال( را با  مشخصات و مقررات به 

شرح ذیل از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شرکت ها و پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید: 
شرایط:

متقاضیان باید دارای صلاحیت پیمانکاری از مراجع رسمی  با پایه پنج راه و باند، توانایی انجام کار در خصوص 
موضوع پیمان و همچنین گواهینامه HSE  )دستورالعمل ایمنی و بهداشت( از اداره کار و رفاه امور اجتماعی را داشته 

باشند.
سپرده شرکت در مناقصه به مبلغ 2/4۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )دو میلیارد و چهارصد میلیون ریال( می باشد. که هم 
بصورت واریز نقدی به حساب شماره 700787441818  نزد بانک شهر و یا ضمانت نامه بانکی امکان پذیر میباشد. 
سازمان آرامستانها مکلف می باشد در صورتی که برنده مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشود سپرده شرکت در 
مناقصه مشارالیه ضبط می نماید و همچنین نفر دوم هم اگر برای انجام عقد قرارداد به او مراجعه گردد و از انجام 

معامله امتناع نماید سپرده شرکت در مناقصه ضبط خواهد شد. 
سازمان آرامستانها اختیار دارد مقدار کالا و یا موضوع پیمان را در طول مدت اجراء تا 25% افزایش یا کاهش دهد.

سازمان آرامستانها اختیار دارد بعد از بازگشائی پیشنهادات و پس ازبررسی، برنده مناقصه را از یک روز تا ده  روز کاری 
اعلام نماید. 

در صورت تشخیص سازمان آرامستانها در خصوص میزان پیش پرداخت در قرارداد به برنده مناقصه تا 15% نسبت 
به مبلغ پیشنهادی اقدام می نماید.

در روز بازگشائی پیشنهادات، حضور شرکت کنندگان درجلسه کمیسیون معاملات لازم نمی باشد.
در قرارداد منعقده با برنده مناقصه رعایت دستورالعمل آسفالت و HSE  عمرانی الزامی است.

در صورت انعقاد قرارداد با برنده مناقصه تعدیل پیمان مشمول این قرارداد می شود.
سازمان آرامستانها در رد و قبول پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی برعهده برنده مناقصه می باشد.

 متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه وکسب اطلاعات بیشتر بعد از انتشار آگهی دوم  به مدت 1۰ روز 
در ساعات اداری به سازمان مراجعه نمایند. ضمناً خرید اسناد مناقصه براساس تعرفه مبلغ ۷/۰۰۰/۰۰۰ ریال می 

باشد.
تذکر مهم: بر اساس آیین نامه معاملات شهرداری ها ، مدت ده روز در بند فوق الذکر شامل هم اخذ و هم تحویل 

اسناد می باشد.
 مبلغ پیشنهادی از حیث مبلغ ) مشخص، معین، بدون قید و ابهام ( بوده ودر پاکت لاک ومهر شده تسلیم گردد.

محل توزیع اسناد: جاده قدیم قم –تهران کیلومتر4 سازمان بهشت معصومه ساختمان اداری واحد امور پیمانها 
وقراردادها- تلفن 1530

محل تحویل پاکتهای پیشنهادی: قم ،بلوار امام موسی صدر ، ساختمان شهرداری مرکز، طبقه 4 معاونت خدمات 
شهری واموراجتماعی ، واحد حراست .

آگهي مناقصه)نوبت اول(

روابط عمومی سازمان آرامستانها شهرداری قم      شناسه اگهی :1228۰۹2 

ضرورت نگاه توسعه ای
 به آموزش و پرورش 

در ایران اهداف و راهبردهای اصلی آموزش و پرورش 
را با پرورش دینی اشتباه گرفته اند و فرض شده که اگر 

در مدارس افراد دیندار تربیت شود کفایت می کند در حالیکه این امر لازم ، ولی کافی 
نیست . آموزش یکی از پیچیده ترین و پردامنه ترین دانش های بشری است که به خاطر 
میان رشته ای بودن،همواره با بهره گیری از علوم و دانش های مختلف دستخوش تغییر 
و توسعه می شود و خود را کارآمد تر و سازگارتر با اهداف انسانی و توسعه جامعه می سازد. 
درکشورهای توسعه یافته، کارشناسان و معلمان آموزش و پرورش تحت پیچیده ترین 
و عالی ترین تعالیم دانشگاهی و تحقیقاتی و تجربی قرار می گیرند و شغل معلمی یک 
تخصص عالی در جامعه توسعه یافته تلقی می گردد که به تناسب آن نیز دستمزد هایی در 

رده های بالای جامعه به عنوان تشویق کارارجمند آنها پرداخت می گردد. 
امروزه مهم ترین اهداف و راهبردهای آموزش و پرورش برای کشوری که قصد گام نهادن 
در مسیر توسعه را دارد پرورش انسان هایی است که دارای قدرت فکر کردن و اندیشیدن 
درست ویا درست اندیشیدن، دارای خلاقیت و دارای توان مشارکت اجتماعی است. این 
سه هدف در کنار اخلاق فردی و مدنی، وطن دوستی و دیگر دوستی مهمترین اهداف 
آموزش و پرورش مدرن است که البته در ایران ایمان مذهبی و دینی و تعلیمات آن نیز به آن 
افزوده می شود. حال غفلت از اهداف راهبردی فوق و صرفاً بسنده کردن به ایمان مذهبی 
و تعلیمات دینی که بسیار مهم و ضروری است به معنای آن است که به علوم آموزشی 
که امری جهانی و انسانی است وهمانند همه تخصص ها مثل پزشکی یا اقتصاد است 

غفلت ورزیده ایم.
در اروپا دانشگاه ها و موسسات بسیار قدرتمندی مثل "انستیتوی آموزش دانشگاه 
لندن"وجود دارد که در سطوح لیسانس، فوق لیسانس و دکترا ، کارشناسان و معلمان 
را با آخرین علوم و دانش آموزشی سازگار با توسعه کشورشان و شیوه های تدریس آشنا 
می سازند. انتخاب وزیر و مدیران آموزش و پرورش در ایران همسوبا توسعه آینده ایران 
نیست. گویا ما هنوز تصمیم نگرفته ایم توسعه پیدا کنیم زیرا می بایست مهمترین پست 
کابینه وزیر آموزش و پرورش باشد در حالی که با احترام به شخصیت فردی دو نفری که 
در دولت سیزدهم به مجلس پیشنهاد شده اند ورای نیاوردند، نه تخصص لازم درحوزه 
آموزش مدرن و سازگار با توسعه داشتند و نه تجربه علمی کافی برای ایفای نقش خطیر 
وزیر آموزش و پرورش بعنوان توسعه دهنده سرمایه اجتماعی جامعه ایران. این امر 
مختص دولت سیزدهم نیست، تقریباً همه دولت های بعد از انقلاب از این نقیصه رنج 
می بردند و وزیران آموزش و پرورش آخرین وزیرانی بودند که انتخاب می شدند. دولت 
ها به خاطر درآمد نفت به وزیر نفت و به واسطه صنعت به وزیر صنعت و به خاطر غذا و 
کشاورزی به وزیر کشاورزی اهمیت می دادند و آگاه نبودند یا قصد آن را نداشتند که 
نقش آموزش و پرورش در تربیت انسان ها و نیروی انسانی مهمترین سرمایه گذاری در 
کشور و به قول شولتز برنده جایزه نوبل به جای نیروی انسانی ، سرمایه انسانی است 
ودارای همه کارکرد های سرمایه در بازار، جامعه واقتصاد است در ایران نیز اگر خللی در 
این سرمایه گذاری انسانی ایجاد شود آینده توسعه ابا چالش های بزرگی روبرو خواهد 

شد. 
متاسفانه در ایران دانشگاه تربیت معلم را که می توانست با اصلاحات و سازگاری لازم با 
بهترین دانشگاه های دنیا در حوزه آموزش نقش تربیت معلمان و کارشناسان آموزش ایران 
را همسو با توسعه کشوربرعهده بگیرد با تغییر مأموریت رها نمودند و دانشگاهی ضعیف و 
در رده ای بسیار پایین تاسیس نمودند که پاسخگوی علمی نقش دانش آموختگان آن 

برای سرمایه گذاری انسانی در توسعه ایران  نیست.
دولت و کسانی که به توسعه کشور فکر می کنند و برای تغییر وتوسعه آن برنامه ریزی 
می نمایند اگرتصمیم و قصد توسعه داشته باشند می بایست مهمترین عناصر تاثیرگذار 
در شگل گیری توسعه آینده ایران راتعیین وبرمبنای آنها سیاستگذاری نمایند، بی تردید 
آموزش جزء اصلی ترین عناصری است که ازطریق سرمایه گذاری برای آینده ایران 
نقشی زیربنایی دارد.البته این امر میبایست بین دولت و نخبگان جامعه مورد اجماع 
وهمرایی بعنوان یکی ازمهم ترین عناصر تاثیرگذاربر توسعه اقتصادی و اجتماعی ایران 

قرار گیرد.
بدون آموزش وپرورشی مدرن وتغییرات اساسی دروضع کنونی آن درسازگاری با اهداف 
توسعه ،آینده ای برای توسعه ایران متصور نخواهد بود. البته دولت هایی می توانند 
چنین بیاندیشند که دولت توسعه گرا باشند. دولت هایی که مهمترین هدف شان توسعه 
اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی جامعه و متشکل از کارگزاران توسعه گرا و نخبگان توانا و 

همرای برای تغییر و توسعه باشند. آیا دولت های ما چنین هستند؟
استاد دانشگاه  شهید بهشتی

محمد حسین شریف زادگان*

آیت الله اعرافی:

جریان های می خواهند حوزه را به سمت 
سکولار و نگاه تجزیه ای سوق دهند

مدیر حوزه های علمیه گفت: جریان هایی می خواهند حوزه را به سمت سکولار و نگاه 
تجزیه ای سوق دهند؛ این در حالی است که دین مبین اسلام، گفتمانی نظام مند و تمدن ساز 

است. 
آیت الله اعرافی عصرروزدوشنبه در نشست »شورای سیاست گذاری ستاد راهبری نظام 
جامع اندیشه اسلامی«،  ضمن گرامیداشت هفته بسیج و آرزوی توفیق و سرافرازی برای تمام 
تلاش گران دستیابی به آرمان های بزرگ اسلام و انقلاب، به روند پذیرش طلاب علوم دینی و 
فرایند تحصیلی در حوزه اشاره کرد و ابراز داشت: انتظار آشنایی طلاب با کلان اندیشه اسلامی 

به صورت منظوفه فکری و تمدنی امر بسیار مهمی است.
مدیر حوزه های علمیه با بیان این که برای جبران خلأ منظوفه فکری و تمدنی اندیشه 
اسلامی در مباحث آموزشی، برنامه های ویژه ای در نظر گرفته شده است، اظهار داشت: با توجه 
به اهمیت بحث منظومه تمدنی اندیشه اسلامی همچنان نیازمند پیگیری اقدامات جامع تری 

در حوزه هستیم.
آیت الله اعرافی طرح شهید مطهری و طرح ولایت را از جمله رویکردهای آشناسازی با کلان 
اندیشه اسلامی دانست و اذعان داشت: با توجه به تفاوت ها و مشترکات اندیشه ای، نیاز بود 
تا منظومه فکری منسجمی را مبتنی بر اندیشه برجسته ترین متفکران معاصر و برای سطوح 

مختلف تحصیلی طلاب گردآوری کنیم.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه، ترمیم خلأ آموزشی حوزه در قالب برنامه ای آزاد، جذاب 
و نیز مبتنی بر آراء اندیشمندان معاصر جهان اسلام را از رویکردهای ستاد راهبری نظام جامع 
اندیشه اسلامی برشمرد و خاطرنشان کرد: این ستاد برآن است تا از مشورت و رأی و نظر 
شخصیت هایی که جنبه حقیقی و حقوقی آنها از جایگاه مهم حوزوی برخوردار است بهره مند 

شویم تا تحت شورایی تخصصی، کلان این طرح را راهبری نمایند.
مدیر حوزه های علمیه با تاکید بر این که بهره مندی طلاب از تفکر جامع نظام مند نسبت به 
اسلام، مهمترین رسالت این طرح است، یادآور شد: امیدواریم در این شورای تخصصی بتوانیم 
از آراء و نظرات راهبری دوستان نسبت به طرح بهره مند و در فرایند عملیاتی سازی آن را لحاظ 
نماییم. آیت الله اعرافی در بخش دیگری از سخنان خود، بر اهمیت تاسیس شورای راهبری و 
سیاست گذاری نظام جامع اندیشه اسلامی تاکید نمود و خاطرنشان کرد: جریان هایی می 
خواهند حوزه را به سمت سکولار و نگاه تجزیه ای سوق دهند؛ این در حالی است که دین مبین 

اسلام، گفتمانی نظام مند و تمدن ساز است.
  

امیرآبادی نماینده مردم قم : 

ارز 4200 تومانی تاثیر ملموسی برای مردم 
نداشته است 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه اختصاص ارز 4200 تومانی 
طی سال های اخیر تاثیر ملموسی برای مردم نداشته است، گفت: بسیاری از مردم عنوان می 
کنند ما وجود این ارز را در سفره های خود مشاهده نکرده ایم و این رانت فقط به جیب افراد 

خاص رفته است. 
احمد امیرآبادی فراهانی روزدوشنبه در جمع اعضاء کارگروه تخصصی کشاورزی دفترش در 
قم، با بیان اینکه اختصاص ارز 4200 تومانی طی سال های اخیر تاثیر ملموسی برای مردم 
نداشته است، اظهار داشت: بسیاری از مردم عنوان می کنند ما وجود این ارز را در سفره های 

خود مشاهده نکرده ایم و این رانت فقط به جیب افراد خاص رفته است.
نماینده مردم قم در مجلس اضافه کرد: وجود ارز 4200 تومانی حتی در دارو هم نمود بارزی 
نداشته و افزایش های قیمت در داروها کاملا مشهود است و دارو با این ارز در اختیار مردم قرار 

نمی گیرد. در بخش نهاده های دامی این بی تاثیری بیشتر خود را نشان داده است.
وی نظارت عمومی و تخصصی بر بخش های مرتبط با کشاورزی و دامپروری و ارتباط مستقیم 
آن با مصرف آحاد جامعه را خاطرنشان ساخت و افزود: اعضاء کارگروه تخصصی و مشورتی 
کشاورزی جمعی از فعالان بخش خصوصی و نهادهای غیر دولتی هستند که با اشرافیت کاملی 
که دارند می توانند نقاط قوت و ضعفها را بررسی و برنامه های جایگزین که به نفع مردم است را 

ارائه دهند.
امیرآبادی فراهانی با اشاره به هم صدایی مجلس و دولت در خصوص بی تاثیری ارز دولتی بر 
قیمت برخی از کالاها، اضافه کرد: علی رغم اختصاص میزان قابل توجهی ارز دولتی و یارانه به 

کالاها کاملا مشخص شده است که این هزینه ها واقعا بی معنی است.
وی افزود: برای حذف این ارز ملاحظاتی وجود دارد که مهمترین آن فضای روانی است که 
به جامعه منتقل می شود. در حالی که در برخی از اقلام مصرفی این ارز حذف شده ولی کسی 
هم متوجه نشد چون در گذشته هم این یارانه تاثیری در کاهش قیمت ها نداشته است و بدست 

مصرف کننده نمی رسید.

سخنگوی وزارت خارجه :

تمرکز ایران در مذاکرات وین 
رفع تحریم هاست

آصفی سخنگوی پیشین وزارت خارجه: 

طرح توافق موقت می تواند
 فریب یا فرصت باشد

 دیپلمات پیشــین با بیــان اینکه 
تــا زمانی که جزئیات طــرح توافق 
موقــت روشــن نشــود نمی تــوان 
قضاوت درستی درباره آن داشت، 
گفــت: ایــن طــرح هــم می تواند 
فرصتی باشــد برای اینکه در یک 
فضای روشن تر تصمیم گرفت و هم 
می تواند یک فریب و تله رسانه ای 
7باشــد.  حمیدرضا آصفی ،رویکرد  7

رییسی در دیدار بسیجیان نهاد ریاست جمهوری:

بسیجی باید پرچم برافراشته 
ارزش های انقلابی باشد 

ســخنگوی وزارت خارجه گفت: 
ما همواره بــه آژانس توصیه کردیم 
فنــی  همکاری هــای  مســیر  در 
باقی بمانــد و اجــازه ندهد برخی 
کشورها جهت گیری های سیاسی 
و اغــراض سیاسی شــان را بــه نام 
آژانس جلو ببرند. طبیعی است ما 
در چهارچوب تحولات بر اســاس 
اتخــاذ  را  لازم  تصمیــم  شــرایط 

اصلاح  جمهــوری،  رییــس 
نظــام اداری و تــلاش بــرای 
تقویت کارآمدی در سازمان ها 
و ادارات را ضروری دانســت 
و گفت: یقینا اگر نظام اداری 
کشــور از روحیــه بســیجی 
شــاهد  باشــد،  برخــوردار 
و  مشــکلات  از  بســیاری 
ناکارآمــدی موجود نخواهیم  2

 

در شانزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم متمم و اصلاحیه 
بودجه سال 14۰۰ شهرداری قم به میزان 3۶ هزار و 4۷۰ میلیارد ریال مصوب شد. 
حسین صابری روزدوشنبه درشانزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم در این خصوص بیان کرد: بودجه پیشنهادی سال 14۰۰شهرداری قم 
در تصویب اولیه 3 هزار و ۶22 میلیارد ریال بود که درنهایت این بودجه در  متمم 
و اصلاحیه، به میزان 3۶هزار و 4۷۰ میلیارد ریال مصوب شد. رئیس کمیسیون 
برنامه، بودجه و سرمایه گذاری شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: این اصلاحیه 

درجلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم صورت گرفت؛
تصویب اصلاحیه بودجه سال ۱۴۰۰ شهرداری قم

8
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بسیج برگ زرین انقلاب

چند روزی است ذهنم درگیر است. دنبال محتوای ناب برای معرفی بسیج هستم 
اما هر چه بیشتر فکر میکنم از این موضوع بیشتر فاصله می گیرم؛  نه به خاطر بی 

محتوا بودن آن بلکه دقیقا به خاطر پر محتوا بودنش.
خوشبختانه به درازای تاریخ انقلاب حرفهای زیادی زده شده، چه از جانب امام 
راحل چه از طرف رهبر معظم انقلاب و چه از جانب مسئولین نظام و... که هر کدام 

فصل عاشقانه ای برای بسیج سروده اند.
حرکت بسیجیان هم از این فصول نشأت گرفت، نشو و نما کرد، رشد کرد و شد 

برگ زرین صفحات انقلاب.
اما ذهن من هنوز هم درگیر است دنبال یک نقطه پر رنگ در بسیج می گردد که 
تمام زیبایی های آن را در یک کلام خلاصه کند؛ فکر میکنم و بالاخره جرقه ای 

ذهنم را سمت و سو میدهد.
 ذهنی که فقط هدفش نشان دادن کلام پرمغز امام خمینی)ره( مبنی بر  بسیج 
20 میلیونی و بازتاب کلام ایشان بعد از انقلاب تا کنون بود تبدیل شد به یک واژه:

»بسیج یعنی اخلاص«نه بلد هستم و نه بنایی دارم اخلاص را تفسیر کنم؛ اما شما 
را دعوت میکنم به یک جمله از سردار دلها؛ شهیدی که هنوز با بردن نامش اشک از 
چشمانم جاری میشود. شهیدی که برای لحظه لحظه بودنش باید سپاس بیکران 

تقدیم معبود او کنم.
او سپاهی بود اما نقطه پررنگ "بسیج" در تمام وجودش تجلی داشت. برای همین 
می توانست کلامی بگوید که با تمام وجود بر جان و دل هر آدمی با هر عقیده و 
مذهب و مسلکی بنشیند. باید به این بلوغ برسیم که نباید دیده شویم انکس که باید 
ببیند می بیند". ذهن من تک تک کسانی که به بسیج معنا می دهند را اینگونه می 

بیند؛ کسانی که فقط به نام او برای او و در راه او قدم بر می دارند.
قدمهایشان گاه در فضای فکری و فرهنگی جلوه گر است و نتیجه اش میشود 
تقویت ارزشها و مبارزه با تهاجمات فرهنگی، گاه در عرصه علمی رخ می نماید، گاه 
می شود دست یاریگر پزشکان و پرستاران و گاهی امنیت و آرامش را در مرزها برای 

تو به ارمغان می آورد.  
در رفع محرومیت فقط دلشان می خواهد باری از دوش سنگینت بردارند و 
لبخندی بر لبانت بنشانند و در همه اینها فقط دنبال رضایت خدا و ولی او هستند.

تنها سرمایه بزرگ یک بسیجی که همیشه او را در تمام صحنه ها آماده به خدمت و 
انجام وظیفه می کند پیوند قلبی او با خدا و ولی اوست.باشد که ما هم هر کدام اگر 
در واقع بسیجی نیستیم برچسب بسیجی بودن را بر شانه های خود داشته باشیم 

چرا که کم کم رنگ و بوی او را خواهیم گرفت.
سردار دلها رشد و بلوغ معنوی بسیج را در یک کلام خلاصه کرد و این راز بزرگ 
بسیجی بودن است در هر لباس و سن و شخصیتی؛ بدون اینکه نامت جایی ثبت 

شده باشد.

دادستان کل کشور: 

حدود ۳ هزار زندانی با تلاش بسیجیان 
آزاد شده اند 

دادستان کل کشورگفت: از سال گذشته تاکنون جمع زندانیانی که در اثر تلاش 
بسیجیان آزاد شده اند دو هزار و 9۶8 زندانی است. 

حجت الاسلام والمسلمین منتظری به مناسبت هفته بسیج آیین آزادسازی 
زندانیان جرائم غیرعمد ضمن تبریک هفته بسیج به همه بسیجیان، اظهار کرد: 
برای امام راحل حضرت امام خمینی )ره( که این یادگار عظیم و شجره طیبه بسیج 
را غرس کردند و امروز از ثمرات آن همه ما بهره می جوییم و نیز شهدای کشور علی 

الخصوص شهدای بسیج، علو درجات را دارم.
وی گفت: بنده در برابر عظمت این نهاد سر تعظیم فرود می آورم و امیدواریم که 

بتوانیم به شایستگی دین خود را به شهدا ادا کنیم.
دادستان کل کشور با اشاره به آیه ای از سوره مائده اظهار کرد: خداوند در قرآن 
از مسیر اسلام  اگر کسی  اید  آورده  ایمان  کریم می فرمایند که ای کسانی که 
برگردد جای نگرانی نیست، چون خداوند متعال قومی را می آورد که ویژگی هایی 
دارند همچون آن ها خدا را دوست دارند و خداوند آن ها را دوست دارد و در برابر 
مومنین خاضع و خاشع هستند و در برابر کفار و دشمنان با اقتدار می ایستند و در 
راه خدا جهاد می کنند و از ملامت ملامتگران خوف و نگرانی ندارند و پیامبر اکرم 
)ص( در خصوص شان نزول این آیه به سلمان فارسی و هموطنانش اشاره می کند 
و می فرمایند این مرد و هموطنان او قومی هستند که اسلام را زنده خواهند کرد و 

این ویژگی ها را خواهند داشت.
وی گفت: بنده اعتقاد دارم که یکی از مصادیق قطعی این آیه و حدیث، شجره 
طیبه بسیج و بسیجیان است. شجره طیبه ای که 4 دهه است همه ما برکات و آثار 
آن را می بینیم باید در برابر این عظمت خشوع کرده و به افرادی که در این عرصه در 
حال مجاهدت هستند آفرین گفت. افرادی که در برابر استکبار و دشمنان با اقتدار 
می ایستند و سینه سپر می کنند و در مقابل مردم و مستضعفین خاضع و فروتن 

هستند.
حجت الاسلام و المسلمین منتظری اظهار کرد: شهید عزیز قاسم سلیمانی یک 
نمونه شاخص از این شجره طیبه است که در برابر دشمنان، پر ابهت و با اقتدار و در 

برابر ضعفا و مسلمانان جهان بسیار فروتن و مردمی بود.
دادستان کل کشور بیان داشت: خوشا به حال آنان و شما و کسانی که مسیر حاج 
قاسم سلیمانی را طی می کنید و درود بر همه بسیجیان و رهبر بزرگوارمان که این 

مسیر را هدایت و این بسیجیان جان بر کف را فرماندهی می کنند.
 

علی باقری در گفتگو با الجزیره:

آمریکا چاره ای جز پذیرش
 واقعیت جدید ندارد

 معاون سیاسی وزیر امور خارجه ایران و رئیس هیئت مذاکره کننده ایرانی با بیان 
اینکه ایران به فعالیت های هسته ای خود در قالب برجام ادامه می دهد، گفت 

آمریکا چاره ای جز پذیرش واقعیت جدید ندارد.
علی باقری معاون سیاسی وزارت امور خارجه و رئیس هیئت مذاکره کننده ایران 
در مذاکرات هسته ای وین در گفتگوی اختصاصی با شبکه تلویزیونی الجزیره 
گفت: ایران به فعالیت های هسته ای طبق بندهای مندرج در توافق هسته ای ادامه 

می دهد.
وی افزود: تا زمانی که طرف مقابل به توافق هسته ای پایبند نباشد، هیچ دلیلی 
برای عقب نشینی تهران از سیاست های خود در راستای کاهش تعهدات برجامی 

وجود ندارد.
و  ندارد  واقعیت جدید  آمریکا هیچ گزینه ای جز پذیرش  باقری تصریح کرد: 

بازگشت به توافق هسته ای مستلزم تحقق اراده در سیاست آمریکا و اروپا است.
این مقام ارشد ایرانی در ادامه پرسید: اگر اروپایی ها در مقابل واشنگتن هیچ 
استقلالی در تصمیم گیری نداشته باشند، حضور آنها در مذاکرات چه فایده ای 
دارد؟ پیشتر سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه ایران با بیان اینکه 
هر گونه مذاکره در وین باید به لغو کامل تحریم ها علیه ایران منجر شود، از آژانس 
بین المللی انرژی اتمی خواست ماهیت فنی خود را حفظ کند و تسلیم فشارهای 

سیاسی نشود.
هشتم آذر ماه شهر وین میزبان مذاکرات ایران و گروه 1+4 برای لغو تحریم های 
خارجه  وزارت  سخنگوی  خطیب زاده  سعید  خصوص  همین  در  است.  آمریکا 
دوشنبه 24 آبان در نشست هفتگی با خبرنگاران در پاسخ به سوال خبرگزاری 
فرانسه درباره مذاکرات پیش رو در وین اظهار داشت: بررسی های ما به جمع بندی 
رسید و درباره زمان گفتگو با اعضای 1+4 به توافق رسیدیم. این گفتگوها برای 
رفع تحریم ها و تحریم هایی که با برجام ناهمخوان هستند، ادامه خواهد یافت و 
تحریم هایی که به صورت غیرقانونی توسط آمریکا علیه ایران اعمال شده همه باید 
لغو شوند. برخی نکات اختلافی در ۶ دور مذاکرات وین بوده که مذاکرات به توافق 

نرسیده است.

اخبار

برای نخستین بار در کشور انجام شد؛

اجرای نخستین مرحله تست میدانی 
رنگ های ترافیکی بر پایه نانو درقم 

رنگ های ترافیکی جدید بر پایه علم نانو و با مشارکت شرکت های دانش بنیان تولید و برای 
نخستین بار در کشور توسط شهرداری قم مورد تست میدانی قرار می گیرد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم در حاشیه اجرای نخستین مرحله تست میدانی 
رنگ های ترافیکی بر پایه نانو در قم با اشاره به ضرورت توجه به رضایتمندی شهروندان در کنار 
استفاده از علوم و دستاوردهای جدید علمی در اجرای اقدامات و پروژه های شهری اظهار 
داشت: شهرداری قم در جهت افزایش بهره بری و بهره مندی از پیشرفت های علمی، مجموعه 
شرکت های توانمند در سطح کشور را شناسایی و جهت اجرای پروژه های مشترکت دعوت به 

همکاری نموده است.
مسعود طبیبی در خصوص اجرای خطوط و علائم افقی ترافیکی در سطح معابر گفت: 
استفاده از رنگ های ترافیکی بر پایه تکنولوژی نانو، ماندگاری را افزایش، درخشندگی و 
بازتابندگی را بیشتر، سایش خطوط را کمتر و در کل، هزینه ها را در بلندمدت کاهش می دهد.
وی خاطرنشان کرد: حمایت ها و نگاه تخصصی شورای اسلامی شهر و همچنین شهردار 
و  رقابتی  و فضای  تسریع  را  پروژه ها  اجرای  روند  ترافیکی شهر،  قم در خصوص مسائل 
رضایتمندی را هم برای مسئولین و شهروندان و هم برای شرکت های فعال در حوزه پشتیبانی 

و اجرای طرح های ترافیکی در سطح ملی به وجود خواهد آورد.
کرد:  ابراز  میدانی  تست  این  حاشیه  در  نیز  ترافیک  و  حمل ونقل  سازمان  مدیرعامل 
رنگ های ترافیکی که مورد آزمون میدانی قرار گرفتند، برای اولین بار در کشور تولید و در 
شهر قم استفاده آزمایشی می شوند. حسین شعبان زاده ادامه داد: پس از تأیید آزمون 
رنگ های ترافیکی بر پایه نانو می توانیم تمامی معابر سطح شهر قم که آسفالت مناسب داشته 
و قابل اجرای رنگ باشد را با توجه به اولویت ها و در یک بازه زمانی اجرا نماییم. وی تفاوت 
رنگ های ترافیکی نانو با رنگ های قدیمی را موردتوجه قرار داد و گفت: رنگ های ترافیکی که 
به صورت مرسوم در کل کشور استفاده می شود، ماندگاری خوبی نداشته و مواد مورداستفاده 
در این رنگ ها نیز از کیفیت و ماندگاری بالایی نسبت به رنگ های نانو برخوردار نیست. وی با 
اشاره به اینکه رنگ های جدید باترکیب فرآورده های نانو، استحکام، مقاومت و ایستایی رنگ را 
افزایش می دهند اذعان کرد: البته نوع اقلیم، میزان تردد خودروها در معابر، میزان بارندگی و 
جرم پذیری خطوط نیز دراین زمینه در ماندگاری رنگ تأثیرگذار است و امیدواریم با رنگ های 

جدید بسیاری از انتظارات کارشناسان و همچنین شهروندان در این خصوص مرتفع گردد
 

اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم :

بانوی قمی در میان برگزیدگان 
رویدادهای فرهنگی قرار گرفتند

اسامی برگزیدگان مسابقه »هر روز یک آیه« و »پویش کتابخانه من« از سوی معاونت توسعه 
کتابخانه ها و ترویج کتابخوانی نهاد اعلام شد که در این میان، 3 بانوی قمی نیز در بین 

برگزیده ها قرار گرفتند. 
به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم، اسامی 
برگزیدگان مسابقه »هر روز یک آیه« و »پویش کتابخانه من« از سوی معاونت توسعه کتابخانه 
ها وترویج کتابخوانی نهاد اعلام شد. پویش »کتابخانه من« به مناسبت هفدهمین سالروز 
تاسیس نهاد، با هدف معرفی کتابخانه ها و ارتقای سطح آگاهی عموم نسبت به فعالیت های 

جاری این مراکز به همت اداره کل فرهنگی نهاد، برگزار شد. 
مسابقه »هر روز یک آیه« همزمان با ایام ماه مبارک رمضان ویژه عموم علاقه مندان برگزار 
شد. برای اجرای این مسابقه روزانه تصویر آیه ای شامل متن، تفسیر و حدیث مربوط به آیه 
در شبکه ملی کتابخوانان بارگذاری می شد و علاقه مندان ضمن مطالعه محتوای هر آیه به 

پرسش های چهارگزینه ای در سامانه سماک پاسخ می دادند.
 براساس نتایج اعلام شده در پایگاه اطلاع رسانی نهاد کتابخانه های عمومی کشور، طیبه 
قربانی رضوان، کتابدار کتابخانه امام علی )ع( قم به عنوان برگزیده در پویش »کتابخانه من« 
معرفی شده است. همچنین سمانه مقدس از کتابخانه مرکز مدیریت حوزه های علمیه 
خواهران قم و الهام نقویان از کتابخانه عمومی مریم نیز در میان برگزیدگان مسابقه »هر روز 

یک آیه« حضور دارند.
  

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

ضریب اشغال اماکن اقامتی قم
 به ۹۵ درصد رسید

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: با لغو محدودیت های 
کرونایی برای سفرها، ضریب اشغال اماکن اقامتی قم به 95 درصد رسیده است. 

علیرضا ارجمندی در این زمینه افزود: در هفته جاری دوهزار 7۶0 زائر و مسافر خارجی در 
اماکن اقامتی قم اعم از هتل، هتل آپارتمان و مهمان پذیر اسکان یافته اند.

وی با اشاره به اشتیاق بالای کشورهای عرب حوزه خلیج فارس برای سفر به ایران، اضافه 
کرد: بیشتر زائران خارجی قم از کشور عراق هستند.

بارگاه حضرت معصومه )س( و مسجد  با بیان ویژگی های خاص شهر قم و وجود  وی 
جمکران و دیگر امامزادگان به عنوان دومین شهر زیارتی ایران، گفت: در مدت حدود 20 ماه 

از شیوع ویروس کرونا، گردشگری قم روزهای کم فروغی را سپری کرد.
ارجمندی تصریح کرد: با شروع واکسیناسیون کرونا و رفع محدودیت ها و صدور ویزای 

گردشگری از آبان ماه، به مرور صنعت گردشگری استان به روزهای اوج برمی گردد.
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

تزریق یک  میلیون و 2۹۹ هزار و 4۶۹ دُز 
واکسن کرونا 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 24 ساعت منتهی به یک آذرماه 1400، یک تن 
بر اثر ابتلا به ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست داد. 

به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به 
آخرین وضعیت کووید 19 در قم، افزود: در این مدت 37 بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا 

در بیمارستان های این استان پذیرش شدند.
 وی اضافه کرد: از این تعداد، 33 نفر بستری و 35 نفر از افراد مبتلا به کرونا که در روزهای 
گذشته بستری شده بودند، ترخیص شدند. وی ادامه داد: در حال حاضر 1۶۶ بیمار مبتلا به 
ویروس کرونا در این استان بستری هستند که 28 نفرشان بدحال می باشند. قدیر بیان کرد: 
در 24 ساعت منتهی به یکم آذرماه، 27۶ تست تشخیص کرونا از شهروندان گرفته شده که 
38 مورد مثبت بوده است. وی گفت: تاکنون یک میلیون و 299 هزار و 4۶9 دُز واکسن کرونا 

به شهروندان قمی تزریق شده است.

معاون اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم خبرداد:

صدور کارت شناسایی برای ۶۳ هنرمند 
انگشترساز قمی 

 معاون اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: ازابتدای 
سالجاری تاکنون۶3 کارت شناسایی برای هنرمندان انگشترساز در استان صادر شده است. 
علی رضایی در جلسه ای که با حضور کارشناسان صنایع دستی استان برگزار شد، افزود: 
با ثبت شهر قم به عنوان شهر ملی انگشتر ایران، شاهد استقبال جوانان به این هنر- صنعت 

هستیم. 
وی با اشاره به اقدامات انجام شده در توسعه و رونق شهر ملی انگشتر، اضافه کرد: تشکیل 
کمیته سیاست گذاری شهر ملی انگشتر به ریاست استاندار قم از اقدامات مهم انجام شده در 

زمینه توسعه خوشه انگشتر بود. 
وی با بیان این که انگشتر قم نیازمند بازارچه اختصاصی است، ادامه داد: طی رایزنی های 
انجام شده با دستگاه های ذی ربط درصدد تبدیل بازار شمسه قم به عنوان بازار اختصاصی 

شهر ملی انگشتر هستیم. 
رضایی با اشاره به اختصاص زمین 20 هکتاری در عوارضی قم – تهران برای ایجاد بازار 
دائمی صنایع دستی، خاطرنشان کرد: انگشتر قم با یک هزار و 200 هنرمند، محور اصلی 

بازار صنایع دستی را به خود اختصاص خواهد داد.
 

واکنش امیرآبادی نماینده قم نسبت به واکسن هراسی؛

روحانیت با واکسن مخالف نیستند
دکتر امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، نسبت به واکسن هراسی و 

تجمع عده ای در قم، واکنش نشان داد.
وی با تقدیر از دست اندرکاران عملیات واکسیناسیون عمومی در قم و کشور گفت: متاسفانه 
شاهد هستیم عده ای اقدام به واکسن هراسی می کنند که لازم است جلو این افراد گرفته 

شود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: به گونه ای وانمود می شود که 
روحانیت با واکسن مخالف است در حالی که اکثر مراجع معظم، علما و طلاب در قم و کشور 

واکسن زده و در این خصوص مردم را هم تشویق می کنند.

 
رییس جمهوری، اصلاح نظام اداری و تلاش برای تقویت کارآمدی در سازمان ها 
و ادارات را ضروری دانست و گفت: یقینا اگر نظام اداری کشور از روحیه بسیجی 
بود  نخواهیم  موجود  ناکارآمدی  و  مشکلات  از  بسیاری  شاهد  باشد،  برخوردار 
بنابراین برای کارآمدی نظام اداری، لازم است این روحیه را ترویج و گسترش دهیم. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی روز دوشنبه در دیدار بسیجیان نهاد ریاست جمهوری 
و سازمان های تابعه با گرامیداشت هفته بسیج، با بیان اینکه مسئولیت پذیر بودن و 
خطرپذیری از ویژگی ها و شاخصه های اصلی بسیجیان است، گفت: اگر در نهاد 
ریاست جمهوری کارکنان مسئولیت پذیر بوده و به مردم و ارباب رجوع پاسخگویی 
شایسته و مناسب داشته باشند، بدون تردید بقیه سازمان ها نیز از این نهاد الگو 

خواهند گرفت.
رییس جمهوری اصلاح نظام اداری و تلاش برای تقویت کارآمدی در سازمان ها 
و ادارات را ضروری دانست و گفت: کارآمدی در سیستم اداری به این است که 
کارکنان نسبت به وظیفه خود شناخت کامل داشته و با احساس مسئولیت و محبت 

نسبت به رفع مشکلات مردم و ارباب رجوع عمل کنند.
نهاد  در  انسان  مسئولیت پذیری  روحیه  اهمیت  بر  تاکید  با  رییسی  الله  آیت 
خانواده و جامعه، ادامه داد: در فرهنگ دینی، همه مسوول هستند و باید نسبت 
به موضوعات اطراف خود احساس مسئولیت کنند و همه وظیفه داریم برای ترویج 
عدالت، صفا و صمیمیت، امانت داری، گسترش خوبی ها و نهی از منکر در جامعه 

تلاش کنیم.
وی افزود: برخورداری از روحیه مسئولیت پذیری اجازه نمی دهد تا انسان نسبت 

به اطراف خود و مشکلات مردم بی تفاوت باشد.
رییس جمهوری با اشاره به اینکه در جامعه قرآنی، صبر در مقابل ناملایمات و 
مصائب و ایستادگی در برابر دشمنی ها از اصول اساسی است، خاطرنشان کرد: 
در جامعه دینی صالح بودن به تنهایی کافی نیست، بلکه انسان باید مصلح باشد 
و دیگران را نیز به کارهای خوب دعوت و از منکرات نهی کند و باید فرد بسیجی در 
اداره و سازمان خود، روحیه بسیجی و جهادی را در بین همکارانش نیز گسترش 

دهد.
اصلاح نظام اداری و تقویت کارآمدی با روحیه بسیجی ضروری است

 رییسی با انتقاد از نارسایی ها و مشکلات موجود در سیستم اداری کشور، گفت: 
یقینا اگر نظام اداری کشور از روحیه بسیجی برخوردار باشد، شاهد بسیاری از 
مشکلات و ناکارآمدی موجود نخواهیم بود لذا برای کارآمدی نظام اداری، لازم است 

این روحیه را ترویج و گسترش دهیم.
وی، برپا داشتن نماز، ارتباط صمیمی با مردم، تلاش برای گسترش خوبی ها و 
نهی از زشتی ها در جامعه و برپایی عدالت و مسئولیت پذیری را از اصول محوری 
تشکیل جامعه صالح و قرآنی دانست و اظهار کرد: باید تلاش کنیم در جامعه پاکی، 
صداقت، امانت داری، اخلاق، معنویت و عدالت گسترش پیدا کند و لازمه تحقق آن 

توجه به این اصول محوری از درون نهاد خانواده تا جامعه است.
رییس جمهوری در ادامه وظیفه شناسی و عمل به وظیفه را مورد تأکید قرار داد و 
گفت: همه باید وظیفه خود را به درستی شناخته و به بهترین نحو ممکن آن را انجام 

دهند و در اصول فکری حضرت علی)ع( اگر کسی در سنگر وظیفه شناسی و عمل 
به وظیفه  خود فوت کند این فرد از درجه شهادت برخوردار است.

رییسی با تأکید بر اینکه با روحیه بسیجی می توان مشکلات کشور را برطرف 
کرد، اضافه کرد: تفاوت و وجه امتیاز نظام اداری ایران اسلامی با سایر کشورها 

برخورداری از روحیه بسیجی است.
تحریم هرگز کشور را متوقف نخواهد کرد 

وی با تأکید بر اینکه تحریم هرگز کشور را متوقف نخواهد کرد، بیان کرد: هر 
روز که از عمر دولت می گذرد به پیشرفت کشور امیدوارتر می شوم و یقین دارم که 
گشایش های جدی در مسایل مختلف ایجاد خواهد شد و امروز دشمنان به خوبی 
متوجه شدند که ایران در موضع اقتدار ایستاده است و این اقتدار را از خون شهیدان 

خود داریم و اجازه نمی دهیم آثار خون شهدا از بین برود.
رییس جمهوری عنوان کرد: باید با روحیه بسیجی و همت و کار مضاعف در مسیر 
رفع مشکلات و ایجاد گشایش حرکت کنیم و بی تردید اگر درست حرکت کنیم، 

یاری خداوند نیز برای جبهه حق حتمی خواهد بود.
رییسی تأکید کرد: با پیشرفت در ابعاد مختلف، روزهای روشنی برای کشور انتظار 

می کشیم.
تاکید رئیس جمهور بر اهمیت منطقی شدن نرخ کالاهای اساسی

 همچنین در جلسه یکشنبه شب ستاد هماهنگی اقتصادی دولت به ریاست 
آیت الله رئیسی، گزارشی از وضع شاخص های کلان اقتصادی کشور و روند تنظیم 

بازارهای مختلف ارائه شد.
در این گزارش، وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن تشریح اقدامات ستاد تنظیم 
بازار در زمینه کنترل قیمت ها به ویژه اقلام خوراکی تصمیمات این ستاد را در جهت 

تثبیت بازار موثر دانست.
رییس جمهور با تاکید بر اهمیت ثبات در بازار و منطقی شدن نرخ کالاهای 
اساسی تداوم اجرای تصمیمات ستاد هماهنگی اقتصادی دولت و ستاد تنظیم 

بازار را ضروری خواند.
در این جلسه همچنین گزارشی از روند افزایش تولید خودرو در کشور ارائه و راه 

های تقویت تولید داخلی با استفاده از سرمایه های مردمی بررسی شد.

رییسی در دیدار بسیجیان نهاد ریاست جمهوری:

بسیجی باید پرچم برافراشته ارزش های انقلابی باشد 

اینکه  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  رییس   
وزارت آموزش  وزیر  حوزه  در  وزارتخانه  بی ثبات ترین 
با  ناخواسته  و  بوده است، گفت: خواسته  پرورش  و 
روندی که در 17 سال گذشته طی شده به آموزش و 

پرورش ضربه زده ایم. 
محمدباقر قالیباف روز دوشنبه در هفتمین اجلاسیه 
آموزی در محل  کنگره ملی همفکری بسیج دانش 
ساختمان قدیم مجلس شورای اسلامی، گفت: هفته 
بسیج یادآور مجاهدت ها و حضور عاقلانه، عاشقانه 
و مجاهدانه همه اقشار ملت عزیز ایران در عرصه های 
مختلف به ویژه در دوران دفاع مقدس است که این 
هفته را به شما برادران و خواهران گرامی و ملت عزیز و 

بسیجیان تبریک و تهنیت عرض می کنم.
رییس مجلس شورای اسلامی شهدای کشور، بویژه 
3۶ هزار شهید دانش آموز و 2 هزار و 500 معلم شهید 
را نماد درخشان فرهنگی و اجتماعی ملت عنوان کرد 
و گفت: بیشترین تعداد شهید در دوران مقدس مربوط 

به دانش آموزان عزیز است.
میز  پشت  از  داشتم  توفیق  داد:  ادامه  قالیباف 
دبیرستان به جبهه بروم و امروز خیلی خوشحالم با 
شوق و ذوق به مجلس بسیج دانش آموزی آمدم که 

سرشار از روحیه نشاط و سرزندگی و دلسوزی است.
وی خاطرنشان کرد: شرایط سنی فعلی دانش آموزان 
بر عقل مستولی است.  که احساس  به نحوی است 
در این زمان ابعاد اجتماعی، اقتصادی و اجتماعی 
دوستان،  که  چرا  می گیرد.  شکل  شما  شخصیت 
همراهان و محیط مدرسه اثرگذارتر از خانواده و خواهر 
و برادر است و بسیار بر شخصیت و شما اثر خواهد 

گذاشت.
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به تاکیدات 
رهبر معظم انقلاب بر جوان گرایی گفت: در سال های 
گذشته به جوان گرایی بها داده نشده است. البته نباید 
خود را دست کم بگیرید و فکر کنید کاری از دست شما 
بر نمی آید. به عنوان نمونه وقتی در جبهه 20 ساله 
بودم فکر می کردم فرد 50 ساله کاری از دستش بر 
نمی آید ولی وقتی 50 ساله شدم تصور می کردم جوان 

18 ساله، کاری از دستش بر نمی آید.  
قالیباف با بیان اینکه در هر مسوولیتی تلاش کرده ام 
بدانید  هم  شما  گفت:  کنم،  استفاده  جوانترها  از 
به  باید  هم  ما  و  باشید  اثربخش  می توانید  همیشه 
موضوع تعلیم و تربیت و تبدیل استعدادهای بالقوه به 

بالفعل و استفاده از ظرفیت های انسانی توجه کنیم.

وی ادامه داد: نابسامانی های امروز کشور، امکانات 
و پول نیست بلکه باور نداشتن به سنت های الهی و 
توانایی های داخلی است. مشکل این است که برخی 

از مدیران، »ما می توانیم« را باور ندارند.
رییس مجلس شورای اسلامی در ادامه اظهار کرد: 
به  واقعا موضوع رسیدگی  ما  پیشرفت کشور  مبنای 
منابع انسانی، تعلیم و تربیت، مهارت آموزی و ایجاد 
ظرفیت و استعدادهای بالقوه و به روز کردن مهمترین 

وظیفه امروز ما در کشور است.
پول  و  مادی  امکانات  امروز  کرد:  خاطرنشان  وی   
ظرفیت های  و  نیروها  جوانان،  نیستند،  ما  سرمایه 
انسانی ما سرمایه ما هستند. این را از باب شعار دادن 
نمی گویم آنقدر این حرف ها را شعار دادیم گاهی اوقات 
بیان آن از زبان ما - که مسئول هستیم و باید پاسخگو 

باشیم- چندش آور می شود.
 قالیباف ادامه داد: همه مشکلات و نابسامانی هایی 
که همین الان در اقتصاد کشور داریم و همه از آن رنج 
می بریم خدا را شاهد می گیرم و قسم می خورم دلیل آن 
نبود امکانات و پول نیست دلیل آن ضعف ما در حوزه 
تربیت و در حوزه مدیریت و اداره است که ما را به اینجا 

رسانده است. 

رییس مجلس شورای اسلامی: 

خواسته و ناخواسته به  آموزش و پرورش ضربه زده ایم

 رییس سازمان بسیج مستضعفین، انضباط اسلامی را متفاوت از غربی دانست و گفت: 
برای ایجاد تحول نیاز به حرکت عمومی هدفمند و منضبط داریم. 

سردار سلیمانی درآیین رونمایی از آغاز عملیات اجرایی طرح تحقق محله اسلامی در 
سالن شهید فهمیده سازمان بسیج مستضعفین اظهارداشت : این روزها هفته  مبارک 
شجره طیبه الهی، بسیج است که از همین جا این هفته را به رهبر معظم انقلاب و ملت 

بزرگ ایران تبریک عرض می کنم.
رییس سازمان بسیج مستضعفین افزود: خدا را شاکر هستیم که این توفیق نصیب ما 
شد که در هفته بسیج طرح تحقق محله اسلامی را با حضور شما پیش قراولان انقلاب 

اسلامی آغاز کنیم.
سردار سلیمانی با بیان این که در گام دوم انقلاب اسلامی قرار داریم، ادامه داد: بیانیه 
گام دوم از محضر امام مسلمین رهبر معظم انقلاب اسلامی صادر شده که سند راهبردی 

و نقشه راه گام دوم انقلاب اسلامی محسوب می شود.
وی اضافه کرد: رهبر معظم انقلاب اسلامی ایران فرمودند که الگوی جمهوری اسلامی 
ایران از سوی امام راحل برای ایران صادر شده است که 98 درصد مردم با آن موافقت 

کرده اند. این الگو یک الگوی منحصر به فرد و برآمده از مکتب اسلام است.
با اشاره به این که این الگو عاریه گرفته شده از دموکراسی غربی  سردار سلیمانی 
نیست، خاطرنشان کرد: شاید این سخنرانی بارها باید شنیده شود تا وقوف کامل به همه 
مشخصه ها و زوایای الگوی امام راحل به عنوان یک الگوی منحصر به فرد برای اداره کشور 

و برای رشد و سلامت و موفقیت یک ملت بزرگ به دست آید.
وی، نظام جمهوری اسلامی ایران را نظام امام و امت دانست و گفت: مطالب بسیار 
زیادی در همین جمله است. در غرب احزاب هستند که مردم را سازماندهی می کنند و با 

توجه به گرایشی که دارند دولت ها را جهت می دهند.
رییس سازمان بسیج مستضعفین تصریح کرد: در الگوی جمهوری اسلامی ایران در این 
نظام علوی و عاشورایی که برآمده از اسلام ناب است، یک تشکیلات بزرگ و مردم پایه برای 

تحقق همه زوایا به نام بسیج وجود دارد.
سردار سلیمانی با تاکید بر اینکه وقتی می گوییم بسیج به معنای یک مجموعه خارج 
از مردم نیست، یادآور شد: ما برای ایجاد تحول نیاز به حرکت عمومی هدفمند و منضبط 

داریم. انضباط اسلامی با انضباط غربی متفاوت است.
وی مطرح کرد: برای عبور از وضع موجود وظیفه تشکیلات انقلاب اسلامی که بسیج 

است، سنگین می شود.
رییس سازمان بسیج خاطرنشان کرد: بسیج یک تشکیلات یک بعدی یا جهت اوقات 
فراغت نیست. بسیج مظهر مردم سالاری اسلامی و دینی است. مردم باید براساس دین 

مبین اسلام سالار خودشان باشند.
به گفته سردار سلیمانی بسیج یعنی ملت ایران و در منظومه فکری حضرت آقا حداقل 
8 تا 10 میلیون جوان انقلابی پای کار باید در این مجموعه فعال شوند تا بتوانند در این 

حرکت عمومی پیش قراول باشند.

رییس سازمان بسیج مستضعفین:

نیازمند حرکت عمومی هدفمند برای ایجاد تحول هستیم

 نماینده مردم سمیرم در مجلس، گفت: انتظار داریم 
نیروها در مدیریت ها  به کارگیری  که حتما برای بحث 
یک شاخص هایی تعیین شود تا طبق آن شاخص ها، 
کار  این  بتوانند  ارگان ها  و  وزارتخانه ها  بقیه  ان شاءالله 

)انتصابات( را انجام دهند. 
اصغر سلیمی درخصوص برخی انتصاب های فامیلی و 
خانوادگی و همچنین انتصاباتی که تناسبی میان کارنامه 
بحث  گفت:  ندارد،  ماموریت  محل  با  فرد  تخصص  و 
بکارگیری نیروها در وزارتخانه ها و سازمان ها باید بر اساس 
شایسته سالاری، تخصص و تعهد باشد، این سه ویژگی 
اولویت های مهمی هستند و نباید نسبت به آن اغماض 

داشت.
سری  یک  که  هستند  مراکز  از  بعضی  افزود:  وی 
دستورالعمل هایی  و  کرده اند  مشخص  را  شاخص ها 
دارند که فرد باید بعضی از خدمات را انجام داده و بعضی 
مراحل را سپری کرده باشد تا بتواند در سامانه ثبت نام کند 
و درخواست کند تا مسئولیتی را برعهده بگیرد. در آنجا 

بعد از ثبت نام در سامانه، کارنامه و صلاحیت فرد بر اساس 
شاخص ها بررسی شده و نتیجه تعیین می شود.

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در ادامه 
بیان کرد: اکنون در تامین اجتماعی هم روند انتصابات به 
همین صورت است و کسانی که قصد تصدی مسئولیت 
بر اساس یک شاخص هایی که  به آن ها  دارند، نسبت 
تعیین شده و با توجه به نمره فرد، تصمیم گرفته می شود.
سلیمی با اشاره به انتصابات دولت در ماه های آغازین 
شروع به کار، اظهار داشت: متاسفانه ما در دو سه ماه 
شاهد این هستیم که انتصاباتی که انجام می شود برخی 
از آن ها اصلا تخصص یا تجربه کافی در آن حوزه ندارند. 
برخی هم هستند که در آن وزارتخانه یا سازمان نیستند و 
از جای دیگری آمده اند که این ها تا بتوانند با آن شرایط 

وفق پیدا کنند، زمان سپری می شود تا وفق پیدا کنند.
در یک  مدیری  وقتی  افزود:  ایلنا  با  در گفت وگو  وی 
مجموعه ای منصوب شود و کسانی که در سلسله مراتب 
ذیل ایشان تعریف می شوند و صاحب تخصص و تجربه 

کاری در آن حوزه هستند، ببینند که فردی که در رأس 
مجموعه حضور دارد از شایستگی لازم برخوردار نیست، 

آن ها هم انگیزه کارشان کم می شود.
نماینده مردم سمیرم در مجلس شورای اسلامی در 
ادامه خاطرنشان کرد: ما از دولت آقای رئیسی انتظار 
داشتیم که بحث عدالت محوری و شایسته سالاری  را که 
مطرح کردند، در زمینه انتصابات در مسیر همان عمل 
کنند و حتما به تخصص و تعهد و اینکه فرد در همان 
وزارتخانه و تخصص خود بتواند رشد کند، توجه داشته 
که  است  نیاز  مدیران  انتصاب  برای  همچنین  باشند. 
یکسری شاخص ها تعیین شود و اگر انتصابات براساس 
معیارهای کارشناسی رقم نخورد، وجهه ای که دولت در 

ابتدا داشت مقداری تحت تاثیر قرار می گیرد.
وی گفت: انتظار داریم که حتما برای بحث به کارگیری 
نیروها در مدیریت ها یک شاخص هایی تعیین شود تا 
طبق آن شاخص ها، ان شاءالله بقیه وزارتخانه ها و ارگان ها 

بتوانند این کار )انتصابات( را انجام دهند.

نماینده مردم سمیرم در مجلس: 

وجهه دولت سیزدهم تحت تاثیر انتصابات قرار گرفته است 

محبوبه حقیقت*
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درد در ناحیه لگن، دلایل + راهکارها؛  عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی:

فریب محصولات رژیمی بازار را نخورید
مصرف  گفت:  بهشتی  شهید  پزشکی  علوم  دانشگاه  علمی  هیات  عضو 
نوشیدنی های رژیمی هنگام خوردن وعده غذایی یا بلافاصله بعد از آن موجب 
اختلال در فرآیند هضم، افزایش اشتها و میل به خوردن شیرینی جات شده و 

نمی تواند موفقیت ما را در کنترل قندخون و کاهش وزن تضمین کند.
  دکتر زهرا یاری با بیان اینکه در تمام رژیم های غذایی باید به سه اصل تعادل، 
تنوع و میانه روی توجه کرد، افزود: میوه ها باوجود فوایدی که برای بدن دارند، 
مصرف زیاد آنها می تواند باعث افزایش قندخون، چربی خون و حتی بروز کبد 

چرب شود.
متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: رژیم های غذایی تک ماده ای و تجویز 
مصرف فقط یک نوع میوه یا سبزی در طول روز به جای غلات، لبنیات و پروتئین 

در طولانی مدت آسیب های جبران ناپذیری به سلامت فرد وارد می کند.
وی کالری مصرف یک واحد از برخی میوه ها را با یک واحد غلات که شامل 
پنج قاشق برنج یا یک کف دست نان است، برابر دانست و گفت: هیچ گروهی 
از این مواد غذایی نمی توانند جایگزین گروه دیگر باشد؛  چرا که از لحاظ ارزش 

غذایی و میزان کنترل احساس گرسنگی تفاوت بسیاری دارند.
یاری در خصوص زمان مصرف میوه ها در طول روز، تصریح کرد: توصیه می 
شود سه یا چهار واحد میوه مورد نیاز بدن در طول روز در میان وعده 10 تا 11 
صبح، 4 تا 5 عصر و در صورت مصرف شام زودهنگام و سبک، 9 تا 10 شب، 
به صورت تکی مصرف شود. خوردن میوه بلافاصله بعد از صرف وعده اصلی، 

موجب دریافت کالری مازاد و در طولانی مدت بروز کبد چرب خواهد شد.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی ادامه داد: به طور 
کلی صرف وعده های اصلی و میان وعده ها در فواصل زمانی مشخص نقش 
موثری در کنترل اشتها و کاهش وزن دارد. در همین راستا خودن صبحانه پیش 
از ساعت 9 صبح، میان وعده ساعت 10 تا 11 صبح، ناهار ساعت 1 تا 2 ظهر، 

میان وعده ساعت 4 تا 5 عصر و شام قبل از ساعت 8 شب توصیه می شود.
یاری در خصوص نوشیدنی های رژیمی نیز عنوان کرد: مصرف این نوشیدنی 
ها در زمان مصرف وعده غذایی یا بلافاصله بعد از آن موجب اختلال در فرآیند 
هضم، افزایش اشتها و میل به خوردن شیرینی جات شده و نمی تواند موفقیت 

ما را در کنترل قندخون و کاهش وزن تضمین کند.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، درخصوص  مضرات 
خوردن مایعات بلافاصله قبل، بعد و حین مصرف غذا عنوان کرد: با صرف غذا، 
شیره گوارشی به منظور هضم و جذب مواد غذایی، ترشح می شود و خوردن 
مایعات در این میان یا بلافاصله بعد از صرف وعده اصلی موجب رقیق شدن 
شیره گوارشی، اختلال در هضم و در نهایت آسیب های گوارشی خواهد شد. 
توصیه می شود از نیم تا یک ساعت قبل و یک تا 2 ساعت بعد از وعده غذایی، 

مایعات نوشیده نشود.

داروهای ضد افسردگی انواع زیادی دارند و همه ی آن ها برای درمان افسردگی 
تجویز می شوند. افسردگی یکی از شایع ترین و شناخته شده ترین اختلالات خلقی 
است. بعد از افسردگی، اضطراب متداول ترین اختلال روحی محسوب می شود. 
افسردگی بیماری است که بر همه ی جنبه ها از جمله عملکردهای ادراکی و 
هیجانی و اجتماعی فرد اثر می گذارد. به همین دلیل، درمان این بیماری چند 

وجهی بوده و هم فیزیولوژیکی است و هم روحی و روانی.
افسردگی چیست؟

از نظر بالینی، زمانی که فرد دچار یک سری علائم است که به طور کلی اندوه را 
نشان می دهند دچار افسردگی است. اما در برخی موارد، تحریک پذیری عصبی 

همراه با بی انگیزه بودن، اختلالات خواب یا نوسانات وزنی نیز دیده می شود.
افرادی که افسردگی دارند در وضعیتی از انفعال قرار دارند، احساس می کنند 
کنترلی روی زندگی خود ندارند و دچار ناامیدی اند. بعلاوه این افراد به میزان 
زیادی منفی گرا بوده و فعالیت بدنی و ذهنی کمی دارند. چند پزشک متخصص با 
استفاده از انواع شیوه های روان درمانی در ترکیب با درمان های دارویی افسردگی 

را درمان می کنند.
انواع داروهای ضد افسردگی

فرارسان های عصبی، مواد شیمیایی در مغز هستند که با افسردگی مرتبط اند، 
انواع  از  خیلی  دلیل،  همین  به  دوپامین.  و  نوراپی نفرین  سروتونین،  خصوصا 
داروهای ضدافسردگی از طریق اثرگذاری بر این مواد از راه های گوناگون عمل 

می کنند.
)MAOI( مهارکننده های مونوآمین اکسیداز

این گروه از داروها با مهار مونوآمین اکسیداز عمل می کنند و به طور کلی تنها 
زمانی به کار می روند که دیگر داروها اثر نمی کنند، زیرا این دسته از داروهای 

ضدافسردگی عوارض جانبی دارند که می تواند جدی باشد.
به علاوه مصرف این نوع داروهای ضدافسردگی ایجاب می کند که بیمار پیرو یک 
رژیم غذایی سفت و سخت باشد زیرا تداخل این داروها با برخی از غذاها می تواند 

خطرناک باشد.

داروهای ضدافسردگی تری سیکلیک و تتراسایکلیک
داروهای  متداول ترین  مدت ها  تا  و  دارند  قرار  ها   MAOI از  بعد  داروها  این 
ضدافسردگی بودند. مکانیسم عمل این دسته از داروها بر اساس جلوگیری از 

بازجذب سروتونین و نورادرنالین می باشد.
که  است  این  تتراسایکلیک  و  تری سیکلیک  ضدافسردگی های  ضعف  نقطه 
دیگر  بر  بلکه  نیست،  نورادرنالین  و  سروتونین  به  مختص  عمل شان  مکانیسم 
هورمون ها نیز اثر می گذارند، مانند استیل کولین و هیستامین و دوپامین. به همین 
دلیل می توانند عوارض جانبی جدی ایجاد کنند و حتی بیمار را به این داروها معتاد 

نمایند.
)SSRIs( مهارکننده های انتخابی بازجذب سروتونین

مهارکننده های انتخابی بازجذب سروتونین امروزه معمول ترین انواع داروهای 
ضدافسردگی اند. این داروها برای درمان افسردگی ترجیح داده می شوند زیرا 
عوارض جانبی آن ها در مقایسه با دیگر انواع داروهای ضدافسردگی خفیف تر 
است. افسردگی ارتباط تنگاتنگی با اضطراب دارد و به دلیل مکانیسم عمل خاص 

داروهای SSRI، این داروها برای هر دو اختلال خلقی به کار می روند.
دیگر  بر  و  می کنند  اثر  سروتونین  بازجذب  مهار  با   SSRI ضدافسردگی های 
هورمون ها اثر نمی گذارند. اما عوارض جانبی دارند که معمولا خفیف است، مانند 
حالت تهوع، استفراغ یا اضطراب. این دسته از داروها یکی از کم ضررترین داروها 

هستند. عنصر فعال داروهای SSRI شامل موارد زیر می شود:
. فلوکستین . پاروکستین . سرترالین . سیتالوپرام . اس سیتالوپرام

مهارکننده های بازجذب سروتونین و نوراپی نفرین
این دسته از داروهای ضدافسرگی بر سروتونین و نوراپی نفرین اثر می گذارند 
خاص  که  است  این  تری سیکلیک  ضدافسردگی های  با  اصلی شان  تفاوت  و 
بوده و تنها بر این دو هورمون اثر گذارند. عنصر اصلی فعال این دسته از داروها 

ونلافاکسین و دولوکستین می باشد.
دیگر داروهای ضد افسردگی: بوپروپیون

بوپروپیون دارویی است که با مهار کردن انتخابی بازجذب دوپامین و نوراپی نفرین 

عمل می کند و در درمان افسردگی موثر است؛ هر چند در حال حاضر از جهت 
کمک به افراد برای ترک سیگار طبق نتایجی که به دست آمده در حال بررسی 

است.
ارزش داروهای ضدافسردگی

بیشتر داروهای ضدافسردگی با اثرگذاری روی یک یا دو هورمون وضعیت فرد را 
بهبود می دهند، اما افسردگی بیماری پیچیده ای است که نیاز به انواع رویکردها 

دارد تا درمان شود.
انتخاب داروی ضد افسردگی مناسب

دخیل اند  فرد  یک  مناسب  افسردگی  ضد  داروی  انتخاب  در  زیادی  عوامل 
که مهم ترین آن ها تحمل پذیر بودن دارو توسط بیمار است. خیلی از داروهای 
ضدافسردگی به یک اندازه در درمان افسردگی موثرند و به همین دلیل بیشترین 
تاکید روی تجویز داروهایی است که کمترین عوارض جانبی کوتاه مدت و بلند 

مدت را دارند.
خصوصا عوارض جانبی مانند حالت تهوع و افزایش وزن که هر دو می توانند 
کیفیت زندگی فرد را کم کرده و باعث شوند فرد درمان را ادامه ندهد. داروهای 
ضدافسردگی هرگز نباید خودسرانه مصرف شوند و همیشه باید با تجویز پزشک 
و در کنار روان درمانی، حمایت خانواده و درمان عوارض موجود دیگر )مانند درد 

مزمن، اضطراب، اختلال دوقطبی و اختلالات شخصیتی( استفاده شوند.
خطرات و ملاحظات دارویی

گاهی داروهای ضدافسردگی در ترکیب با دیگر داروها برای درمان انواع عوارض 
اثر  از داروهایی که هر دو  ترکیبی  به کار می روند. در برخی موارد، استفاده ی 
سروتونرژیک دارند می تواند موجب سندرم سروتونین شود. سندرم سروتونین به 
تجمع سمی سروتونین گفته می شود که می تواند علائم فیزیکی و روانی خطرناکی 
ایجاد نماید. برای پیشگیری از چنین اتفاقی همیشه در مورد هر دارویی که مصرف 
می کنید با پزشک حرف بزنید، چه داروهای تجویزی و چه داروهای بدون نسخه و 

مکمل های غذایی یا داروهای گیاهی.
داروهای ضدافسردگی تنها با تجویز پزشک باید مصرف شوند و ممکن است 8 
هفته طول بکشد تا اثرات آن کاملا احساس شود. هرگز نباید مصرف این داروها 
را خودسرانه قطع کنید و یا کاهش و یا افزایش دهید. قطع ناگهانی مصرف این 
داروها می تواند علائم ناتوان کننده ای ایجاد کند مانند تهوع و استفراغ، رعشه 
و آشفتگی، کابوس، سرگیجه، افسردگی و احساس شوک های الکتریکی. اما 
با دستور پزشک و کاهش تدریجی دوز مصرف دارو می توان از بروز این علائم 
پیشگیری کرد. داروهای ضدافسردگی باید با احتیاط بسیار زیاد برای کودکان و 
نوجوانان و افراد جوان به کار برده شوند. سازمان غذا و داروی آمریکا در سال 2007 
هشداری مبنی بر افزایش احتمال افکار خودکشی و ارتکاب آن در افراد جوان تر از 

24 سال در اثر مصرف هر نوع داروهای ضدافسردگی منتشر کرد.
داروهای ضدافسردگی تنها زمانی باید برای کودکان و نوجوانان تجویز شوند که 
کاملا ضرورت داشته و تمام جوانب و عوارض این نوع درمان و خطرات احتمالی 

کاملا سنجیده شوند.
درمان با داروهای ضد افسردگی چقدر طول می کشد؟

طبق آمار و گزارش ها، از هر ده نفر، پنج تا شش نفر بعد از سه ماه مصرف 
دارو بهبودهای چشمگیری دارند. افرادی که داروهای ضد افسردگی را مصرف 
می کنند باید حداقل شش ماه این درمان را ادامه دهند تا احساس بهتر شدن 
کنند. آن هایی که پیش از هشت ماه مصرف دارو را متوقف می کنند ممکن است 
مرتبا  افسردگی شان  علائم  که  آنهایی  است.  برگشته  علائم شان  شوند  متوجه 
برمی گردد باید درمان را حداقل 24 ماه ادامه دهند. اما مطالعه ای نشان داده 
استفاده ی طولانی مدت از داروهای ضدافسردگی ممکن است در برخی از افراد 

علائم را تشدید کند، زیرا منجر به تغییرات بیوشیمیایی در بدن می شود.

نکاتی در مورد ضدافسردگی ها؛

۹ اتفاقی که در بدنتان می افتدآشنایی با انواع داروهای ضدافسردگی
 اگر هر روز عسل میل کنید

عسل این محصول تلاش شبانه روی زنبور های عسل یک ماده غذایی طبیعی است که اگر در 
چهارچوب تغذیه ای سالم و به میزان متعادل مصرف شود می تواند بدن را از این رو به آن رو کند. 
به این ترتیب که با مصرف روزانه و متعادل عسل شما خواب بهتری تجربه می کنید، حافظه تان 
تقویت می شود، پوست تان تمیزتر و سالم تر شده و اتفاقات دیگری که در ادامه به آن ها اشاره 
خواهیم کرد. عسل معجزه واقعی طبیعت است و توصیه می شود از مزایای مصرف روزانه آن 

غافل نشوید. در ادامه بیشتر در این خصوص صحبت خواهیم کرد. لطفاً با ما همراه باشید.
فواید مصرف روزانه عسل

بر اساس نتایج بررسی ها، مصرف روزانه و متعادل عسل می تواند فواید زیادی داشته باشد. 
البته عسل همچنان سوژه خوبی برای دانشمندان برای بررسی های متعدد است. اما آنچه 
تاکنون به اثبات رسیده نشان می دهد عسل پتانسیل آن را دارد که درمانگر مشکلات مختلفی 
باشد. حتماً خیلی از افراد را می شناسید که قبل از انجام کار های سخت یا ورزش ابتدا عسل 
می خورند. اینکار بی دلیل و بیهوده نیست. چون عسل مانند یک مکمل انرژی زا عمل کرده و 
توان فرد را افزایش می دهد. در ادامه به 9 تأثیر شگفت انگیز مصرف روزانه عسل اشاره می کنیم.

عسل برای بهبود سلامت پوست شما
عسل به دلیل دارا بودن مواد مغذی متعددی از جمله آنزیم ها، ویتامین ها، مواد معدنی 
و آنتی اکسیدان ها یک ماده غذایی شگفت انگیز است. اگر شما به طور روزانه به جای قند 
و دیگر شیرین کننده ها مقدار اندکی عسل میل کنید بزرگترین و وسیع ترین عضو بدن 
یعنی پوستتان تأثیر خوبی از این کار خواهد گرفت. عسل خواص مرطوب کنندگی و آنتی 
باکتریالی دارد. بنابراین به داشتن پوستی سالم تر و تمیزتر کمک زیادی می کند. نتایج برخی 
از پژوهش ها نشان می دهند که عسل علاوه بر ارتقای سلامت و شادابی پوست به درمان 
برخی از بیماری های پوستی نیز کمک می کند. بنابراین به استفاده موضعی از عسل برای 
بند آمدن خونریزی یا بهبود زخم ها بسنده نکنید و برای شادابی و سلامت پوستتان روزانه 

مقداری عسل میل کنید.
عسل برای کاهش قند خون و کاهش وزن

عسل به کاهش وزن کمک می کند. البته به شرطی که آن را جایگزین قند کرده و از مصرف 
شیرینیجات، آبنبات ها و غیره بپرهیزید. اگر به دنبال کاهش وزن و خوش اندامی هستید 
روزانه یک قاشق چایخوری عسل برای صبحانه میل کنید. نتایج پژوهشی که روی موش های 
آزمایشگاهی انجام شده نشان می دهد که عسل می تواند به کاهش چربی بدن در افرادی که 

رژیم غذایی سرشار از چربی دارند کمک می کند.
عسل برای کاهش کلسترول خون

نتایج پژوهشی که روی موش های آزمایشگاهی انجام شده نشان می دهد که عسل می تواند 
تأثیر مثبتی روی سلامتی داشته باشد و به کنترل میزان  تری گلیسیرید و کلسترول خون و 
لیپوپروتئین کمک می کند. البته بررسی های تکمیلی روی انسان لازم است. در حال حاضر، 
بررسی ها نشان داده اند که مصرف میزان کمی عسل در روز می تواند برای سلامت عمومی بدن 

مفید باشد. البته به شرطی که به میزان کم و در چهارچوب رژیم غذایی سالم گنجانده شود.
عسل برای حفظ سلامت دستگاه قلب و عروق

نتایج پژوهشی که در سال 2010 به چاپ رسیده است نشان می دهد که آنتی اکسیدان های 
موجود درعسل در حفظ سلامت سیستم قلب و عروق مؤثر است. به عقیده برخی محققان 
مصرف یک قاشق چایخوری عسل حل شده در یک لیوان آب برای قلبتان مفید خواهد بود. 
محققان بنیاد قلب اسپانیا بر این عقیده اند که عسل یک منبع خوب انرژی است چون سرشار 
از قند ها و فروکتوز است. به عقیده این محققان افراد مبتلا به دیابت نیز می توانند عسل را در 
برنامه غذایی خود بگنجانند به شرط اینکه حد تعادل را رعایت کرده و تعادلی بین نسبت قند 

و میزان انسولین ایجاد کنند.
عسل برای بهبود حافظه

نتایج برخی از پژوهش ها نشان می دهند که »عسل توالانگ« به بهبود وضعیت برخی 
از مناطق مغز که با یادگیری ارتباط دارند کمک کرده، باعث کاهش استرس اکسیداتیو و 
کنترل تعادل هورمون ها می شود. بنابراین این احتمال وجود دارد خوردن عسل به بهبود 
فرآیند یادگیری و تقویت حافظه کمک می کند. به عقیده برخی از محققان میزان بالای آنتی 
اکسیدان ها و مواد مغذی عسل برای سلامت مغز بسیار مفید است. انجمن تغذیه اسپانیا 
اعلام کرده است که در ترکیبات عسل عناصری همانند قند ها، اسید های آمینه،  تانین ها، 

گلوکز و آلکالوئید ها وجود دارند که برای سلامتی مفید هستند.
عسل برای داشتن خوابی بهتر

در برخی فرهنگ ها مردم قبل از خواب مقدار کمی عسل مصرف می کنند تا خواب راحتی 
داشته باشند. دلیلش این است که با افزایش میزان انسولین خون، خون سروتونین تولید کرده 
و بدن آن را به ملاتونین تبدیل می کند. حتماً می دانید که ملاتونین نیز هورمونی است که شما 

را به زودی به خواب می برد و به داشتن خوابی عمیق کمک می کند.
عسل برای بهبود سلامت دستگاه گوارش

به عقیده برخی محققان مصرف عسل به تسریع هضم غذا کمک می کند و به این ترتیب 
مانع از معده درد و نفخ می شود. با این حال برای اثبات این ادعا نیاز به بررسی های بیشتری 

وجود دارد.
عسل باعث کاهش اضطراب می شود

نتایج برخی از پژوهش ها نشان داده است که عسل به دلیل دارا بودن پولیفنول ها می تواند 
یک ماده غذایی مناسب برای مقابله با افسردگی و اضطراب باشد. با این حال محققان به 
دنبال بررسی های تکمیلی هستند اما شما می توانید برای کاهش استرس و اضطراب های 

روزمره تان، عسل را به برنامه غذایی تان بگنجانید.
عسل برای بهبود دفع

از آنجایی که عسل به هضم غذا کمک می کند بنابراین در تنظیم عملکرد روده ها نیز تأثیر 
دارد. متخصصان توصیه می کنند اگر از یبوست رنج می برید روزانه یک قاشق چایخوری عسل 
مصرف کنید. علاوه بر این مصرف آب و مواد غذایی سرشار از فیبر ها مانند میوه ها و جوی 

دو سر را افزایش دهید.
پرهیز از افراط حرف اول را می زند

از آنجایی که عسل یک ماده غذایی سرشار از قند است لازم است که در مصرف آن تعادل را 
رعایت کنید. علاوه بر این لازم است مصرف عسل در چهارچوب یک تغذیه متعادل و تحرک 
بدنی کافی باشد. یادتان باشد که عسل کالری زیادی دارد بنابراین برای جذب مواد مغذی و 

فواید آن باید در مصرف آن حد تعادل را رعایت کنید.

گزارش جدید انجمن قلب آمریکا؛

پروتئین های ضروری برای حفظ سلامت 
قلب و عروق را بشناسید

هفته جاری انجمن قلب آمریکا دستورالعمل های غذایی جدیدی را برای نحوه غذا خوردن 
با حفظ سلامت قلب و عروق منتشر کرد که اولین به روزرسانی از سال 200۶ تا به حال 

محسوب می شود.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از ساوند هلث، فهرست زیر بر اساس آخرین توصیه های رژیم 
غذایی انجمن قلب آمریکا است، که بهترین پروتئین های مصرفی برای حفظ سلامت قلب 

را معرفی می کند.
ماهی: اسیدهای چرب اُمگا 3 موجود در ماهی به طور مستقیم برای قلب مفید است و 
همچنین یکی از دلایلی است که خوردن منظم آن با عمر طولانی تر مرتبط است. به گفته 
محققان، بدن ما نمی تواند اسیدهای چرب امگا 3 بسازد، بنابراین باید آنها را از طریق غذا 
دریافت کنیم. ماهی هایی که دارای بیشترین امگا 3 هستند عبارتند از: سالمون، ساردین، 
ماهی خال مخالی، ماهی کاد، شاه ماهی، قزل آلا و تن. ماهی سرشار از اُمگا 3 علاوه بر اینکه 

برای قلب مفید است، برای سلامت مغز نیز مهم است.
مغزیجات آجیلی: مغزهای آجیلی سرشار از اُمگا 3 هستند. آجیل ها همچنین سرشار از 
آنتی اکسیدان ها و مواد مغذی گیاهی هستند که با محافظت در برابر کلسترول بالا مرتبط 

بوده و باعث می شوند یک غذای سالم برای قلب باشند.
سویا: مطالعات علمی ارتباط بین مصرف سویا و سطوح پایین کلسترول را نشان داده است 

که به طور مستقیم با سلامت قلب و عروق مرتبط است.
لوبیا، عدس، نخود: لوبیا، عدس و نخود همگی در محافظت در برابر کلسترول بالا نقش 
دارند زیرا سرشار از آنتی اکسیدان ها و مواد مغذی گیاهی هستند. خوردن یکی از این منابع 

پروتئین گیاهی در رژیم غذایی همچنین می تواند فشار خون را کاهش دهد.
نخودفرنگی: نخود فرنگی اغلب به عنوان یک منبع پروتئین نادیده گرفته می شود، اما فقط 
به این دلیل که کوچک است به این معنی نیست که قدرتمند نیست. نخود فرنگی علاوه بر 
پروتئین بالا )هشت گرم در یک فنجان(، حاوی دو اسید آمینه لیزین )که به تبدیل اسیدهای 
چرب به انرژی کمک می کند( و آرژنین )که به بدن کمک می کند سریع تر پس از آسیب بهبود 

یابد و می تواند فشار خون را کاهش دهد( نیز هست.
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معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( استان قم :

روحیه مسئولیت پذیری نسبت به همنوع 
و تفکر بسیجی را باید گسترش دهیم

 
معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( استان قم گفت: در منظومه 
فکری امامین انقلاب هر کسی که به اهداف الهی اعتقاد دارد و برای رسیدن به این 

اهداف احساس تکلیف و احساس مسئولیت می کند، بسیجی است.
سرهنگ مهدی کبیری پوردر جمع خبرنگاران ؛ ضمن تبریک به مناسبت آغاز هفته 
بسیج با اشاره به ضرورت و موجودیت بسیج گفت: حضرت آقا گفتند شجره طیبه بسیج 
و موجودیت آن وابسته به این بود که خداوند متعال به امام الهام کرد و این یک پدیده غیر 

بشری و ماورای زمینی است.
وی افزود: اگر ما معنا و مفهوم واقعی بسیج را درک کنیم و در راستای مفهوم واقعی آن 

گام برداریم، همه مشکلات حل می شود.
کبیری پور تصریح کرد: بسیج در منظومه فکری امامین انقلاب؛ این است که هر 
کسی که به اهداف الهی اعتقاد دارد و برای رسیدن به این اهداف، احساس تکلیف و 

احساس مسئولیت می کند، بسیجی است.
وی افزود: یک سری از مردم هستند که عضو تشکیلات و سازمان های بسیج می شوند 
که در این باره مقام معظم رهبری فرمودند این نماد بسیج است و الّا هر کسی که تفکر 
بسیجی دارد و نسبت به همنوعان خود احساس تکلیف میکند از هر قشری که باشد، 

یک فرد بسیجی است.
معاون هماهنگ کننده سپاه قم ادامه داد: روحیه مسئولیت و تکلیف نسبت به همنوع 
و تفکر بسیجی را باید گسترش دهیم و بخشی از آن را در سنین پایین؛ در دانش آموزی 
و مهد کودک انجام بدهیم و یک بخشی دیگر را در دانشگاه ها، مدارس علمیه، ادارات 
و سازمان ها پیگیری کنیم واین تفکر هر چه بیشتر گسترش پیدا کند، مشکلات مردم 

نیز حل می شود.
وی با اشاره به ویژگی های بسیجیان، بصیرت را یکی از ویژگی های مهم فرد بسیجی 
برشمرد و گفت: بسیجی باید طرح های دشمن بیرونی و محیط انقلابی را به خوبی 

بشناسد و بتواند نقشه دشمنان را تشخیص دهد و خنثی کند.
کبیری پور همچنین خاطرنشان کرد: که بسیجی باید همواره اخلاص داشته باشد و 

کار را برای رضایت خداوند انجام دهد.
وی در ادامه بیان داشت: با توجه به اندیشه مقام معظم رهبری، بسیجیان باید به موقع 
و به هنگام وارد صحنه شوند و در مشکلات اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و بحران ها؛ 

مسئولیت خود را ایفا کند.
  

برای نخستین بار و به طور همزمان با سراسر کشورصورت گرفت ، 

اجرای طرح رصد و ثبت برخط اطلاعات 
جامع پلهای جاده ای درقم 

رئیس اداره نگهداری ابنیه راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم  گفت: درراستای بهره مندی از آخرین داده های علمی – کاربردی ، جهت صیانت از 
پلها و ابنیه فنی جاده ای همزمان با سراسر کشور، از آبانماه امسال ، طرح احصا و ثبت 
برخط اطلاعات جامع بیش از 2200 دستگاه انواع پل جاده ای درقم ) سامانه تحت 

وب    B.M.S( اجرایی شد . 
جعفر اویسیدراین خصوص اظهارداشت : طرح مذکور که برای نخستین بار درکشور 
امکان بررسی ، ثبت و دسترسی برخط به اطلاعات جامع پلهای جاده ای را فراهم می 

اورد تحت سامانه وب مدیریت پلها ) B.M.S( ازآبان ماه امسال اجرایی شده است .
جعفر اویسی درادامه با عنوان این مهم که 3۶8 هزار دستگاه پل جاده ای درکشور 
وجود دارد خاطر نشان ساخت : پلها و دیگر ابنیه فنی جاده ای سرمایه های ملی می 
باشند که صیانت و ارتقا زیرساختی آنها مستلزم بهره مندی از داده های علمی و به روز 

است .
وی  ادامه داد : به همین منظور پایگاه داده ای شامل شناسنامه و وضعیت پلهای 
موجود ایجاد و توسط سامانه بی ام اس نسبت به تغذیه و بارگزاری این پایگاه اقدام می 

شود . 
اویسی ازمجموع 3۶8 هزار دستگاه پل جاده ای درکشور ، افزون بر 2200 دستگاه 
آن را واقع در محورهای جاده ای استان قم دانست و تصریح کرد : ازمجموع این 2200 
دستگاه پل ، 198۶ دستگاه آن آبرو و با دهانه زیر ۶ متر ، 102 دستگاه پل با دهانه ۶ 

الی 10 متر و 112 دستگاه پل دیگر با دهانه ده متر و بالاتر است . 
رئیس اداره نگهداری ابنیه راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم درخصوص اقداماتی که از آغاز طرح بی ام اس دراستان قم آجرا شده اظهار داشت 
: طی فرایند اجرایی این طرح ) سیستم مدیریت برخط پلها ( نسبت به بررسی و ثبت 

مواردی شامل مشخصات فنی – عمومی پلها اقدام می شود .
جعفر اویسی مشخصات فنی – عمومی پلها را شامل ثبت دقیق اطلاعات عمومی 
و مختصات کلی پل دانست و اضافه کرد : مشخصات فنی پل و تصاویر مربوطه ، 
مشخصات هندسی ، ترافیکی ، ایمنی ، سیستم سازه ای ، مصالح ، ارزیابی هیدرولیکی 

و... درزمره موارد مثبوت دراین سامانه است .
وی درادامه به دیگر مواردی که درسامانه بی ام اس مورد بررسی و ثبت قرار میگیرند 
اشاره و عنوان کرد : ثبت آسیبها وعلل آنها شامل : انتخاب نوع عضو ، نوع آسیب ، تعیین 
محدوده و شدت آسیب ، تصویر برداری و ذخیره سازی آسیبب و...از جمله دیگر موارد 

قابل بررسی و ثبت دراین سامانه است .

مدیرگروه سلامت خانواده و جمعیت مرکز بهداشت قم:

 واکسیناسیون مادران باردار در قم 
رضایت بخش نیست

مدیرگروه سلامت خانواده و جمعیت معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم 
با بیان این که آمار واکسیناسیون مادران باردار در این استان رضایت بخش نیست، 
گفت: در قم تاکنون ۶ هزار و 700 دُز واکسن به مادران باردار و تازه زایمان کرده تزریق 

شده است. 
به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، معصومه فرشید مقدم 
با بیان این که شیوع بیماری کرونا در مادران باردار و تازه زایمان کرده مانند بقیه افراد 
است، افزود: مادران باردار باید این موضوع را بدانند که در صورت ابتلا امکان بستری 
شدن و نیاز به خدمات ویژه در این جامعه هدف افزایش می یابد. وی اضافه کرد: در 
بررسی به عمل آمده از پرونده مادران باردار مبتلا به کرونا در آبان ماه مشخص شد 88 
درصد مادران بیمار سابقه هیچ گونه واکسیناسیون علیه کرونا نداشتند، 10 درصد 
فقط یک دُز واکسن دریافت نموده اند و تنها 2 درصد 2 نوبت واکسن را آن هم ۶ ماه 
قبل از بارداری دریافت کرده اند. وی با تاکید بر این که اهمیت سلامت مادران باردار و 
کاهش شاخص های مرگ ومیر در این گروه هدف در بحران کووید ١٩ از اهمیت بسزایی 
برخوردار است، تصریح کرد: اقدامات پیشگیرانه از جمله واکسیناسیون علیه کرونا در 
مادران باید با تاکید بیشتر پیگیری شود که این امر نقش مهمی در حفظ سلامت مادر و 
جنین دارد. فرشیدمقدم به مادران باردار توصیه کرد: تمام مادران بالای 18 سال که 12 
هفته از زمان بارداری آنان می گذرد، در اولین فرصت با مراجعه به یکی از مراکز خدمات 

جامع سلامت محل سکونت خود واکسن کرونا را تزریق نمایند.
 

عضو شورای اسلامی شهر قم:

توسعه کتابخانه های محلی از الزامات مهم 
ترویج فرهنگ کتابخوانی است

الزامات مهم فراروی ترویج فرهنگ  از  عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: یکی 
کتابخوانی در جامعه، توسعه کتابخانه های محلی است.

نرجس نیازمند طی سخنانی در بازدید از کتابخانه کانون فرهنگی- هنری حضرت 
رسول)ص( از کانون های فعال مساجد استان قم با اشاره مطلب فوق اظهار داشت: 
بافت سنتی قم و شرایط مناطق محروم و از سوی دیگر توان مالی خانواده ها در این 
مناطق به گونه ای نیست که بتوانند از مکانی به مکان دیگر رفت و آمد داشته باشند؛ 
بنابراین برای اینکه بتوانند از این امکانات استفاده کنند تنها راهی که وجود دارد، 

گسترش کتابخانه های محلی و کتابخانه های سیار است.
عضو کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم همچنین با بیان اینکه 
در گسترش کتابخانه های محلی همه  ما می توانیم نقش آفرین باشیم، گفت:برای 

گسترش کتابخانه های محلی میتوانیم پویش های محلی راه بندازیم.
وی خاطرنشان کرد: آن چه مهم است این که باید با همکاری کانون های فرهنگی 
هنری مساجد و نهاد کتابخانه های عمومی، برنامه ریزی کرده و پویش های محلی را راه 

بندازیم تا این که مردم نیز در این موضوع به صورت خودجوش مشارکت داشته باشند.

سردارحسین کاجی راوی برجسته دفاع مقدس:

باید اسطوره های ایثار وشهادت
 شهر قم معرفی شوند

راوی دفاع مقدس بابیان اینکه بسیاری از شهدا در قم هستند اما اتوبان های آن ها 
در سایر شهرها است، گفت: متولیان فرهنگی برنامه ای ندارند و از ظرفیتی که در 
اختیارشان قرار دارد هم استفاده نمی کنند؛ مثلًا در حرم حضرت معصومه )س( 
شهدا زیادی دفن هستند؛ اما معرفی نمی شود برای مثال شهید دیالمه به عنوان 

شهید بصیرت دنیایی از حرف دارد؛ اما به آن پرداخته نمی شود. 
شهر قم، شهری اعجاب برانگیز در هندسه جغرافیای مفهومی تمدن ایرانی 
اسلامی است. شهری که حتی نامگذاری آن داستانی خاص و منحصر به فرد 
دارد. شهری که اهل بیت )ع( نیز برای حضور فرزند دردانه شان در این شهر بشارت 
می دهند. شهری که امام صادق)ع( آن را مامن و خانه اهل بیت)ع( دانسته اند. 
شهری که امان خانه شیعیان جهان بوده و هزاران اهل شهرش در تاریخ حدیث 
شیعه جایگاه ویژه ای از کرامات و فضایل و بشارت ها را به خود اختصاص داده اند.
هویت این شهر نه در گذشته بلکه امروز و هر روز جاری و ساری است و عناصر 
فرهنگی آن هر روز زایش دارند. هویت فرهنگی قم نه به حسب جغرافیای مادی 
بلکه به عنوان یک عنصر مبدل عمل کرده و هر کسی که در این خاک حضور می 

یابد در فضای روح انگیز و قدسی آن متنعم خواهد شد. 
قم خاستگاه و البته عامل استمرار انقلاب اسلامی است. شهر قم در طول دفاع 
مقدس نیز ثابت کرد که مامن و خاستگاه هویت اصیل ایثار و شهادت و از خود 
گذشتن است. برای فهم این عناصر هویتی با سردار حسین کاجی، راوی دفاع 
مقدس، به گفت وگو نشستیم تا وی گوشه ای از این جلوات نورانی را بر ما آشکار 
کند. وی در ابتدا عنوان کرد: استان قم ظرفیت و اسطوره های فراوانی در زمینه 
ایثار و شهادت دارد ولی متأسفانه به دلیل کهولت فرهنگی که در سال های گذشته 

به خصوص در میان مسئولان دیده شده، به آن پرداخته نشده است.
وی ادامه داد: مثلًا امام خمینی )ره( قم را شهر خون و قیام معرفی کردند؛ اما این 
قیام به درستی معرفی نشده است و یا قیام 15 خرداد که یکی از ایام الله های تاریخ 
انقلاب  است و کاملًا در قم نیز واقع شده است، امروز به واسطه تلاشی که شهرهای 

دیگر برای مستندسازی کردند به نام شهر دیگری است.
وی با تأکید بر اینکه روستا فردو به لحاظ برخورداری از مؤلفه های ایثار و شهادت 
دارای ویژگی های منحصر به فردی در سطح کشور است، بیان کرد: روستا فردو 
10 رکورد منحصر به فرد دارد برای مثال این روستا بیش از 100 شهید دارد و اولین 
روستای شهیدپرور است، اما روستاهایی دیگر با تعداد شهید کمتر این عنوان را 
برای خود ثبت کرده اند. وی افزود: روستای فردو 45 شهید متأهل، شش شهید 
کثیر اولاد )بالای شش فرزند( دارد که در بحث جمعیتی می توان از آن ها الگودهی 
با داشتن 19 شهید مفقودالاثر، رکورددار بیشترین شهید  کرد همچنین فردو 

مفقودالاثر در کشور است.
بزرگ ترین موزه روستایی شهدای دفاع مقدس و مقاومت درفردو احداث شود

راوی دفاع مقدس اظهار کرد: روستای فردو این ظرفیت را دارد که بزرگ ترین موزه 
روستایی شهدای دفاع مقدس و مقاومت در آن ایجاد شود.

وی بابیان اینکه بسیاری از شهدا در قم هستند اما اتوبان های آن ها در سایر 
شهرها است، بیان کرد: متولیان فرهنگی برنامه ای ندارند و از ظرفیتی که در 
اختیارشان قرار دارد هم استفاده نمی کنند؛ مثلًا در حرم حضرت معصومه )س( 
شهدا زیادی دفن هستند؛ اما معرفی نمی شود برای مثال شهید دیالمه به عنوان 

شهید بصیرت دنیایی از حرف دارد؛ اما به آن پرداخته نمی شود.
کاجی با اشاره به اینکه قم 171 زن شهیده دارد، تصریح کرد: نیمی از جمعیت 
قم را بانوان تشکیل می دهند؛ اما در استفاده از ظرفیت شهدای زن برای الگودهی 
به بانوان اتفاقی نیفتاده است؛ برای مثال در یکی از بمباران ها مجلس روضه زنانه 
ایام فاطمیه مورد هدف قرار می گیرد و همه آنان که اکثراً همنام لقب های حضرت 
فاطمه )س( بودند شهید می شوند که در بررسی هایی که صورت می گیرد مشخص 

می شود، در دوران قدیم آن مکان، کاروانسرای زائرین کربلا بوده است.
وی بابیان اینکه در ایام بمباران قم 210 تن از زیر آوار خارج شده اند، تصریح کرد: 
در شب های بمباران قم لحظات غم انگیز زیادی رقم خورده است؛ زیرا خانواده های 
بسیاری شاهد کشته شدن و زیر آوار ماندن عضوی از خانواده شان بوده اند؛ اما در 
رابطه با آن و روزگاری که مردم در آن ایام سپری می کردند چیزی نوشته نشده است.
مدیر عامل موسسه حماسه یاران با اشاره به اینکه گلزار شهدا قم تنها گلزار 
شهدایی است که از 10 ملیت متفاوت مانند الجزایر، فرانسه و... شهید دارد؛ گفت: 
1300 شهید بین المللی ازجمله از عراقی، پاکستانی و افغانستانی در قم هستند 

که می توان سبک زندگی آنان را به عنوان الگو معرفی کرد.
دانش آموزان شهید قم هرکدام اسطوره ای هستند 

وی با تأکید بر اینکه دانش آموزان شهید قم هرکدام اسطوره ای هستند، بیان کرد: 
شهید عظیمی بیدگلی سال ها قبل از شهادتش خبر شهادت و مکانی که در آن 

دفن می شود را به پدرش گفته بود.
وی افزود: شهید عظیمی بیدگلی در شب عملیات خبر شهادتش و پیروزی 
عملیات را به فرماندهش می دهد و می گوید: زمانی که به قم بر می گردید در 
ایستگاه راه آهن به یاد من می افتید و زمانی به خانه ما می رسید که همه اقوام 
اطراف من جمع شدند و برای من گریه می کنند و پدرم نیز به آن ها می گوید من 

فرزندم را از دست داده ام، شما چرا گریه می کنید؟
راوی دفاع مقدس بابیان اینکه در مطالعات زندگی این شهید مشخص می شود که 
این کرامات ریشه در سبک زندگی اش داشته است، اظهار کرد: احترام بیش از حد 
به والدین از ویژگی های این شهید بوده همچنین با اینکه نماز به او واجب نبوده، به 

نماز اول وقت تاکید داشته است.
وی بابیان اینکه یکی از علل عدم توجه به ظرفیت های فرهنگی در قم، بومی 
نبودن مسئولان کلان و حتی متولیان شهید و شهادت است، اظهار کرد: تفاوتی 
ندارد که مسئولین از کدام شهر انتخاب می شوند؛ زیرا تخصص اهمیت بیشتری 

دارد اما می توانند مطلعین این امور را به عنوان مشاور انتخاب کنند.
 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

تولید محصولات گلخانه ای در قم 
روند افزایشی دارد 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: تولید محصولات گلخانه ای در قم 
به دلیل امکان مدیریت و کنترل فرآیند پرورش آن ها، روند افزایشی دارد. 

به صورت  پورمیدانی اظهارداشت :توسعه کشت های گلخانه ای درقم  عباس 
گلخانه های  همچنین  و  گلخانه ای  شهرک های  قالب  در  بزرگ  مجموعه های 
تخصصی در ابعاد مختلف رو به افزایش است و از هرگونه سرمایه گذاری در این 

بخش حمایت می شود.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم افزود: توسعه کشت های گلخانه ای در قم 
یکی از مهمترین برنامه های مورد نظر راهبرد تغییر الگوی کشت استان است که 
تلاش دارد با ایجاد تحول در شیوه تولید محصولات کشاورزی، ارزش افزوده این 
بخش را افزایش دهد. او ادامه داد: با توجه به موقعیت جغرافیایی قم و کمبود منابع 
آبی استان، توسعه کشت های گلخانه ای که برای پرورش محصول در کنار امکان 
کنترل فضای رشد گیاه نیاز به آب کمترین دارد، راهکاری عملی برای تولید مطلوب 

محصولات کشاورزی و تامین نیاز بازار در این حوزه است.
پورمیدانی گفت: گلخانه هایی که زیر نظر دستگاه های متولی در استان قم 
احداث می شود دارای استاندارد های لازم بوده و محصول تولید شده در آن ها از 

کیفیت بالایی برای عرضه به بازار برخوردار است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم بیان کرد: ارایه تسهیلات بانکی به متقاضیان 
ایجاد گلخانه درقم و تسهیل فرآیند صدور مجوز های مورد نیاز از جمله اقداماتی 

است که به منظور توسعه کشت های گلخانه ای در استان در جریان می باشد.
گفتنی است از مجموع بیش از 14 هزار بهره بردار قمی در حوزه کشاورزی، یک 
هزار و 100 تن بانوان هستند، همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی 
استان قم در سال حدود یک میلیون تن در زمینهٔ محصولات زراعی، باغی، دامی 
و شیلات است. بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل 
می دهند به نحوی که کشاورزی به تن هایی حدود 50 درصد اشتغال روستاییان در 

بخش های مختلف استان را به خود اختصاص داده است.

 

30 بهمن 98، مهمانی شوم و ناخوانده وارد کشور شد؛ 
ویروس تاج دار گستره حکمرانی اش را گستراند، جان های 
زیادی را در دنیا و ایران قربانی حضورش کرد و 22 ماه 
است که زندگی ها را تغییر داده؛ حالا اما چندی است 
که به مدد واکسیناسیون سراسری، خیال ها کمی آسوده 
"جان"  مستعد  هم  هنوز  قرن  شورشی  این  اما  شده؛ 

گرفتن است...
30 بهمن ماه سال 1398، نخستین روز اعلام حمله 
بود؛ روزی که وزارت بهداشتی ها اعلام کردند، دو مورد 
قطعی ابتلا به کووید 19 در قم شناسایی شده است. بعد 
از آن بود که کرونا ویروس چموش که به اذعان مسوولان، 
منشاء آن در کشورمان ابتدا در قم و گیلان بوده، راهش 
را به سایر استان ها، شهرها و روستاهای کشور باز کرد و 

قربانی گرفت.
قرنطینه و "زندگی" با کرونا

هنوز هیچکس نمی دانست که چگونه می توان در برابر 
ویروس تاج دار ایستاد. تا آن زمان تنها تصورمان از کرونا بر 
اساس تصاویری بود که از ووهان به جهان مخابره شده 
بود؛ پزشکان ووهانی با لباس هایی عجیب و غریب که 
همچون آدم فضایی ها در بیمارستان بالای سر بیمارانی 
بودند که یک به یک از بین می رفتند. افرادی که به یکباره 
در خیابان بر زمین می افتادند و جان می باختند و شنیدن 
خبرهایی درباره قرنطینه شدید مردم در خانه هایشان، 
ضدکرونایی،  مقررات های  متخلفان  با  چین  برخورد 

ضدعفونی خیابان ها و ...
دستورات اولیه ضدکرونایی

بر همین اساس هم در ابتدای ورود کرونا به ایران نیز 
جنجال  عده ای  که  هرچند  افتاد،  مردم  جان  به  ترس 
کووید 19 در جهان را توطئه می دانستند، اما هرچه بود، 

این ویروس داشت جان می گرفت.
شستن  ضدکرونایی  دستورات  اولین  کشورمان  در 
مداوم دست ها، عدم روبوسی و رعایت بهداشت فردی 
و اجتماعی بود. با ورود کرونا ویروس به مرحله پاندمی 
آن در کشور،  با شیوع گسترده  و  و همه گیری جهانی 
اجرای طرحی با عنوان فاصله گذاری اجتماعی در دستور 
کار مسئولان قرار گرفت و بر اساس همین طرح بود که 
تعطیلی مدارس و دانشگاه ها، مراکز فرهنگی، کاهش 
ساعات اداری کارکنان، محدودیت در برگزاری تجمعات 
مذهبی، فرهنگی و... کلید خورد و به صورت مرحله ای 
به اجرا درآمد. مدارس و دانشگاه ها تعطیل شدند و بازار 
آموزش مجازی داغ شد، ساعت اداری کارکنان کاهش 
یافت و به تدریج بحث دورکاری کارمندان مطرح و اجرا 
شد، همچنین همه مشاغل و اصناف در سامانه وزارت 
بهداشت ثبت نام کردند و محدودیت هایی برای فعالیت 
اصناف و مشاغل مختلف طراحی شد. همچنین بنا شد 
این اساس  بر  و سفرها محدودتر شوند.  تا رفت وآمدها 
زندگی اجتماعی از ترس کرونا، به اذعان مسوولان وقت 

در "قرنطینه ای هوشمند" قرار گرفت.
معجزه ماسک در برابر پاندمی تنفسی قرن

در ماه های اول ورود کرونا به کشور بود که به تدریج و 
بنا بر تایید سازمان بهداشت جهانی متوجه شدیم که 
استفاده از ماسک می تواند چه اعجازی را در پیشگیری از 
ابتلا به پاندمی تنفسی قرن داشته باشد. به این ترتیب بود 
که بازار ماسک ملتهب شد. موادی که طی چند روز و بعد 
از توصیه به استفاده همگانی از آنها، به دُرّی کمیاب و بلکه 
نایاب بدل شده بود و پشت در عمده داروخانه ها یک کاغذ 
"ماسک و مواد ضدعفونی کننده نداریم"، چسباده شد، 
اما همان ماسک در بین دستفروشان و سوپرمارکت ها 
و بازارهای غیررسمی با قیمت های آنچنانی و با کیفیت 
پایین فروخته می شد. معضلی که به دلیل تحریم ها و 
احتکار برخی سودجویان شدت یافت و حتی در برخی 

مواقع بیمارستان ها را هم دچار مشکل کرد.
بی ماسکی،  طوفان  در  برهه ای  شدن  سپری  از  بعد 
و  ماسک  تولید  کشور  در  بین بخشی  همکاری های  با 
لباس های حفاظتی افزایش یافت و بعد از مدتی هم به مرز 
خودکفایی و حتی صادرات رسیدیم. همچنین در زمینه 
نیز در کشور موفق    PCR تولید کیت های تشخیصی
عمل کردیم. به طوری که برای اولین بار در کشور اقدام به 
تولید این کیت ها شد و به گفته وزارت بهداشتی ها اکنون 
ظرفیت انجام روزانه بیش از 100 هزار تست کرونایی در 

کشور وجود دارد.
آغاز قرنطینه هوشمند علیه کرونا

در هر حال با آغاز نوروز 1399، برنامه های مقابله ای 
با کرونا در قالب طرح فاصله گذاری اجتماعی تشدید و 
بسیج ملی مقابله با کووید 19 جایگزین طرح سلامت 
نوروزی شد. بر این اساس وزیر بهداشت وقت هشدار داد 
که مردم از مسافرت درون شهری و بین شهری خودداری 
کنند. همچنین اعلام شد غربالگری در مبادی خروجی 
استان ها برای شناسایی مبتلایان احتمالی به کووید 19 
انجام شود. اقداماتی نظیر تب سنجی و بررسی علائم 
انجام و اعلام شد که افراد دارای علائم کووید 19 به مدت 
دو هفته در شهر محل غربالگری، قرنطینه می شوند. در 
عین حال برای غربالگری همه ایرانیان نیز سامانه ای با 
آغاز  بهداشت  وزارت  سوی  از    Salamat.gov.ir آدرس 
به کار کرد. همچنین سامانه تلفنی 4030 و 190 نیز 
برای پاسخگویی به سوالات کرونایی مردم و ارائه مشاوره، 
بهداشت  وزارت  سوی  از  بیماران  پیگیری  و  راهنمایی 
اعلام شد. در مجموع موج اول کرونا را در هجمه اول 
ویروس به کشورمان از زمان تایید بیماری تا اواخر اسفند 
ماه 1398 شاهد بودیم.  آن زمان به تدریج متوجه شدیم 
که با استفاده از ماسک و رعایت چند راهکار بهداشتی 
ساده می توانیم در برابر ویروس چینی بایستیم. پیکی که 
بالاخره با آموزش، رعایت پروتکل های بهداشتی، اجرای 
طرح فاصله گذاری اجتماعی و رعایت آن از سوی مردم، 
ارتقاء توانایی شناسایی کرونا از طریق افزایش کیت های 
تشخیصی تست PCR، ارتقاء مهارت کادر درمانی و... 
کاهشی شد و این روند کاهشی تا اواخر اردیبهشت ماه 

1399 ادامه داشت. با آرام شدن اوضاع اما، همه گمان 
کردند که کرونا رخت بسته است؛ محدودیت ها برداشته 
شد، خیابان ها شلوغ شد و سفرها هم به راه. غافل از 
اینکه کرونا از همین عادی انگاری ها استفاده و در جان ها 

رخنه کرد.
پیک دوم و سوم "مرگ" با یک خطای تکراری

آغاز پیک دوم بیماری از اواسط خرداد 1399، نشان داد 
که همزیستی با کرونا حالا حالاها ادامه دارد و گرما هم 
تاثیری در فروکش بیماری ندارد؛ به طوری که تخت های 
و  یافت  افزایش  آمارها  به تدریج پر شدند،  بیمارستانی 
عمدتا شاهد افزایش ابتلاهای خانوادگی بودیم؛ چراکه 
رفت و آمدها و دید و بازدیدها شروع شده بود و کرونا مجال 
یافت تا کل یک خانواده را از بزرگ و کوچک گرفتار کند. 
در همین پیک بود که حرف از اجباری شدن استفاده 
از ماسک به میان آمد. به طوری که وزارت بهداشتی ها 
اعلام کردند که اجباری کردن استفاده از ماسک به نوعی 
احترام گذاشتن به سلامتی طرف مقابل است. در عین 
حال اعلام شد که استفاده از ماسک یکی از موثرترین و 
ارزان قیمت ترین راه های پیشگیری از انتقال ویروس است 
و البته در کنار آن بر رعایت فاصله گذاری فیزیکی نیز تاکید 
شد. پیک دوم با موارد ابتلا و فوتی های بیشتری همراه 

شد و تقریبا تا اوایل شهریور ماه 1399 به طول انجامید.
علی رغم همه هشدارها مبنی بر شکننده بودن وضعیت 
بیماری در کشور بعد از پیک دوم، اما برخی گوش شان 
بدهکار این حرف ها نبود و راه خودشان را می رفتند و 
بر همین اساس بود که پاییز کرونازده از راه رسید؛ هوا 
به تدریج رو به سرد شدن گذاشت و پیک سوم کرونا با 
شدت بیماری زایی بیشتر آغاز شد. در این زمان ترس از 
شیوع آنفلوآنزا و کاهش رعایت پروتکل ها هم بر نگرانی ها 
جان  و  می تاخت  خود  سوم  پیک  در  کرونا  می افزود. 
می گرفت. به طوری که مرگ های 400 تایی در روز را رقم 
زد و خانواده های زیادی داغدار شدند و آرزوهای زیادی در 

زیر خاک مدفون شد.
دستور جریمه و برخورد با پروتکل شکنان

در پیک سوم، آمار مرگ های سه رقمی هر روز بالاتر 
می رفت و بنابراین دیگر تعلل جایز نبود و باید اقدامی 
عاجل انجام می شد تا مرگ های کرونایی کاهش یابند. 
بر همین اساس بود که ستاد ملی مقابله با کرونا و وزارت 
محدودیت های  ابزار  با  که  شدند  آن  بر  بهداشتی ها 
اعمال  ببندند؛  تاجدار  ویروس  این  بر  را  راه  جدی تر 
محدودیت های جدید آغاز شد. به طوری که از 20 مهر 
ماه 1399، مصوبات جدیدی از ستاد ملی مقابله با کرونا 
بیرون آمد تا سد راه انتشار ویروس شود. بر اساس این 
مصوبات متخلفان کرونا که بیماری خود را پنهان می کنند 

در مرحله اول 200 هزار تومان جریمه می شوند.
ماسک  از  استفاده  عدم  برای  جرایمی  همچنین 
اعلام شد و در عین حال از اول آذر ماه 1399 نیز این 
محدودیت هایی  همچنین  شد.  تشدید  محدودیت ها 
در ساعات کار مشاغل و کارمندان و همچنین در زمینه 
رفت و آمدهای درون استانی و بین استانی ایجاد شد 
و با توجه به افزایش شهرهای قرمز قرار بر منع تردد از 
ساعت 21:00 تا 4:00 صبح اعلام شد. در ادامه نیز آغاز 
فعالیت طرح محله محور مقابله با کرونا تحت عنوان طرح 
"شهید قاسم سلیمانی"، آغاز شد و شاهد افزایش تعداد 
آزمایش های تشخیصی کرونا، انجام تست تشخیصی 
و...  استانی  بین  تردد  محدودیت  اعمال  منازل،  درب 
بودیم. اقداماتی که اثرشان را به تدریج در آمار بستری و 
فوت ناشی از کرونا گذاشتند و بعد از یک پاییز پُر مرگ، 
کرونا کمی رام شد. به طوری که در 29 آذر ماه علیرضا 
رییسی-سخنگوی وقت ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام 
کرد که روند بیماری در 30 استان کشور نزولی شده و 
خوشبختانه هیچ شهر قرمزی نداریم. بنابراین طی پاییز 
و زمستان 1399 با تلاش کادر بهداشت و درمان کشور و 
البته رعایت پروتکل ها از سوی مردم موج سوم بیماری نیز 
به تدریج فرو نشست و وزیر بهداشت وقت، در 1۶ دی ماه 
1399 از دو رقمی شدن مرگ های کرونایی در کشور پس 

از یک پاییز پرمرگ، خبر داد.
ویروس انگلیسی و پیک چهارم کرونا

البته این پایان ماجرا نبود؛ چراکه درست در همین روز 
)1۶ دی ماه 1399( وزیر بهداشت ورود گونه انگلیسی 
کرونا به کشور را هم تایید کرد و نسبت به خطرات آن 
هشدار داد. ویروسی با قدرت سرایت و انتشار چند برابری 
نسبت به کرونای ووهان. بنابراین کرونا طغیان چهارمش 
را در کشور کلید زد. کاهش شدید رعایت پروتکل ها، از سر 
گیری سفرها و بی توجهی برخی مسئولان به وضعیت 
کرونا،  موج چهارم کرونا را طوفانی آغاز کرد. پیکی که با 
نوع انگلیسی ویروس، از برخی استان های جنوبی آغاز 
شد و تنها طی چند روز تمام مراکز استان ها را قرمز و 

بیمارستان ها را از بیماران بدحال کرونایی مملو کرد.
اولین واکسن کرونایی که به ایران رسید

جولان پیک چهارم کرونا با ویروسی انگلیسی در آستانه 
نوروز 1400، بر نگرانی ها افزود و تن های زیادی را روانه 
خاک کرد. البته این بار نور امیدی هم به نام واکسن کرونا 
بر ناامیدی مرگ کرونا تابیده بود. وزارت بهداشتی ها سه 
مسیر را برای دسترسی به واکسن کرونا پیش گرفتند؛ 
تولید داخلی واکسن کرونا با توان دانشمندان ایرانی، 
در  و  فنی  دانش  انتقال  طریق  از  آن  مشترک  تولید 
نهایت واردات. در همین راستا نیز چهار فاز زمانی برای 
واکسیناسیون در کشور در نظر گرفته شد. به این ترتیب 
بود که وزیر وقت بهداشت در اول بهمن ماه 99 اعلام 
کرد که واکسیناسیون کرونا در کشور قبل از 22 بهمن 
آغاز می شود. بر همین اساس هم در 21 بهمن ماه سال 
به  اسپوتنیک  واکسن  اولین محموله  ورود  با  و  گذشته 
کشور، واکسیناسیون کرونا با اولویت کادر درمان آغاز شد. 
اما در ادامه راه به دلیل مشکلات ناشی از تاخیر در تامین 
واکسن، که البته موضوعی جهانی نیز بود، واکسیناسیون 
علیه کووید در ایران از برنامه ریزی های صورت گرفته 

وقت،  مسوولان  سوی  از  و  زمان  آن  در  و  افتاد  عقب 
بدعهدی کشورهای سازنده واکسن در تحویل واکسنهای 
خریداری شده، علت اصلی تزریق قطره چکانی واکسن 

در کشور عنوان شد.
در همین راستا وزیر وقت بهداشت قول داد که در خرداد 
ماه اولین واکسن ایرانی کرونا روی میز است؛ به این ترتیب 
ارایه مجوز مصرف  از  بود که در دهم خردادماه نمکی 
به واکسن کووایران برکت خبر داد و چندی  اضطراری 
بعد نیز واکسن "پاستوکووک" مجوز مصرف اضطراری 
دریافت کرد. با گذشت حدود پنج ماه از ارایه مجوز مصرف 
اضطراری به این دو واکسن و همچنین ارایه مجوز مصرف 
اضطراری به دو واکسن "کووپارس" و "اسپایکوژن" که 
اخیرا صورت گرفته، اما سهم واکسن های ایرانی در سبد 

واکسیناسیون ملی علیه کرونا همچنان ناچیز است.
در هر حال وعده های مسوولان دولت قبل از رییس 
تامین  برای  سایرین  و  بهداشت  وزیر  تا  گرفته  جمهور 
و خرید  پیش خرید  از  اعلامی  ارقام  و  اعداد  و  واکسن 
قطعی واکسن در موعد مقرر محقق نشد و مکررا نیز علت 
آن را تحریم ها و البته بدعهدی کشورهای سازنده واکسن 
نیز  از سوی مسوولان وقت وزارت بهداشت  و  خواندند 
مکررا اعلام  شد که در مورد واکسن وارداتی آنچه از جانب 
طرف ایرانی باید انجام می شد، به رغم تمام مشکلات، در 
زمان خود انجام شده و برنامه ریزی ها دوراندیشانه و واقع 

بینانه بوده است.
پیک هولناک پنجم

در شرایط آغاز واکسیناسیون محدود و قطره چکانی 
را  تازش  و  تاخت  چهارم  پیک  کشور،  در  کرونا  علیه 
ادامه داد. در آستانه تعطیلات نوروزی 1400، با وجود 
اعلام نگرانی های شدید وزارت بهداشتی ها و وزیر وقت 
در  جدیت  و  سفرها  در  محدودیت  بر  مبنی  بهداشت 
رعایت پروتکل های بهداشتی، اما نه گوش مردم بدهکار 
بود و نه دولتی ها. به طوری که "نمکی" از چاره سازی 
و  شد  ناامید  سفر  در  محدودیت  ایجاد  برای  دولتی ها 
"قسم حضرت عباس" وی به مردم برای سفر نرفتن، در 
آن شرایط خبرساز شد.  آنچه در پیک پنجم کرونا در کشور 
مشاهده کردیم، تصاویر هولناکی است که در هیچ یک از 
پیک های قبلی دیده نشده بود؛ تعداد ابتلای بسیار بالا، 
بستری های بیش از ظرفیت بیمارستان ها که باعث شد 
بسیاری از بیمارستان ها تخت کافی برای بیماران شان 
نداشته باشند، سرگردانی مردم برای یافتن تخت خالی و 
کمبود برخی اقلام و حتی سرم تزریقی و داروهای مربوط 
به کرونا، مرگ و میرهایی که از مرز 700 نفر در روز هم 
گذشته و قبرستان هایی که مملو از جان باختگان مبتلا 
به کرونا شدند و حتی در برخی شهرها جایی برای دفن 
کرونایی ها پیدا نمیشد و مجبور به ایجاد قبرستان های 
جدید شدند. در این میان اما، میزان رعایت پروتکل های 

بهداشتی هم به آمار فاجعه آمیز 39  درصد رسیده بود.
دولت  تغییر  با  کرونا  درباره  دوازدهم  دولت  پرونده 
بسته نشد و با گذشت چند ماه از استقرار دولت جدید، 
شماری از نمایندگان مجلس با بازخوانی و تهیه گزارشی 
از عملکرد رییس دولت تدبیر و امید در این حوزه و ارسال 
آن به دستگاه قضایی به دلیل آنچه که آن را "عدم مدیریت 
صحیح رییس جمهور سابق در ستاد ملی مبارزه با کرونا" 

خواندند، خواستار برخورد با وی شدند.
استقرار دولت سیزدهم در بحبوحه پیک پنجم

)خرداد  دوران  همین  در  جمهوری  ریاست  انتخابات 
آمد.  کار  روی  و دولت سیزدهم  برگزار شد  ماه 1400( 
آیت الله ابراهیم رییسی در مدت کوتاهی کابینه اش را 
به مجلسی ها معرفی کرد و بهرام عین اللهی به عنوان 
در  اسلامی  جمهوری  در  بهداشت  وزیر  شانزدهمین 

موقعیت دشوار پیک پنجم کرونا روی کار آمد.
سیل واکسن و حذف شرط سنی

دستور  در  واکسن  ضرب الاجلی  واردات  و  تامین 
وزیر  عین اللهی-  بهرام  و  گرفت  قرار  جدید  دولت  کار 
بهداشت دولت سیزدهم نیز اولویت برنامه کاری اش را 
واکسیناسیون علیه کرونا قرار داد و وعده افزایش سرعت 
واکسیناسیون را داد؛ وعده ای که چندی نپایید که محقق 
شد؛ به طوری که روند ورود محموله های پنج میلیونی 
واکسن به کشور آغاز شد و آمار تزریق روزانه واکسن از 
یک میلیون دُز فراتر رفت و برای شبانه روزی شدن مراکز 
تزریق، برنامه ریزی شد؛ در همین راستا بود که عین اللهی 
در اظهارنظری گفت: »ما فکرش را نمی کردیم که چنین 
رای  وقتی در جلسات  تامین شود.  واکسن  از  حجمی 
اعتماد می گفتم که واکسن می آوریم، فکرش را نمی 
کردم که بجای باران، سیل جاری شود و با لطف خدا، 
سیلی از واکسن به سوی کشور روانه شد.« به این ترتیب 
بود که چندی بعد شرط سنی از واکسیناسیون حذف 
شد.  داده  عمومی  فراخوان  واکسیناسیون  برای  و  شد 
پس از آن نیز واکسیناسیون دانش آموزان 12 تا 18 سال 
با دو واکسن سینوفارم و پاستوکووک کلید خورد. اخیرا 
هم واکسیناسیون دز سوم با اولویت کادر درمان، بیماران 
شده  آغاز  سال  بالای ۶0  سالمندان  و  مزمن  و  خاص 
است. در هر حال بر اساس اظهارات اخیر وزیر بهداشت، 
تا کنون حدود 150 میلیون دز واکسن وارد کشور شده 
است و علاوه بر تولید واکسن های ایرانی، ذخیره مناسبی 

از واکسن های وارداتی در کشور وجود دارد.
بر این اساس با تسریع سرعت واکسیناسیون در کشور و 
بنا بر آخرین آمارها، تاکنون 5۶ میلیون و ۶53 هزار و 947 
نفر دُز اول، 44 میلیون و 72۶ هزار و 47 نفر دُز دوم و 7۶5 
هزار و 235 نفر نیز دُز سوم واکسن کرونا را تزریق کرده اند. 
بر این اساس مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به 

102 میلیون و 145 هزار و 229 دُز رسیده است.
در هر حال قطار واکسیناسیون کرونا در حالی سرعت 
گرفته که بر اساس آخرین آمارهای وزارت بهداشت شمار 
واکسن های تزریق شده در کشور از رقم 100میلیون دز 
فراتر رفته است. با این حال، به دلیل شدت پیک پنجم 
بیماری در کشور و با وجود کاهش موارد بروز بیماری در 
مقطع زمانی فعلی، مرگ های ناشی از کرونا همچنان 
در کشور سه رقمی است و در عین حال نگرانی هایی 
که  هرچند  می شود.  مطرح  بیماری  ششم  پیک  بابت 
کارشناسان حوزه سلامت معتقدند با وجود واکسیناسیون 
بالا اگر بتوانیم بروز پیک ششم را تا اواخر آذر ماه و پوشش 
حداکثری واکسیناسیون، به تاخیر اندازیم، احتمالا دیگر 
شاهد ابتلای بالا و شدید و مرگ های فاجعه آمیز نخواهیم 
مجموع  در  می شود.  کاسته  بیماری  شدت  از  و  بود 
کاهش رعایت پروتکل های بهداشتی به مرز 48 درصد، 
همچنان این نگرانی را در پی دارد که با حذف تدریجی 
محدودیت های کرونایی، این کاهش رعایت  پروتکل ها و 
برخی عادی انگاری ها آیا آبستن پیک ششم خواهد بود 

یا خیر؟

بازخوانی پرونده "کرونا" در ایران؛

از "جنگ" تا "سیل" واکسن
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رئیس کنفدراسیون صادرات خبر داد

رشد ۳0 درصدی صادرات ایران
 تا پایان ۱400

رئیس کنفدارسیون صادرات ایران می گوید با توجه به تغییرات مثبتی که پس 
از روی کار آمدن دولت جدید خود را نشان داده، امید به رشد صادرات غیرنفتی 
کشور افزایش یافته است. محمد لاهوتی اظهار کرد: خوشبختانه از زمان آغاز به 
کار دولت جدید، تیم اقتصادی این دولت اقدامات مثبتی را در حوزه حمایت از 
صادرات اجرایی کرده اند که نتایج برخی از این اقدامات خود را نشان داده است. 
با هماهنگی که در سیاست های ارزی خود را نشان داده، امید به آینده در میان 
صادرکنندگان و فعالان اقتصادی نیز افزایش یافته است. وی با اشاره به برخی از 
سیاست های ابلاغی معاون اقتصادی رئیس جمهوری، بیان کرد: این ابلاغیه ها 
در چند حوزه شرایط را بهبود می بخشد. از سویی در حوزه رفع تعهد ارزی، دولت 
مساعدت های جدیدی را در دستور کار قرار داده است و از سوی دیگر پس از 
مدت ها سرانجام مشکل مالیات بر ارزش افزوده صادرکنندگان برطرف شده که 
همین امر خود را در آمارهای صادراتی کشور نشان خواهد داد. رئیس کنفدارسیون 
صادرات ایران با بیان اینکه در آمارهای هفت ماهه، رشد صادرات غیر نفتی به 
47 درصد رسیده است، تشریح کرد: هر چند بخشی از این آمار تحت تاثیر آمار 
کاهشی سال گذشته به دلیل شیوع کرونا به دست آمده اما در نهایت با توجه به 
اقدامات دولت، روند افزایشی صادرات ادامه دار خواهد بود. لاهوتی ادامه داد: با 
توجه به شرایطی که امروز با آن مواجه هستیم، اگر اتفاق غیر قابل پیش بینی رخ 
ندهد می توان انتظار داشت که روند رو به رشد صادرات با اندکی کاهش تا پایان 
سال نیز ادامه پیدا کند و براورد ما این است که این عدد تا آخر 1400، بین 25 
تا 30 درصد رشد را نشان خواهد داد. به گفته وی، در صورت تداوم این شرایط، 
هدف گذاری سازمان توسعه تجارت برای افزایش پنج میلیارد دلاری صادرات 
غیرنفتی ایران تا پایان سال جاری نیز محقق خواهد شد. رئیس کنفدارسیون 
صادرات ایران همچنین درباره اثرات طرح جرم انگاری صادرکنندگانی که ارز خود را 
به کشور بازنگردانده اند نیز گفت: این طرح برای صادرات کشور بسیار خطرناک بود 
و می توانست تاثیرات منفی جدی در فعالیت صادرکنندگان داشته باشد. البته این 
موضوع در حد یک پیشنهاد بود و خوشبختانه با درایت نمایندگان مجلس از دستور 

کار کنار گذاشته شد تا از این محل تهدیدی برای صادرکنندگان به وجود نیاید.

سرپرست دفتر خدمات بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی :

ارز 42٠٠تومانی تا پایان سال
 حذف نمی شود

 سرپرست دفتر خدمات بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی مباحث مربوط به حذف 
ارز 4٢00 تومانی را تکذیب کرد و گفت: تا پایان سال جاری این ارز حذف نمی شود. 
ارز 4٢00  حسن عباسی معروفان، درباره مباحث مطرح شده مبنی بر حذف 
تومانی از واردات نهاده های دامی و دانه های روغنی گفت: خیر چنین مسأله ای 
صحت ندارد، ارز 4٢00 تومانی از واردات این اقلام حذف نشده و ما دیروز نیز برای 
واردات آنها ارز 4٢00 تومانی تخصیص دادیم، امروز نیز همین روند بوده و تا آخر 
سال جاری نیز همین طور خواهد بود بنابراین تا پایان سال ١400 ارز 4٢00 تومانی 
از واردات دانه های روغنی و نهاده های دامی حذف نمی شود. وی در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به برخی مباحث مطرح شده مبنی بر تأخیر واردکنندگان 
در بارگیری نهاده های دامی اضافه کرد: از اول سال جاری تا پایان آبان ماه ١١ 
میلیون و ١50 هزار تن نهاده دامی در کشور توزیع شده است که بیش از ۶ میلیون 
تن آن ذرت و مابقی کنجاله سویا و جو بوده است. معروفان تاکید کرد: ممکن است 
در مقاطعی به دلیل کمبود کامیون و یا مشکلاتی که در حوزه کرایه و حمل و نقل 
وجود دارد بارگیری نهاده های دامی با تأخیر انجام شود اما این مسأله هیچ ربطی به 

واردکنندگان ندارد و مقطعی نیز بوده است.

وزیر راه و شهرسازی:
 تا 2 سال آینده هیچ نقطه حادثه خیزی در کشور نخواهیم داشت

وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه طی دو سال آینده با 
کمک شهرداری ها هیچ نقطه حادثه خیزی در کشور نخواهیم 
داشت، گفت: امروز راهداری کشور با 30 هزار نفر جمعیت و 

هزاران راهدارخانه در سراسر کشور فعالیت می کند.
ترافیکی  طرح  رزمایش  در  دوشنبه  روز  قاسمی  رستم 
در  مسئول  های  سازمان  حضور  با  که   1400 زمستان 
حوزه ترافیک در دانشگاه علوم انتظامی امین برگزار شد، 

خاطرنشان کرد: سال گذشته در نقاط حادثه خیز اقدامات 
مناسبی انجام شد. وی تاکید کرد: امروز باتوجه به وضعیت 
کشور در حوادث غیر قابل پیش بینی،  تلاش می کنیم با 
همکاری وزارت راه با سازمان ناجا به ساخت و اصلاح جاده 
در  چنانچه  یادآور شد:  و شهرسازی  راه  وزیر  بپردازیم.  ها 
سال های گذشته در مناطق حادثه خیز کارهایی انجام داده 
ایم بنا داریم تا 2 سال آینده با کمک شهرداری ها و نیروی 

انتظامی هیچ نقطه حادثه خیزی در کشور نداشته باشیم.    
وزیر راه و شهرسازی در ادامه سخنان خود ضمن تبریک هفته 
بسیج به همه بسیجیان، یادآور شد: نیروی انتظامی امروز در 
همه ابعاد کشور مسوولیت دارد و به خوبی ایفای مسوولیت 
از  موثر  و دفاع  اشرار  با  مبارزه  در  اینکه  کرده است ضمن 
به همین دلیل  و  بوده  انقلاب اسلامی همواره در صحنه 
شهدای عزیزی را نثار کرده است. وی افزود: نیروی انتظامی 

در سخت ترین شرایط بوده و هست و با عملکرد خوب ناجا، 
که  بودیم  ای  تلفات جاده  در سال گذشته شاهد کاهش 
همین امر حکایت از تلاش آنان دارد. قاسمی خاطرنشان 
کرد: امروز راهداری کشور  با 30 هزار نفر جمعیت و هزاران 
راهدارخانه در سراسر کشور در خدمت نیروی انتظامی است 
و به استقبال زمستان می رود زیرا مصمم هستیم کمک بزرگی 

به کاهش تصادفات کنیم.

آگهی مفقودی
-سیستم:رنو- بک  سواری-هاچ  خودروی  کارت 

روغنی  سفید  رنگ  -با    SANDERO-STEPWAY:تیپ
با  و   1۶ ایران  ۹5۹ل۹۶  پلاک  شماره  با   13۹۶ مدل 
شاسی شماره  و   W1۷۰۶8۹-K4MA۶۹۰ موتور  شماره 
فخری  اینجانب  به  متعلق    NAPBSRBYKH1۰5۶۰۶۹
ملک محمد فرزند علی شماره شناسنامه 1۶23 شماره ملی: 
128۶۶1۰55۹مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

و  طرح ها  می گذرد،  سیزدهم  دولت  عمر  از  ماه  سه  فقط  اینکه  وجود  با 
سیاست هایی در بخش های مختلف اقتصادی آغاز شده است که چشم انداز 
امیدوار کننده ای از آینده اقتصاد کشور را نشان می دهند، اجرای این سیاست ها 
در حالی بوده که تحریم ها همچنان ادامه داشته و این دولت، وارث حجم زیادی از 

کسری بودجه است
بر همگان روشن است که دولت سیزدهم در یک شرایط سخت اقتصادی بر 
سر کار آمد و هنوز مدت چندانی از عمر آن نگذشته است. در این مدت کوتاه، 
خواسته ها و مطالبات مردم رنگ و بوی اقتصادی داشته و ارزیابی  کارشناسان از 

عملکرد دولت نیز بیشتر به حوزه اقدامات اقتصادی آن معطوف بوده است.
اکنون با عبور از مرز 100 روز و ورود به ماه چهارم دولت سیزدهم، چشم انداز 

امیدوار کننده ای از آینده اقتصاد کشور ترسیم شده است.
سوال این است که این امیدواری ناشی از چیست و چرا باید امیدوار بود؟

این دولت وارث کسری قابل توجه بودجه، تورم افسارگسیخته بالای 45 درصد، 
نوسانات زیاد بازارهای مختلف از جمله بازار سرمایه، مسکن، ارز، طلا و سایر 

مشکلات ریز و درشت دیگر بوده است.
تنها کورسوی امید در ابتدای شروع به کار دولت، مثبت بودن رشد اقتصادی بود. 
البته هرچند رشد اقتصادی مثبت بود اما با وجود یکه تازی کرونا، تورم، کسری 
بودجه، کاهش سرمایه گذاری و مواردی از این دست، امید زیادی به افزایش و 
تداوم آن وجود نداشت. از این رو کمک به ادامه رشد اقتصادی نیازمند تصمیم های 
سریع و عملیاتی بود که چند مورد از مهمترین آنها از همان ابتدای کار در دستور 

قرار گرفت.
مهار کرونا،  پیش شرط بهبود شرایط اقتصادی

دولت در آغاز کار به درستی مهار کرونا از طریق واکسیناسیون را در دستور کار 

قرار داد. به گزارش ایرنا و بر اساس آخرین آمار، تا روز شنبه 5۶ میلیون و 473 هزار 
و 1۶2 نفر دُز اول واکسن کرونا، 44 میلیون و 294 هزار و ۶52 نفر دُز دوم و 724 
هزار و 721 نفر، دُز سوم این واکسن را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق 

شده در کشور به 101 میلیون و 492 هزار و 535 دُز رسیده است.
سرعت و گسترش روز افزون تزریق واکسن کرونا در سراسر کشور، امید مهار این 
بیماری و بازگشت جامعه به ویژه اقتصاد کشور به شرایط عادی را افزایش داد. بدین 
ترتیب کسب وکارهای مختلف که به شیوه های متفاوتی از کرونا آسیب دیده بودند 
روال عادی کار خود را با کاهش قابل توجه محدودیت های کرونایی آغاز کردند. به 
عبارت دیگر بخش قابل توجهی از امیدواری به آینده اقتصادی از همین جا ناشی 
می شود. کرونا ضربه سنگینی به بخش های مختلف اقتصادی وارد کرد. اثر این 
بیماری در کنار تحریم ها بسیار قابل توجه بود. از این رو مهار آن می تواند به همان 

اندازه رشد و رونق اقتصادی را تسهیل و سرعت ببخشد.  
کاهش تورم با مدیریت درست کسری بودجه

دولت سیزدهم بودجه ای را تحویل گرفت که نیمی از راه را پیموده و تراز عملیاتی 
آن منفی چهار هزار و ۶41 هزار میلیارد ریال بود. به علاوه، تقریباً همه ظرفیت های 

جبران کسری بودجه و رفع این ناترازی نیز پیش خور شده بود.
با این حال راهبرد بودجه ای دولت، جبران کسری از طرق غیر تورمی بوده 
و هست. بر این اساس، دولت تاکنون کسری موجود را بدون استقراض از بانک 
مرکزی و چاپ پول جبران کرده است. به علاوه، چاپ و انتشار اوراق را نیز در حد 

بازخرید اوراق فروخته شده قبلی انجام داده است.
راهبرد بودجه ای دولت، جبران کسری از طرق غیر تورمی بوده و هست. بر این 
اساس، دولت تاکنون کسری موجود را بدون استقراض از بانک مرکزی و چاپ پول 
جبران کرده است. بعلاوه، چاپ و انتشار اوراق را نیز در حد بازخرید اوراق فروخته 

شده قبلی انجام داده است. نتایج پرهیز از »پولی کردن کسری بودجه« خود را 
در کاهش تورم نشان داده است. بر اساس آخرین آمار اعلامی، نرخ تورم نقطه ای 
مهرماه 1400 در مقایسه با ماه قبل 4.5 واحد درصد کاهش یافته است. نرخ 
تورم نقطه ای گروه عمده خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات 1.1 واحد درصد 
افت کرده و گروه کالاهای غیرخوراکی و خدمات با کاهش 5.9 واحد درصدی به 
29.5 درصد رسیده است. این کاهش تا حدودی در تورم های ماهانه و سالیانه نیز 
مشاهده می شود. نرخ تورم ماهانه مهر ماه 1400 به 3.7 درصد رسیده که بیانگر 
کاهش 2 دهم درصدی در مقایسه با ماه قبل است. تورم سالانه نیز در مهرماه 

45.4 درصد بوده که از کاهش چهار دهم درصدی حکایت دارد.
رشد اقتصادی به شدت به تورم وابسته است. کاهش تورم نباید به رکود اقتصادی 
دامن بزند. سیاست های اقتصادی باید طوری تنظیم شود که مهار تورم درعین 

رشد اقتصادی رخ دهد.  
طرح ملی مسکن، پیشران رشد اقتصادی

 هم اکنون رشد اقتصادی کشور مثبت است و مهمتر آنکه خود این رشد در دو 
سال گذشته روند رو به رشدی را در پیش گرفته است. به علاوه با انتشار بخش نامه 
بودجه 1401 از سوی دولت مشخص است که تداوم و حتی افزایش رشد اقتصادی 

تا هشت درصد در کانون توجه دولت و بودجه سال آینده قرار دارد.
 یکی از راه های دستیابی به رشد اقتصادی بالا و پایدار، شناسایی و تقویت 
پیشران های رشد است. درواقع پیشران ها آینده اقتصادی هر جامعه ای را تعیین 
می کنند. مسیر رشد اقتصادی هر کشور در آینده کوتاه مدت و حتی بلندمدت تا 
حد زیادی تحت تاثیر نقشی است که بخش های پیشران ایفا خواهند کرد و از این 

جهت شناسایی پیشران های رشد از اهمیت بسیاری برخوردار است.
دولت سیزدهم با طرح مسکن ملی و شروع آن یکی از پیشران های اقتصادی 
کشور را به کار انداخته است.  پیشران ها بخش هایی هستند که می توانند با نرخی 

بیش از متوسط اقتصاد رشد کنند.
دولت سیزدهم با طرح مسکن ملی و شروع آن یکی از پیشران های اقتصادی 
کشور را به کار انداخته است.  پیشران ها بخش هایی هستند که می توانند با نرخی 

بیش از متوسط اقتصاد رشد کنند.
نهضت ملی مسکن یکی از سیاست های کلان دولت سیزدهم در حوزه مسکن 
است که بر اساس این سیاست، ساخت چهار میلیون واحد مسکونی در چهار سال 
در برنامه دولت قرار گرفته است. نهضت ملی مسکن یک ماه پس از ابلاغ قانون 
جهش تولید توسط رئیس جمهوری از 28 مهرماه آغاز شد که تا 15 آذرماه ادامه 

دارد.  
فعالیت های  سایر  برای  تقاضا  ایجاد  با  بتوانند  که  بخش هایی  آن،  بر  علاوه 
اقتصادی، موجب رشد سایر بخش ها شوند نیز به تعبیری یک بخش پیشران 
محسوب می شوند. بدون شک حوزه مسکن این ظرفیت را دارد و صنایع بالادستی 
و پایین دستی زیادی، از گچ و سیمان تا صنایع فلزی و صدها کالای ریز و درشت 

دیگر را به تحرک و رشد اقتصادی وادار خواهد کرد.
در کنار موارد فوق، سیاست های بودجه ای دولت در راستای اصلاح ساختار 
بودجه و اعمال انضباط بودجه ای، کنترل و نظارت بانک مرکزی بر عملکرد بانک ها 
و مواردی از این دست نیز امیدها به بهبود شرایط اقتصادی در آینده را افزایش 

می دهد.

آیا می توان به آینده اقتصاد کشور امیدوار بود؟

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1398۶0330002022048 شماره  1-رأی 
1392114430002001917 مربوط به تقاضای آقای عربعلی گل محمدی فرزند 
محمد قلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
110/43 مترمربع پلاک شماره 2172 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم خریداری رسمی متقاضی بمیزان 97 متر مربع از عربعلی گل محمدی برابر 
سند قطعی به شماره 10012 مورخ 91/11/8 دفترخانه 7 قم و خریداری عادی از 

احترام شهسواری و اسداله رضائی ثبت در دفتر 554 صفحه 243 )م الف11479(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶03300020059۶7 شماره  رأی   -2
1399114430002000010 مربوط به تقاضای آقای سعید فیروزی نیرومند فرزند 
محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
142/75مترمربع پلاک شماره فرعی از2378 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
دفتر 340)م  صفحه 210  قطعی  سند  طی  متقاضی  مالکیت  قم  دو  اداره  ملک 

الف11480(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1399۶0330002015312 شماره  3-رأی 
1392114430002000۶12 مربوط به تقاضای خانم معصومه دلاور فرزند فرامرز 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1938/۶4 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از بیرامعلی زرافشان انتقالی طی سند قطعی 

شماره ۶54۶2مورخ 70/1/25 دفترخانه ۶ قم)م الف11481(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330002010551 شماره  4-رأی 
139111443000201۶105 مربوط به تقاضای خانم بتول بابائی فرزند قهرمان 
به مساحت 120  بنا شده  از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث  درقسمتی 
مترمربع پلاک شماره فرعی از2174 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه ازفریدون روشنی  طی سند قطعی شماره 

94001مورخ 1378/10/15 دفترخانه 19 قم)م الف11482(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330002010221 شماره  5-رأی 
1400114430002000450 مربوط به تقاضای آقای محمدرضا نصرآبادی منفرد 
فرزند رضا درقسمتی از سه دانگ مشاع ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 2۶00 مترمربع پلاک شماره فرعی از25۶7/574/1233 اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

صفحه 93 دفتر ۶11)م الف11483(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330002010220 شماره  رأی   -۶
رضا  فرزند  منفرد  کاظم  آقای  تقاضای  به  مربوط   1400114430002000449
درقسمتی از سه دانگ مشاع ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 2۶00 مترمربع پلاک شماره فرعی از25۶7/574/1233 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفاتر 

الکترونیکی 3751-1398 )م الف11484(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶03300020103۶7 شماره  7-رأی 
1400114430002000218 مربوط به تقاضای خانم مریم زارعی فرزند محمد 
حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 133 

مترمربع پلاک شماره فرعی از2282/1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 4358 مورخ 1392/3/2۶دفترخانه 

۶1قم )م الف11513(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330002010107 شماره  8-رأی 
فرزند  فشکی  رحمان  آقای  تقاضای  به  مربوط   1400114430002000099
قربانعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
110/29 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2378 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمود رجائی پور صفحه 

238 دفتر 330 )م الف11514(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330002010372 شماره  رأی   -9
1398114430002001845 مربوط به تقاضای آقای فریدون فرضی فرزند ملکعلی 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 119 مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از21۶4 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مالکیت متقاضی طی سند قطعی 15252مورخ 139۶/12/28 دفترخانه 9۶ قم 

)م الف11515(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330002005811 شماره  رأی   -10
1398114430002002470 مربوط به تقاضای خانم جمیله جمشید زاد فرزند 
جمشید درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶1/5۶ مترمربع پلاک شماره فرعی از 2380 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از غلامعلی زندیه صفحه 499 و 

502 دفتر 24 و صفحه 1۶3 و 1۶۶ دفتر 52 )م الف11555(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1393۶0330002020۶13 شماره  رأی   -11
فرزند  افشاری  علی  زلف  آقای  تقاضای  به  مربوط   1391114430002003123
حسینعلی به مساحت 133)یکصدو سی و سه(متر مربع از پلاک 2172-اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم طی سند قطعی شماره 142399 
مورخ 1389/04/31 دفترخانه 4 قم خریداری نموده است و مالک رسمی مشاعی 
می باشد و اداره ثبت اسناد منطقه دو قم طی شماره 2/887 مورخ 1393/09/09 
مالکیت مشاعی متقاضی را نسبت به پلاک ثبتی 2172-اصلی مورد تایید قرار داده 
است و کارشناسان منتخب هیئت بموجب صورتمجلس کارشناسی شماره 19390 
مورخ 1393/09/08 تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی را تایید نموده اند و اداره 
راه و شهرسازی طی نامه شماره 11۶/25422/ص مورخ 1392/12/03 ملک مورد 

تقاضا را غیر موات اعلام نموده است)م الف1155۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330002011542 شماره  12-رأی 
140011443000200043۶ مربوط به تقاضای آقای رضا رنجبرانی فرزند بهرامعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 140 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1743 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابراهیم بیگدلی صفحه 475 دفتر 

418 )م الف11557(
13- رأی اصلاحی شماره 1400۶033000201152۶ مربوط به پرونده کلاسه 
1400114430002000۶42 مربوط به تقاضای آقای حسن نقاش فرزند غلام در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 93مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 21۶9/53اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی اکبر حسنی صفحه 157 دفتر 

123 )م الف11558(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶033000201145۶ شماره  14-رأی 
فرزند  موسوری  حسن  آقای  تقاضای  به  مربوط   1399114430002002534
رضاقلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  
204/71مترمربع پلاک شماره فرعی از1745/1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 3۶3 دفتر 444 نسبت به 
51/18مترمربع و مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از روح اله امره یی صفحه 

3۶3 دفتر 444 نسبت به 153/53 متر مربع )م الف115۶1(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330002010512 شماره  رأی   -15
1399114430002002290 مربوط به تقاضای آقای بلال خان محمدی فرزند 
حسنعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 51 
مترمربع پلاک شماره فرعی از2172 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فاطمه بیگدلی ومحمد و حسین 

بیگدلی وراث رضاخان ومهدی خان و معصومه بیگدلی )م الف115۶2(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330002010117 شماره  رأی   -1۶
فرزند  احمدپور  محرم  آقای  تقاضای  به  مربوط   1398114430002000۶۶1
اسمعیل درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 11۶ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 194۶/58 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 224 دفتر 3۶3)م الف115۶3(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330002011453 شماره  رأی   -17
1399114430002002945 مربوط به تقاضای آقای علی رحیمی فرزند درویش 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 41/50 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 185۶/۶0 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حاج محمد دانش راد صفحه 

1۶3 دفتر 1۶5)م الف115۶5(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶03300020113۶۶ شماره  رأی   -18
1399114430002002589 مربوط به تقاضای آقای بهارعلی خدابنده لو فرزند 
مروتعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
127/50 مترمربع پلاک شماره فرعی از2184/1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محرم محمد مرادی طی 

سند قطعی شماره 128908-137۶/08/13 دفترخانه 18 قم )م الف11587(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن 
را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و جهان صنعت (
نوبت اول: 14۰۰/۰8/15
نوبت دوم: 14۰۰/۰۹/۰2
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی و مشاعی 

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330001005717 شماره  رای   -1
1399114430001000793 مربوط به تقاضای خانم سکینه قاسمی نژاد فرزند 
علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 207مترمربع پلاک شماره 237 
و 23۶ فرعی از 10402 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

سند مشاعی صادره در دفتر 298 صفحات 322 و 325)م الف 11512(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330001004919 شماره  رای   -2
فرزند  خاکباز  ریحانه  خانم  تقاضای  به  1399114430001000545مربوط 
احمد در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
1۶4/44مترمربع پلاک شماره 9515 و 9518 اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 24415 مورخ 1399/03/24 

دفترخانه 74 قم )م الف 11559(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330001004918 شماره  رای   -3
فرزند  اسدیان  محمد  آقای  تقاضای  به  1399114430001000544مربوط 
اکبر در در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
1۶4/44مترمربع پلاک شماره 9515 و 9518 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 24415 مورخ 1399/03/24 

دفترخانه 74 قم )م الف 115۶0(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0330001004۶79 شماره  رای   -4
13991144300010012۶8مربوط به تقاضای آقای رضا جعفری علی آبادی 
فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 248/1۶ مترمربع 
پلاک شماره 10480 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از اعظم یزدان فرد صادره در دفتر 204 

صفحه 1۶0 )م الف 115۶4(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
تا چنانچه اشخاص ذینفع  به فاصله 15 روز آگهی  مشاعی مراتب در دونوبت 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و جهان صنعت(
نوبت اول: 14۰۰/۰8/15
نوبت دوم: 14۰۰/۰۹/۰2
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم



سه شنبه-2 آذر ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65396
ورزشی

بی برنامگی در والبیال قم ؛

 افق بدون بازی باخت 
بازی خود در فصل جدید  به دلیل بی برنامگی نخستین  افق قم  والیبال  تیم 

مسابقات لیگ دسته اول والیبال مردان باشگاه های کشور را واگذار کرد. 
فصل 1400 پیکارهای لیگ دسته اول والیبال مردان ایران با رقابت مدعیان صعود 
به لیگ برتر در دو گروه مقدماتی آغاز شد اما نخستین هفته آن به شکلی عجیب و 
غیر منتظره با شکست نماینده استان قم یعنی تیم والیبال افق همراه بود، آن هم در 

مسابقه ای هرگز برگزار نشد.
اول  دسته  لیگ  بازی های   A سری  هفته  نخستین  در  قم  افق  والیبال  تیم 
والیبال باشگاه های کشور طبق برنامه سازمان لیگ فدراسیون والیبال میزبان تیم 
گیتی پسند اصفهان و قرار بود در بیست و هشتمین روز آبان ماه در سالن شهدای 
دروازه ری مجموعه ورزشی پیامبر اعظم )ص( قم میزبان رقیب باشد اما به این بازی 

نرسید!
ماجرا از این قرار است که کادر مدیریتی تیم افق در موعد مقرر و در محدوده زمانی 
در نظر گرفته شده توسط فدراسیون والیبال نسبت به ثبت مدارک بازیکنان خود 
برای صدور کارت بازی آنها اقدام نمی کند و این عامل موجب شد تا با رای انضباطی 

بازنده نخستین بازی این فصل لیگ دسته اول ایران باشد.
جالب تر این است که تیم گیتی پسند برای انجام این بازی به قم آمده و راس ساعت 
مقرر در خانه والیبال قم حضور یافته و آماده رویارویی با تیم افق می شود اما ناظر 
مسابقه به دلیل عدم ارائه مدارک کادر و بازیکنان تیم افق، اجازه برگزاری این بازی را 

نمی دهد و در نهایت افق بازنده میدان اعلام می شود.
بدین ترتیب نتیجه بازی افق قم با گیتی پسند اصفهان از هفته نخست فصل جدید 
رقابت مدعیان صعود به لیگ برتر والیبال با امتیاز 25 بر صفر در سه دست متوالی، 
به نفع نماینده اصفهان ثبت شد، در حالی که رقابت های امسال سری A والیبال 
مردان ایران با عنوان جام سردار دل ها و با حضور 18 تیم در دو گروه مقدماتی به 

انجام می رسد.
 

 استقلال  چهارشنبه به مصاف گل گهر می رود ؛

مجیدی به دنبال گلات مقابل قلعه نویی
 نه به تساوی

 فرهاد مجیدی در هر چهار تقابل قبلی با امیر قلعه نویی به برتری رسیده است. 
یکی از هشت دیداری که روز چهارشنبه در چارچوب هفته ششم لیگ برتر برگزار 

می شود، تقابل گل گهر سیرجان و استقلال تهران خواهد بود.
آبی پوشان تهرانی با 11 امتیاز پس از آلومینیوم اراک در رده دوم جدول رده بندی 
قرار دارند و نماینده سیرجان با 9 امتیاز در جایگاه پنجم ایستاده است. هر 2 تیم با 
وجود اینکه جزو سه تیمی هستند که تا به اینجا در لیگ برتر شکستی را نپذیرفته اند 

اما در هفته های اخیر رنگ برد را هم ندیده اند.
شاگردان فرهاد مجیدی بعد از سه برد متوالی در 2 هفته اخیر به 2 تساوی رضایت 
داده اند و تیم امیر قلعه نویی نیز پس از 2 پیروزی پی در پی، در سه هفته گذشته 
نتیجه ای جز مساوی عایدش نشده است. آنها حالا محکوم به پیروزی هستند تا 
همچنان بتوانند در بالای جدول حضور داشته باشند و وضعیت خوب خود را حفظ 

کنند.
این پنجمین جدال بین فرهاد مجیدی و امیر قلعه نویی خواهد بود. چهار دیدار 
قبلی به چهار برد برای شاگرد، یعنی مجیدی منجر شده است. فرهاد 2 بار در لیگ و 

2 بار در جام حذفی موفق شده تیم های استادش را از پیش رو بردارد.
ابتدا در هفته بیست و هفتم لیگ نوزدهم بود که استقلال با نتیجه 2 بر یک از سد 
سپاهان گذشت. سپس نوبت به یک چهارم نهایی جام حذفی در همان فصل رسید 

که پیروزی 2 بر صفر برای تیم تهرانی به دست بیاید.
فصل بعد ژنرال راهی سیرجان شد اما بازهم یک بار در لیگ و مرتبه دیگر در جام 
حذفی به مجیدی باخت. ابتدا پیروزی 2 بر صفر در هفته بیست و چهارم لیگ 
بیستم و سپس برد 2 بر یک در نیمه نهایی جام حذفی. هشت گل زده برای تیم های 

مجیدی و 2 گل زده برای تیم های قلعه نویی تا به اینجا به ثمر رسیده است.
باید دید این بار و در پنجمین رویارویی که می بایست برای اولین بار خارج از تهران 
و به میزبانی تیم امیر قلعه نویی برگزار شود چه نتیجه ای به دست می آید. آیا خَرق 

عادتی رخ خواهد داد یا فرهاد گلاتش را در سیرجان جشن می گیرد.
  

باشگاه پرسپولیس: 
هر چه زودتر جلوی اشتباهات داوری را بگیرید

 باشگاه پرسپولیس با ارسال نامه اعتراضی به سازمان لیگ و کمیته داوران خواهان 
رسیدگی به وضعیت اشتباه های داوری شد.

باشگاه پرسپولیس در این نامه برای سازمان لیگ نوشت: تیم فوتبال پرسپولیس 
در پنج هفته از رقابت های لیگ از سه اشتباه مسلم داوری که کارشناسان مهر تایید 
بر آن زده اند، متضرر شده است و در دیدار با مس رفسنجان هم پنالتی مشکوک 
بر روی سیدجلال حسینی گرفته نشد و در این رابطه نیز منتظر نظر کارشناسان 

می مانیم.
در ادامه این نامه آمده است: برخلاف برخی اظهارات، پنالتی اعلام شده برای 
پرسپولیس به گفته کارشناسان کاملا صحیح بود. این در حالی است که برخی از 
رقبای پرسپولیس در پنج هفته از رقابت های لیگ از چهار اشتباه مسلم سود برده 
و فقط یک بار متضرر شده اند. تمامی این ادعاها بنا به گفته کارشناسان داوری 
مطرح شده و ما به آن استناد کرده ایم. پرسپولیس در دیدار با آلومینیوم اراک گل 
سه امتیازی را در حالی دریافت کرد که بر روی سیامک نعمتی خطا شده بود و همه 

کارشناسان به اتفاق نظر روی مردود بودن این گل تاکید کردند.
تیم فوتبال پرسپولیس در پایان هفته پنجم لیگ برتر با 8 امتیاز در رده هفتم جدول 
رده بندی لیگ برتر قرار دارد. این تیم در هفته ششم لیگ برتر و در روز چهارشنبه در 

تهران میزبان صنعت نفت آبادان است.

آجورلو:

 اجازه نمی دهم به استقلال ظلم شود
 مدیرعامل باشگاه استقلال، گفت: به عنوان خادم باشگاه استقلال تحت هیچ 

شرایطی اجازه نمی دهم به این تیم ظلم شود.
»مصطفی آجورلو« در گفت وگویی با اشاره به اینکه به عنوان مدیرعامل استقلال از 
حق و حقوق این تیم دفاع می کند، اظهار داشت: به عنوان خادم باشگاه استقلال 

اجازه نمی دهم کسی به این تیم ظلم کند.
وی افزود: استقلال آرامش دارد و به دور از حاشیه برنامه های خود را برای موفقیت 
دنبال می کند. مدیرعامل استقلال خاطرنشان کرد: در نشستی که با مدیران وزارت 
ورزش و جوانان داشتیم به صورت شفاف گرفتاری ها و مشکلات استقلال را بیان 
کردیم. آجورلو گفت: از وزارت ورزش و جوانان تشکر ویژه دارم که با جدیت به دنبال 

امور جاری تیم های بزرگ است

باشگاه پرسپولیس منتظر   باز شدن پرونده نقل و انتقالاتی؛

تاجیکستانی های پرسپولیس همچنان 
در صفِ انتظار

 دو بازیکن تاجیکستانی تیم فوتبال پرسپولیس در بازی بعدی این تیم برابر 
صنعت نفت آبادان هم قادر به همراهی سرخپوشان پایتخت نخواهند بود.

»منوچهر صفروف« و »وحدت حنانوف« دو بازیکن تاجیکستانی از حدود 20 
روز پیش برای عقد قرارداد با پرسپولیس به تهران آمدند اما حل نشدن مشکل 
»گابریل کالدرون« و بسته بودن پنجره نقل و انتقالاتی باشگاه منجر شده تا این 
بازیکنان نیز در بلاتکلیفی به سر ببرند. این در حالی است که مربیان پرسپولیس 
امیدوار بودند که بعد از پایان تعطیلی لیگ و از هفته پنجم بتوانند از این بازیکنان 

استفاده کنند.
هنوز قرارداد این بازیکنان با پرسپولیس به صورت رسمی هم ثبت نشده تا جدال با 

صنعت نفت، دومین دیداری باشد که پرسپولیس نتواند از آنها استفاده کند.

مربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: مرکز زمین این تیم مشکل دارد و خط 
هافبک دیگر مثل فصل های قبل قدرتمند نیست.

ناصر ابراهیمی در مورد شرایط فنی پرسپولیس تا پایان هفته پنجم لیگ برتر 
اظهار داشت: من این شرایط را در پرسپولیس تجربه کرده ام این اتفاق بر سر ما 

هم افتاد بعد از اینکه 3-4 سال موفق را داشتیم یک مرتبه تیم دچار افت شد.
وی ادامه داد: آن زمان حجت الله خطیب خدابیامرز مدیرعامل پرسپولیس بود. 

در دو مرحله پول بازیکنان پرداخت شد اما در مراحل بعدی به بازیکنان پولی داده 
نشد و بازیکنان از نظر روحی و روانی دچار افت شدند. بعد من و پرویز کماسی را 
از تیم کنار گذاشتند، فکر کردند با تغییر مربی وضعیت پرسپولیس تغییر می کند. 

آنها به سراغ اسمیت و سوبل رفتند که باز هم تیم موفق نشد.
مربی اسبق سرخپوشان افزود: الان هم فکر می کنم بازیکنان پرسپولیس دچار 
مشکلات روحی و روانی هستند. آنها به هیچ عنوان شاداب بازی نمی کنند. شاید 

موقعیت گل هم ایجاد کنند اما بچه ها  آن تیم شاداب فصل گذشته نیستند. 
تیمی که روحیه برتری طلب داشت را دیگر در زمین نمی بینیم. پرسپولیس چهار 
مربی خوب دارد؛ گل محمدی، مطهری و کریم باقری و همچنین افشین پیروانی 

که با هم رفیق هم هستند. 
ابراهیمی در شرایط فنی پرسپولیس اظهار داشت: مرکز زمین مشکل دارد. 
خط هافبک این تیم دیگر مثل فصل های قبل قدرتمند نیست. در زمان برانکو، 
محسن ربیع خواه در میانه زمین خیلی خوب بازی می کرد و پاسور خیلی خوبی 
بود. بعد از او هم احمد نوراللهی آمد اما اکنون رضا اسدی نتوانسته جای نوراللهی 
را در مرکز زمین پرسپولیس پر کند. خط هافبک مثل کمر یک تیم است و این 
خط هافبک هنوز نتوانسته پاس های خوبی را برای مهاجمان پرسپولیس ساخته 

و پرداخته کند.
مربی اسبق پرسپولیس با اشاره به مدافعان این تیم عنوان کرد: در گذشته 
شجاع خلیل زاده و کنعانی زادگان مرکز دفاع قدرتمندی را برای تیم مهیا کرده 
بودند. اما آن دو رفتند و اکنون سیدجلال با 37 سال سن حضور دارد و نفر 
جدید هم تا بخواهد با سیدجلال هماهنگ شود به زمان نیاز دارند. دفاع وسط 

سرخپوشان هم اکنون ضربه پذیر شده است. 
وی در مورد این که گفته می شود این تیم دچار بن بست تاکتیکی شده است، 
تصریح کرد: اگر این حرف به معنای آن باشد که بخواهند تمام تقصیرها را به 
گردن مربی  ها بیندازند، آن را قبول ندارم. چون مربی فقط تاکتیک بلد است و 
این بازیکنان هستند که باید تاکتیک پذیر باشند. مثل این می ماند که شما اکنون 
بهترین مربی جهان را بیاورید و بگویید با تیم ملی ایران قهرمان جام جهانی شو؛ 
این بازیکنان باید تاکتیک پذیر باشند. استقلال هم 4-5 سال همین مشکل را  
داشت و بازیکنان زیادی به این تیم آمدند و رفتند اکنون مجیدی کارهایی را در 

این تیم انجام داده و این تیم بهتر خواهد شد.
ابراهیمی در مورد اینکه فکر می کند امسال پرسپولیس بتواند باز هم قهرمان 
لیگ شود، گفت: باید تا هفته هفتم صبر کرد، بعد از پایان هفته هفتم می توان 
گفت کدام تیم ها واقعاً مدعی قهرمان هستند. سپاهان لیگ را خوب شروع کرد 
اما الان نتیجه نمی گیرد. استقلال کم کم جا می افتد و تیم خوبی خواهد شد. 
پرسپولیس به نظر من بازیکنانش دچار مشکلات روحی و روانی هستند البته من 

این نظرات را از دور می دهم و از داخل تیم اطلاعی ندارم.

ناصر ابراهیمی:

 پرسپولیس شاداب بازی نمی کند

تیم بسکتبال شیمیدر قم در تعطیلات نیم فصل مرحله گروهی مسابقات لیگ برتر 
بسکتبال باشگاه های کشور یک دیدار تدارکاتی مقابل تیم ملی سوریه برگزار کرد. 

اردوی  تشکیل  دلیل  به  ایران  بسکتبال  برتر  لیگ  مسابقات  که  شرایطی  در 
آماده سازی تیم ملی اعزامی به پنجره اول انتخابی جام جهانی 2023 تعطیل است، 
اما تیم شیمیدر قم تمرینات خود را برای حضور موفق در ادامه بازی های این فصل 

ادامه می دهد.
این در حالی است که چند بازیکن شاخص شیمیدر این روزها در اردوی آماده سازی 
تیم ملی هستند و نه تنها در تمرینات بلکه در مسابقه تدارکاتی شیمیدر برابر تیم ملی 
سوریه نیز حضور نداشتند، مسابقه ای که یک فرصت بسیار مغتنم برای سنجش 

میزان آمادگی شیمیدری ها به خصوص نفرات جوان تیم بود.
تیم سوریه نیز که همانند تیم ملی ایران به منظور کسب آمادگی لازم برای حضور 
موفق در انتخابی جام جهانی بسکتبال به ایران آماده و در تهران اردو زده، به دعوت 
باشگاه شیمیدر به سالن آفتاب آمد و در یک مسابقه دوستانه برابر شیمیدر به میدان 
رفت، دیداری که در آن علاوه بر غیبت بازیکنان ملی پوش، کاپیتان شیمیدر یعنی 

حامد حسین زاده هم مجموعا 15 دقیقه در میدان بود.
این دیدار تدارکاتی برابر رقیب آسیایی فرصت خودنمایی بازیکنان جوان و آینده دار 
شیمیدر همچون میرو قازاری، علی دریایی و حسن علی اکبری در برابر دیدگان مهران 
شاهین طبع سرمربی با تجربه تیم شیمیدر و دیگر اعضای کادر فنی بود، بازیکنان که 
در کنار مهره های موثر شیمیدر همچون رافی درغوکاسیان، سینا واحدی و ... عملکرد 

بسیار خوبی ارائه کردند.

تیم بسکتبال شیمیدر قم در فصل 1401 – 1400 مسابقات لیگ برتر بسکتبال 
مردان ایران که با حضور 1۶ تیم در دو گروه هشت تیمی جریان دارد، یکی از تیم های 
حاضر در گروه دوم مقدماتی است که از ۶ بازی خود در نیم فصل نخست مرحله 
گروهی پنج برد و یک باخت به دست آورده و با یک بازی کمتر در مکان دوم جدول 

است.

شاگردان مهران شاهین طبع در این گروه موفق به شکست تیم های رعد پدافند 
هوایی تهران، فولاد مبارکه سپاهان اصفهان، صنایع هرمزگان، اکسون تهران و آویژه 
صنعت پارسا مشهد شده و نتیجه بازی با مهرام را واگذار کرده اند، ضمن اینکه یک 
بازی معوقه از هفته سوم برابر مس رفسنجان در پیش دارند که روز 14 آذر ماه انجام 

می دهند.

دردیداری تدارکاتی مقابل تیم ملی سوریه ؛

محک شیمیدر قم برابر رقیب آسیایی 

  

تیم فوتبال استقلال در حالی از هفته پنجم رقابت های لیگ برتر عبور کرد که با یک گل خورده دارای یکی از برترین خطوط دفاعی 
مسابقات است اما این آمار دلیلی بر ضعف نداشتن این تیم در خط دفاعی نیست.

تیم فوتبال استقلال در 5 هفته ابتدایی مسابقات لیگ برتر به 3 پیروزی و 2 تساوی دست یافت تا یکی از تیم های شکست ناپذیر 
مسابقات تا پایان هفته پنجم باشد. آبی پوشان در این 5 بازی 5 بار به گل رسیده اند که این آمار خوبی برای خط حمله آنها نیست و 

تنها یک بار گل دریافت کرده اند که این آماری خیلی خوب برای خط دفاعی شأن به حساب می آید.
تنها گل خورده این تیم نیز در آخرین ثانیه های دیدار مقابل فجرسپاسی بود که بر اثر لیز خوردن پای دروازه بان در زمین ناهموار و 

لغزنده حافظیه هنگام خروج از دروازه رقم خورد تا شاگردان مجیدی نخستین امتیازات فصل را در آن بازی از دست بدهند.
استقلالی ها در حالی به لحاظ آماری بهترین عملکرد را در خط دفاعی دارند که نگاهی به دیدارهای آنها این واقعیت را مشخص 
می کند که در ساختار دفاعی هنوز مشکلاتی دارند که باید برای حفظ موقعیت خوب در بالای جدول، ناچار به برطرف کردن آن 

هستند. چون در این صورت احتمال اینکه در بازی های آینده از این محل آسیب دیده و امتیازاتی را از دست بدهند وجود دارد.
به آخرین بازی آبی پوشان در لیگ باز می گردیم که دیدار مقابل نساجی بود. دیداری که بدون رد و بدل شدن گل به پایان رسید، اما 

می توانست گل یا گل هایی داشته باشد.
شاگردان مجیدی در اکثر دقایق این دیدار توپ و میدان را در اختیار داشتند و به لحاظ مالکیت توپ، برتری کاملًا محسوسی نسبت 
به حریف داشتند که منجر به خلق چند موقعیت روی دروازه سرخ پوشان مازندران شد. موقعیت هایی که هیچیک از آنها تبدیل به 
گل نشد. اما در نقطه مقابل مشاهده می شود که دست نساجی هم در این بازی بالا نبود و اگر آنها هم بدشانس نبودند، در یک یا چند 

موقعیت امکان رسیدن به گل را داشتند.
نساجی با اتخاذ شیوه دفاع-ضد حمله، تنها روی سرعت مهاجمان خودی حساب نکرده بود. الهامی با آنالیز خوبی که از استقلال 
داشت روی کندی مدافعان، فاصله بین هافبک های دفاعی و مدافعان مرکزی و عدم هماهنگی کلی بین 5 بازیکن فاز دفاعی 
نیز حساب خاصی باز کرد و با همین آنالیز در چند نوبت هم تا آستانه رسیدن به دروازه آبی پوشان پیش رفت؛ که شاخص ترین 
موقعیت های از دست رفته نساجی به شاهکار دروازه بان جوان آبی پوشان در ربودن توپ از روی پای آل کثیر و عبور توپ از روی پای 

کریم اسلامی در دهانه دروازه خالی اشاره کرد.
دروازه استقلال در دیدارهای گذشته مقابل هوادار، تراکتور، ذوب آهن و فجر سپاسی هم با خطراتی مواجه شده بود که البته تنها 

یک بار این فرصت ها تبدیل به گل شده بود.
مجیدی اگر می خواهد تیمش همچنان در نقش یک مدعی در بالای جدول باقی بماند و برای قهرمانی بجنگد، باید فارغ از آماری که 
در گل خورده برای تیمش به جا مانده، مشکلات ساختار دفاعی تیمش را از بین ببرد تا در دیدارهای پیش رو به خصوص با تیم های 

مدعی، کمتر موقعیت گل به مهاجمان بدهد.

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: تیمی که 5 سال پشت سرهم قهرمان شده است ممکن است در سال ششم 
دچار فراز و نشیبی شود و این هم طبیعی است و پرسپولیس این فصل هم قهرمان خواهد شد.

ناصر محمدخانی در مورد شرایط تیم پرسپولیس در لیگ برتر اظهار داشت: شرایط تیم خوب است و مشکلی ندارد. 
یک باخت و دو مساوی دلیل بر این نیست که وضعیت پرسپولیس نامناسب است. ما اکنون فقط 3 امتیاز با صدر 
جدول فاصله داریم. هنوز تا پایان دور رفت لیگ بازی های زیادی باقی مانده است و دور برگشت هم در پیش است. 
اگر پرسپولیس دو برد متوالی در این فصل بیاورد شک نکنید روی غلتک پیروزی خواهد افتاد و دیگر به هیچ تیمی 

باج نمی دهد.
وی افزود: نباید فراموش کنید که 4-5 بازیکن از تیم جدا شده اند و حدود 50 درصد ترکیب تیم تغییر کرده است. 
بازیکنان جوان و جویای نامی به پرسپولیس آمده اند که می خواهند به تیم ملی برسند. بنابراین برای اینکه پرسپولیس 

دوباره همان تیم منسجم فصل گذشته شود نیاز به زمان دارد. 
بازیکن اسبق پرسپولیس در مورد اینکه برخی کارشناسان معتقدند تیم به بن بست تاکتیکی رسیده، گفت: این حرف 
را قبول ندارم. تیمی که 5 سال پشت سرهم قهرمان شده است ممکن است در سال ششم دچار فراز و نشیبی شود و 
این هم طبیعی است. بایرن مونیخ هم ممکن است بعد از چند قهرمانی متوالی دوباره دچار فراز و نشیب شود اما خیلی 
سریع به جمع مدعیان و کورس قهرمانی برمی گردد. پرسپولیس اکنون نیاز به حمایت و هماهنگی دارد. هواداران باید 
سعه صدر داشته باشند و صبوری به خرج بدهند. فقط سه امتیاز از تیم صدرنشین مسابقات کمتر داریم.پرسپولیس 

روی غلتک بردن خواهد افتاد.
وی تصریح کرد: مساله مهمی که شاید برخی در نظر نگیرند این است که در لیگ برتر گاهی تیمی بدنسازی سطحی 
انجام بدهد و در شروع مسابقات امتیاز بگیرد در ادامه و دور برگشت بازیکنان این تیم ها کم می آورند اما تیمی که 
بدنسازی اصولی داشته شاید در شروع مسابقات بدن بازیکنانش سنگین باشد اما به مرور تیم از نظر بدنی و فنی آماده  تر 
خواهد شد و کم کم اوج می گیرد. پرسپولیس بدنسازی عالی داشته است و قطعا در ادامه مسابقات بهتر نتیجه خواهد 

گرفت.
محمد خانی در مورد اینکه با وجود پرداخت طلب کالدرون هنوز پنجره نقل و انتقالات باشگاه بسته است، عنوان کرد: 
اگر پنجره نقل و انتقالات باز شود گل محمدی می تواند بازیکنان مورد نظرش را هم بگیرد و شرایط تیم بهتر خواهد 
شد.این تیم فقط نیاز به زمان دارد. شک نکنید این فصل هم پرسپولیس قهرمان می شود. این را بنویسید تا همه بدانند 

در چه روزی این حرف را زدم.

آبی ها گول آمار را نخورند؛

 ضعفی که در ساختار استقلال وجود دارد
ناصرمحمدخانی: 

پرسپولیس به بن بست تاکتیکی نرسیده است

طبق سیدبندی، نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا 
2022 در سید اول و دوم قرار گرفتند. همچنین استقلال و 

سپاهان نیز در دیدارهای پلی آف حریفان خود را شناختند.
سیدبندی تیم های حاضر در لیگ قهرمانان آسیا 2022 در 
حالی برگزار شد که 2 نماینده ایران شامل پرسپولیس قهرمان 
لیگ برتر و فولاد خوزستان قهرمان جام حذفی که به صورت 
مستقیم جواز صعود به لیگ قهرمانان را پیدا کردند، به ترتیب 
در سید اول و دوم قرار گرفتند. این در حالی است که استقلال 
و سپاهان 2 نماینده دیگر ایران نیز باید در دیدارهای پلی آف 
به مصاف حریفان خود بروند که این تیم ها نیز رقیبان خود را 
شناختند. سیدبندی مسابقات لیگ قهرمانان آسیا 2022 به 

شرح زیر است:
سید اول: السد قطر، الهلال عربستان، پرسپولیس ایران، 

الجزیره امارات و الدحیل قطر
الاهلی  شباب  ایران،  فولاد  اردن،  الفیصلی   : دوم  سید 

امارات، الریان قطر و الشباب عربستان
بمبئی  اردن،  الوحدات  ازبکستان،  پاختاکور  سوم:  سید 

هند، آهال ترکمنستان و الجیش سوریه
سید چهارم: نیروی هوایی عراق، برنده های پلی آف

همچنین نماینده های تاجیکستان، لبنان و کره شمالی در 
فصل 2022 لیگ قهرمانان حضور نخواهند داشت. 

برنامه دیدارهای پلی آف:
استقلال - بنی یاس امارات )میزبان استقلال(

سپاهان - شارجه امارات )میزبان سپاهان(
التعاون عربستان - الزوراء عراق

الغرافه قطر - )برنده الشرطه عراق و نماینده دوم ازبکستان(

لیگ قهرمانان آسیا 2022؛
پرسپولیس در سید یک آسیا
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مسیر  در  کردیم  توصیه  آژانس  به  همواره  ما  گفت:  خارجه  وزارت  سخنگوی 
برخی کشورها جهت گیری های  ندهد  اجازه  و  بماند  باقی  فنی  همکاری های 
نام آژانس جلو ببرند. طبیعی است ما در  به  سیاسی و اغراض سیاسی شان را 

چهارچوب تحولات بر اساس شرایط تصمیم لازم را اتخاذ می کنیم. 
»سعید خطیب زاده« روز دوشنبه در نشست خبری با اشاره به سفر دوشنبه 
شب رافائل گروسی به تهران اظهار کرد: همواره سعی شده روابط ایران و آژانس 
در چهارچوب پادمان و رویه های آژانس، فنی باشد و امیدوارم این سفر هم مانند 

سفرهای قبلی سازنده باشد.
 وی اضافه کرد: ما همواره به آژانس توصیه کردیم در مسیر همکاری های فنی 
باقی بماند و اجازه ندهد برخی کشورها جهت گیری ها و اغراض سیاسی شان را 
به نام آژانس جلو ببرند. طبیعی است ما در چهارچوب تحولات بر اساس شرایط 

تصمیم لازم را اتخاذ می کنیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه  در پاسخ به پرسشی درباره وجود فهرستی از مسائل 
دررابطه با ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی، گفت: تاریخ سفر آقای گروسی 
از چند وقت پیش اعلام و دستور کار هم از طرف ایران و آژانس مشخص شده بود. 
موضوعاتی بین ایران و آژانس وجود دارد که ما سعی کردیم همواره در چارچوب 
فنی این موضوعات را حل و فصل کنیم و از آژانس هم خواستیم در همین چارچوب 

کار را جلو ببرد و این سفر در همان راستا است.
 وی تصریح کرد: هیچ سفر دیپلماتیکی بدون دستور کار مشخص انجام نمی 
شود و اینکه یک لیست بلندبالا، متوسط و کوتاه باشد تفاوتی نمی کند. آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به خوبی می داند تمامی خراب کاری ها و اعمال تروریستی 
رژیم صهیونیستی در داخل خاک ایران انجام شده و متاسفانه با سکوت برخی 
کشورهای مدعی هم همراه بوده، تاثیر قابل توجهی بر برخی ابعاد فنی گذاشته 
است. این مسائل بین ما و آژانس در چهارچوب و سطح خود پیگیری شده و  در این 

سفر هم پیگیری می شود.
خطیب زاده همچنین درخصوص اظهارات مقامات فرانسوی و اتهام زنی های 
آنها علیه ایران هم گفت: با نزدیک شدن به مذاکرات وین برخی دچار اشتباهات 
محاسباتی شده و تصور می کنند که با برخی ادعاهای رسانه ای می توانند جای 
مجرم و متهم را عوض کنند. بهتر است همه بر جدی بودن مذاکرات وین تمرکز 
کنیم و طرف های غربی می دانند و باز هم بدانند که تمرکز ایران بر رفع تحریم های 

یکجانبه و فراسرزمینی و غیرقانونی علیه ایران است.
سوریه از اتحادیه های عربی قابل حذف نیست 

خطیب زاده در پاسخ به سوال دیگری در خصوص بازگشت سوریه به اتحادیه عرب 
و و موضع ایران در این زمینه اظهار کرد: سوریه یکی از کنشگران مهم و غیرقابل 
حذف در جهان عرب است و در چارچوب سازمان های منطقه ای و سازمان هایی 
که در حوزه کشورهای عربی مثل اتحادیه عرب فعال بوده، حضور داشته است. 

برخی کشورها تلاش می کنند با فشار بر این اتحادیه سوریه را از آن حذف کنند.
که  بوده  مسیری  شده  طی  گذشته  ماه های  در  که  مسیری  یادآورشد:  وی 
کشورهای مختلف به این باور رسیدند که نه سوریه قابل حذف است و نه به نفع 
جهان عرب است که سوریه به عنوان یک کنشگر موثر جهان عرب، حذف شود. 
طبیعی است که ایران و کشورهایی مثل روسیه از این امر استقبال می کنند و آن را 

اقدامی در مسیر درست می دانند.
گفت و گویی جز لغو تحریم ها نداریم

این دیپلمات عالیرتبه کشورمان در پاسخ به سوال دیگری درباره موضع اخیر دبیر 
کل اتحادیه عرب درباره مذاکرات وین گفت: البته من این اظهارات را ندیدم اما 
موضع ایران کاملا روشن است و آنچه در وین انجام خواهد شد، تمرکز بر رفع تحریم 
های یکجانبه و ظالمانه غیرقانونی علیه ایران اعمال شده است. اگر کشورهای 
حوزه خلیج فارس هم تصور می کنند که گفت و گویی متفاوت تر از این داریم این 
موضع را دوباره باید بشنوند. موضع ایران هم درباره وین و هم کشورهای منطقه 

روشن است.
خطیب زاده تصریح کرد: همانقدر که با کشورهای منطقه به صورت دوجانبه 
رفع  خصوص  در  می کنیم،  صحبت  منطقه  همین  در  جانبه  چند  و  مستقیم 
تحریم های ظالمانه هم با طرف هایی صحبت می کنیم که یا مسبب هستند یا بر 

اساس چارچوب های قانونی طرفیتی در این گفت و گو دارند.
از تنش ناخواسته و غیرلازم رسانه ای با آذربایجان عبور کردیم

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال دیگری درخصوص سفر معاون 
نخست وزیر جمهوری آذربایجان به تهران گفت: سفر معاون نخست وزیر آذربایجان 
بود. وی  ای  ایران سفر سازنده  به  دو کشور  آذری کمیسیون مشترک  رییس  و 
دیدارهایی با اعضای کابینه و وزیر امورخارجه  داشت و پروژه های بسیاری بحث 
شد. و روابط پس از یک تنش ناخواسته و غیرلازم رسانه ای که با درایت هر دو طرف 
از آن عبور کردیم، طراحی شده که مناسبات دو کشور وارد یک فاز جدیدی شود و 

این سفر هم در همان راستا انجام شده است.
وی با بیان اینکه خبرهای خوب دیگری درباره روابط ایران و آذربایجان در راه 
است، گفت: جمهوری آذربایجان این سفر را مبنایی برای عملیاتی کردن برخی 
پروژه ها قرار داده بود ما هم با همین رویکرد این موضوع را پیگیری کردیم و در این 

چارچوب سفرهایی در سطوح مختلف به زودی طی چند هفته آینده بین دو کشور 
اتفاق خواهد افتاد.

خطیب زاده همچنین در خصوص احتمال دیدار روسای جمهور دو کشور در 
اجلاس سران اکو که هفته بعد برگزار می شود، اظهار کرد: طبیعی است که مقامات 
کشورها به صورت دو جانبه و چند جانبه به عنوان کشورهای همسایه در این 
اجلاس با هم دیدار داشته باشند. دیدار آقای علی اف و آقای دکتر رییسی هم در 
همین چارچوب بسیار طبیعی است البته جزئیات آن را باید از دفتر رییس جمهور 

باید پرسیده شود اما در چهارچوب روابط دیپلماتیک این ملاقات ها طبیعی است.
امیدواریم طرف های غربی با حسن نیت در مذاکرات حاضر شوند

سخنگوی وزارت خارجه درباره گمانه زنی ها پیرامون توافق موقت ایران با طرف 
های غربی هم گفت: درباره اظهارات مبهم و گمانه زنی های رسانه ای اظهار نظر 
نمی کنم آنچه که همه باید بر آن متمرکز شوند گفتگوهای وین است. جمهوری 
اسلامی ایران با یک اراده جدی برای رفع تحریم های اعمال شده علیه مردم ایران و 
با یک تیم کامل و بر اساس همین هدف اعلام شده  در این مذاکرات حاضر خواهد 
شد. امیدواریم که طرف های مقابل هم به جای این شبهه افکنی های رسانه ای یا 
برخی عملیات های روانی که به زعم خود ماهیگیری از این آب گل آلود است؛ با 
اراده ای جدی و نیت خوب، برای دستیابی به یک توافق عملی و جامع الاطراف در 

رابطه با رفع تحریم های ظالمانه علیه مردم ایران، به پای میز مذاکره بیایند. 
وی افزود: اگر این اراده جدی را نداشته باشند یا آن را با نیت های غیر سازنده 

همراه کنند قطعاً پاسخ ایران هم متناسب با آن خواهد بود.
خطیب زاده درباره اظهارنظر مقامات آمریکا مبنی بر روی میز بودن همه گزینه ها 
هم گفت: همه گزینه هایی را که آمریکا داشت در کشوری مانند افغانستان هم ما 
دیدیم و خود آن ها دیدند. فکر نمی کنم کسانی که این جملات را می گویند به آنچه 

که خود می گویند باور داشته باشند.
تلاش می کنیم خواست و اراده مردم افغانستان برای آینده این کشور محقق شود
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره تحولات افغانستان و موضع اظهار کرد: 
سیاست جمهوری اسلامی ایران درباره افغانستان به دقت از سوی سخنگوی 
دستگاه دیپلماسی و سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران بیان شده است 
مواضع ایران کاملًا روشن است، هیات حاکمه سرپرستی افغانستان به عنوان 
مسئول وضعیت مردم، موظف است که تمام تلاش خود را در مسیر امنیت، صلح 
ثبات و تضمین نیازهای اولیه مردم این کشور انجام دهد. جمهوری اسلامی ایران 
هم با همین رویکرد حفظ و صیانت از مردم افغانستان مراودات خود را با همه اتباع 

از جمله هیات حاکمه  سرپرستی افغانستان، انجام داده است.
 این دیپلمات عالیرتبه کشورمان ادامه داد: در سفر هفته گذشته آقای کاظمی 
قمی، نماینده ویژه رییس جمهوری در امور افغانستان هم تشکیل دولت فراگیر 
شامل همه گروه ها که بازتاب دهنده تنوع قومیتی و جمعیتی افغانستان باشد مورد 
تاکید دوباره واقع شده است. افغانستان بخشی از صلح و امنیت منطقه است و همه 
ما در این منطقه تلاش می کنیم، خواست و اراده مردم افغانستان برای آینده این 

کشور محقق شود.

ادامه پذیرش مهاجران افغان دشوار است
خطیب زاده درباره سیاست جمهوری اسلامی ایران در برخورد با افزایش مهاجران 
افغان، گفت: وزارت امور خارجه و تمام دستگاه ها تلاش می کنند تا در روزهای 
سخت کنار مردم افغانستان باشند و کمک های متعدد بشردوستانه جمهوری 
اسلامی ایران به شهرهای متعدد افغانستان ارسال شده است. مردم افغانستان 
به ویژه با آغاز فصل سرما و کمبود سوخت روزهای سختی را می گذرانند و تلاش 

می کنیم در چارچوب به منابعی که در اختیار داریم این کمک ها را انجام دهیم.
وی ادامه داد: متاسفانه وضعیت آوارگان و بی جاشدگان نامطلوب است، ایران 
بیش از 4 میلیون از آوارگان و بی جاشدگان افغان را میزبانی کرده است اما این 
شرایط بدون شک نمی تواند ادامه داشته باشد؛  به ویژه با عدم مسئولیت پذیری 
و همراهی سازمان های بین المللی. تلاش جمهوری اسلامی ایران این است که 
مردم افغانستان در داخل خود افغانستان، این کشور را بسازند و شرایط مناسبی 

را داشته باشند.
آمریکا با تضمین های عینی به مذاکرات بیاید

خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره جدال توییتری خود با یک مقام آمریکایی 
در خصوص اخذ تضمین از آمریکا در مذاکرات آتی اظهار کرد: البته من با کسی 
جدل توییتری نکردم یک آقایی توئیتی را زده و اعلام کرده بود که امضای رئیس 
جمهور آمریکا هیچ ارزشی ندارد من آن توییت را "کوت" کرده و اعلام کردم خود 
مقامات آمریکا هم اعلام می کنند که امضای رییس جمهور آمریکا تضمین هیچ 

چیزی نیست.
وی یادآورشد: طبیعی است که هم ما و هم 4 بعلاوه یک تضمین های عینی لازم 
داریم و بهتر است مقامات آمریکایی که به وین می آیند بدانند که این تضمین های 
عینی داده شود. اما این که بندهای این تضمین های عینی چیست، اجازه دهید 
در اتاق مذاکرات و گفت و گوها همانطور که در ۶ دوره قبلی که پیگیری شده بود، 

پیگیری شود.
دولت افغانستان باید شامل تمام اقوام و اقلیت ها باشد

سخنگوی وزارت خارجه همچنین درباره مواضع جمهوری اسلامی ایران درباره 
تحولات افغانستان و طالبان با تاکید بر اینکه مواضع ایران کاملا روشن است،گفت: 
ایران چهار دهه میزبان چهار میلیون افغانستانی بوده است و بسیاری از مردم 
افغانستان این را دانسته و کنار ما زندگی می کنند درس می خوانند و کار می کنند. 

این شرایط با وضعیت پناهجویان غربی که بسیار شرم آور، قابل قیاس نیست.
خطیب زاده با انتقاد از برخی خود کم بینی در کشور در قبال برخورد با آوارگان 
گفت: من سال ها در کشورهای اروپایی به جهت ماموریتی که داشتم، زندگی کردم. 
اگر آواره ای وارد یکی از کشورهای مدعی حقوق بشر شود می بیند کاری که با 

مهاجرین آوارگان و پناهجویان می کنند بسیار شرم آور است.
وی تصریح کرد: آنچه در جمهوری اسلامی ایران به عنوان میزبان برادران و 
خواهران ما از کشورهای همسایه اتفاق افتاده در تاریخ باقی خواهد ماند. آن ها در 
کنار ما زندگی کردند و ما در کنار آن ها بودیم. اما آنچه ما درباره افغانستان می گوییم 

چهارچوبی است بر اساس نگاه به آینده افغانستان. 

 سخنگوی وزارت امور خارجه یادآورشد: افغانستان صلح و ثبات خواهد داشت 
که در آن دولتی بر سرکار باشد که قومیت های به شدت متنوع و تکثر بالای جمعیت 
این کشور را در نظر و در بر گیرد و این درسی است که هم تاریخ افغانستان به پهنه 
جغرافیایی داده و این نکته ای است که همه هیات حاکمه سرپرستی افغانستان 
امروز آن را می دانند و ما چیزی فراتر از آن نگفتیم و مشخص است که خواست و 

اراده مردم، آینده افغانستان را درست می کند.
روابط چین با کشورهای منطقه ثبات ایجاد می کند

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره گزارشی مبنی بر احداث پایگاه نظامی چین 
در امارات گفت: اخبار تایید نشده نمی توانند مبنای اظهارنظرها قرار گیرند اما 
روابط جمهوری اسلامی ایران و جمهوری خلق چین، کاملًا نزدیک و پر از رفت و 
آمدهای دیپلماتیک در سطوح مختلف است. هم چین به سیاست ها و منافع و 
نگرانی های جمهوری اسلامی احترام می گذارد و هم جمهوری اسلامی ایران به 
منافع سیاست ها و نگرانی های جمهوری خلق چین. لذا در همین چهارچوب باید 
به کلیه روابط ایران و چین نگاه شود. روابطی که بین کشورهای دیگر و چین در 
حوزه خلیج فارس انجام می شود؛ قطعاً به ثبات و صلح منطقه کمک می کند و ما  
از این موضوع از تداوم گفت و گوها  و مراودات در فرمت های چندجانبه استقبال 

می کنیم.
اظهارات مقامات آمریکا با هدف فروش سلاح بیشتر به کشورهای منطقه است 
در شورای همکاری  آمریکا  مقامات  اظهارات  درباره  وزارت خارجه  سخنگوی 
کشورهای عربی، مبنی بر متخاصم دانستن ایران گفت: مقامات آمریکایی برای 
چنین اظهارنظرهایی صورتحساب های گرانی را برای دولت های منطقه ارسال 
می کنند و این اظهارات جز با برای فروش سلاح های بیشتر به کشورها هدف 
دیگری ندارد. من به کشورهای منطقه نصیحت می کنم که محل این چنین داد 
و ستدهایی نشوند؛ مردم این منطقه بیشتر به پول های خرج شده برای خلق این 

کلمات و جملات مستحق هستند.
خطیب زاده درباره تازه ترین جزییات حمله به کنسول گری ایران در هامبورگ 
گفت: جمهوری اسلامی این تعرض را محکوم کرد و پس از فراخوانی سفیر آلمان 
هم، وی مراتب تاسف دولتش را به جمهوری اسلامی اعلام کرد و این تعرض محدود 

اما مهم از نظر ما با کمک دولت آلمان در حال پیگیری است.
پنجره برجام تا ابد باز نخواهد بود

خطیب زاده درباره این ادعا که ایران در حال رسیدن به نقطه غیرقابل بازگشت 
در برجام است، گفت: ترامپ رفته است ولی گویا کارخانه جعلیات و اخبار جعلی 
ایالات متحده تعطیل نشده است. اینکه جمعی نمایشی راه انداخته و تصور کنند 
که می توانند یک روایت جعلی را به جامعه جهانی قالب کنند یا با نزدیک شدن به 

گفتگوهای وین  جنبه روانی متفاوت ایجاد کنند هیچ کمکی به آنها نخواهد کرد.
وی ادامه داد: اگر آمریکا دچار فراموشی شده به یاد بیاورد که  جهان فراموش 
نخواهد کرد که این ایالات متحده بود که از برجام خارج شد و این دولت فعلی است 
با وجود آنکه پیام های متناقض برای ایران می فرستد تحریم ها و سیاست شکست 

حداکثری ترامپ را ادامه می دهد.
سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه این گونه تحریف روایت کمکی به 
ایالات متحده نمی کند؛ گفت: تنها چیزی که به این کشور کمک می کند این است 
که بداند مقصراست و باید تحریم ها را با تضمین عینی بردارد و این تنها راهی است 

که می تواند به این کشور کمک کند تا در وین به توافقی با 4 به اضافه یک برسد.
وی تاکید کرد: اگر برجام برای جمهوری اسلامی منافع مشخص اقتصادی و 
عادی سازی تجارت خارجی نداشته باشد؛ آمریکا بداند که این پنجره تا ابد برایش 
باز نمی ماند کما اینکه  قانون مجلس هم الزام آور بوده و دولت هم به آن معتقد است. 
آنچه که جمهوری  ایران در مذاکرات گفت:  خطیب زاده درباره تغییر شروط 
اسلامی ایران خواستار آن است ورود جدی با عزم جدی برای رفع تحریم ها است. و 
بهتر است بر این موضوع متمرکز شده  و گزاره هایی را که به صورت مبهم در رسانه ها 

منتشر می شود، مبنای قضاوت و تو پاسخ قرار ندهیم. 
سخنگوی وزارت خارجه درباره سفر هیاتی از امارات به ایران هم توضیح داد: 
روابط ایران و امارات به رغم برخی اختلافاتی که میان دو کشور در سطح سیاسی 
و منطقه ای وجود دارد، با فهم مشترک سیاست حسن همسایگی در مسیر خوبی 
قرار دارد. روابط اقتصادی و تجاری به سطح قابل توجه و بی سابقه ای در چند 
ماه گذشته رسیده و طبیعی است که این روابط تجاری، اقتصادی، سیاسی و 
دیپلماتیک متناظر، رفت و آمدهای دیپلماتیک را ضروری می کند که در در دست 

انجام است.
خطیب زاده در پاسخ به این پرسش که روابط ایران و عراق در ماه های گذشته 
کاهش یافته است گفت: روابط ایران و عراق چند بعدی، چند لایه و راهبردی است و 
در ابعاد مختلف با درهم تنیدگی بسیار بالایی جلو می رود. ما سعی کردیم در منطقه 
به برادران خود در عراق کمک کنیم تا در مسیر صلح و ثبات، توسعه، پیشرفت و 
بازگشت به جامعه کشورهای منطقه به عنوان یک کنشگر موثر عمل کند. البته 
همواره تاکید کردیم که رژیم صهیونیستی هرکجا حاضر بوده جز ناامنی بی ثباتی 
ترور با خود نبرده است و این رژیم تلاش می کند از هر منفذی برای ناامنی ورود پیدا 

کند و دوستان ما هم نظرات ما را در این زمینه می دانند.

سخنگوی وزارت خارجه :

تمرکز ایران در مذاکرات وین رفع تحریم هاست

 دیپلمات پیشین با بیان اینکه تا زمانی که جزئیات طرح توافق 
موقت روشن نشود نمی توان قضاوت درستی درباره آن داشت، 
گفت: این طرح هم می تواند فرصتی باشد برای اینکه در یک 
فضای روشن تر تصمیم گرفت و هم می تواند یک فریب و تله 

رسانه ای باشد. 
مذاکرات  در  سیزدهم  دولت  ،رویکرد  آصفی  حمیدرضا 
هسته ای را منطقی و عاقلانه توصیف کرد و گفت: این دولت 
بی اثر کردن تحریم ها از طریق ساز و کارهای داخلی را دنبال 
می کند. بر این اساس، تاب آوری کشور باید زیاد شود و قدرت 
اقتصادی کشور به لحاظ امکاناتی که خلق می شود باید به گونه 

ای باشد که تحریم ها عملا بی اثر شود.
سخنگوی پیشین وزارت امور خارجه با بیان اینکه تحقق این 
موضوع زمان بر است و یک شبه اتفاق نمی افتد، افزود: برای 
ایجاد،  باید سازوکارهای لازم  اقتصادی کشور  اقتدار  افزایش 
ابزارها در اختیار گرفته شده، قدرت تولید بالا رفته و روابط با 

همسایگان و کشورهای منطقه تقویت شود.
آصفی، تجربیات جمهوری اسلامی در چهار دهه گذشته و 
به ویژه در یک دهه اخیر و از زمان امضای برجام را یادآور شد 
انباشته جمهوری اسلامی در حوزه سیاست  و گفت: تجربه 
سیزدهم  دولت  رویکرد  بودن  درست  دیپلماسی،  و  خارجی 
مبنی بر اهمیت بی اثر کردن تحریم ها در داخل و وابسته نکردن 
اقتصاد کشور به خارج را اثبات می کند. وی تصریح کرد: دولت 
سیزدهم از ابتدای شروع به کار اعلام کرد که ما به تعهد دولت 
قبل احترام قائل هستیم و آن را عملیاتی می کنیم و اینجا تفاوت 
بین دولت های ایران و آمریکا روشن می شود. دولت سیزدهم 
به تعهدات دولت های گذشته پایبند بود ولی روسای جمهوری 

آمریکا به تعهدات دولت های قبل پایبند نبودند.
این دیپلمات سابق، ماههای گذشته را فرصتی برای تیم جدید 
دیپلماسی و سیاست خارجی کشور دانست تا تحولات گذشته 

نحوه عملکرد  به  مذاکرات  انداز  افزود: چشم  و  کنند  مرور  را 
آمریکایی ها بر می گردد. آمریکایی ها چندلایه حرکت می کنند 
برجام  به  می خواهند  که  می کنند  تاکید  اینکه  ضمن  یعنی 
برگردند تا به تعهدات خودشان  عمل کنند همزمان تحریم های 

جدیدی را هم وضع می کنند.
اقدامات آژانس یکی از لایه های سناریوی ضدایرانی 

آمریکاست
سوی  از  مذاکره  بر  تاکید  عین  در  تحریم  وضع  آصفی، 
آمریکایی ها را نشانه بی صداقتی آنها دانست و افزود: این رویکرد 
رویکرد  ایرانی  کننده  مذاکره  جدید  تیم  که  می شود  موجب 
محتاطانه تری در قبال وعده های آمریکا اتخاذ کند و بدبینی را 

در طرف ایرانی تقویت می کند.
سفیر پیشین ایران در امارات متحده عربی، آلمان و فرانسه 
با بیان اینکه اروپا از ابتدا در برجام نماند بلکه کنار برجام ماند، 
افزود: اروپا از برجام بیرون نرفت اما ضمن حضور در برجام به 
تعهداتش در قبال ایران عمل نکرد. شاید اروپا منتظر چراغ سبز 
آمریکا بود. به هر حال، رویکرد اروپایی ها حاکی از دنباله روی 
آنها از آمریکا بود و همین موضوع باعث می شود که ایران درباره 
پذیرش وعده های اروپایی ها هم محتاط باشد. آصفی، تاکید 
آمریکا بر مذاکره با ایران در کنار گفت وگو با برخی کشورهای 
منطقه و فعال کردن آژانس بین المللی انرژی اتمی را لایه های 
مختلف سناریوی آمریکا درباره برنامه صلح آمیز هسته ای ایران 
ارزیابی کرد و افزود: آمریکا از آژانس به عنوان اهرم فشار علیه 
ایران استفاده می کند و تکاپوهای جدید این نهاد بین المللی 
در موضوع فعالیت های صلح آمیز هسته ای جمهوری اسلامی 

ناشی از همین موضوع است.
با ایرنا با بیان اینکه فعالیت های هسته ای  وی در گفت وگو 
ایران، تنها مساله آمریکا نیست، افزود: همانطور که بارها مقامات 
عنوان  به  ای  هسته  موضوع  از  آنها  اند،  کرده  اذعان  آمریکا 

سکویی برای موضوعات دیگر استفاده می کنند و هدف نهایی 
آنها محدود کردن توان دفاعی و موشکی ایران در کنار کاهش 

اقتدار جمهوری اسلامی در منطقه است.
طرح توافق موقت می تواند فریب یا فرصت باشد

آصفی، مطرح شدن توافق موقت در برخی رسانه های آمریکا را 
یادآور شد و گفت: موضوع توافق موقت برای آزاد کردن بخشی 
از  بعضی  توقف  ازای  در  را  ایران  شده  مسدود  دارایی های  از 
فعالیت های کشورمان مطرح کرده اند. باید جزییات این توافق 
توافق موقت هم  ارزیابی کرد. طرح  آنرا  بتوان  تا  معلوم شود 

می تواند مفید و هم فریب باشد.
وی افزود: تا جزییات طرح مطرح شده در رسانه های آمریکا 
تحت عنوان توافق موقت روشن نشود قضاوت درستی نمی توان 
برای  باشد  این طرح هم می تواند فرصتی  آن داشت.  درباره 
اینکه در یک فضای روشن تصمیم گرفت و هم می تواند یک تله 
رسانه ای باشد. آمریکایی ها هنوز به طور رسمی چیزی اعلام 
نکرده اند و تیم مذاکره کننده ایران بعد از دریافت جزییات درباره 

آن تصمیم لازم را اتخاذ می کند.
سخنگوی پیشین وزارت خارجه کشورمان با بیان اینکه زمان 
به نفع آمریکا نیست، گفت: زمان به نفع ایران است و اقدامات 
است.  نداشته  دستاوردی  کشور  این  برای  آمریکا  ضدایرانی 
اکنون جمهوری اسلامی نه تنها در حوزه هسته ای پیشرفت های 
خوبی داشته، در منطقه قوی تر شده و توان دفاعی آن نیز بیش 
از گذشته است. واشنگتن در همه عرصه های مقابله با تهران 
شکست خورده و درخواست کاخ سفید برای مذاکره با جمهوری 

اسلامی از سر استیصال است.
وی، توافقی که تامین کننده منافع ملی ایران باشد را توافق 
خوب ارزیابی کرد و گفت: توافق خوب هر زمان به دست بیاید 
مطلوب است. ایران نه به مذاکرات فرسایشی تن می دهد و نه 

برای اتمام سریع مذاکرات عجله دارد.

توافق هدف نیست بلکه هدف تحقق منافع ملی است
آصفی خاطرنشان کرد: تیم جدید مذاکرات هسته ای ایران 
یک موضوع را برای طرف آمریکایی و اروپایی روشن کرده و آن 
این است که ما به هر قیمت حاضر نیستیم توافق کنیم. برای 
دولت سیزدهم، توافق هدف نیست بلکه هدف تحقق منافع 
ملی است. این کارشناس ارشد مسائل بین الملل افزود: اگر 
منافع ملی ایران در مذاکرات تامین شود، توافق قابل دستیابی 
است وگرنه این وضعیت ادامه پیدا می کند. در این چارچوب، 
آنها  با  و  باشیم  نزدیک  ارتباط  در  روس ها  و  چینی ها  با  باید 

گفت وگو کنیم.
وی گفت: باید دید روز 8 آذر، آیا آمریکایی ها با صداقت وارد 
مذاکره می شوند یا باز می خواهند با استفاده از چماق و هویج و 
تهدید و تشویق، سیاست های خودشان را دنبال کنند. جمهوری 
اسلامی تاکنون مسیر خوبی را طی کرده و زمان به نفع ماست و 
آمریکایی ها مستاصل هستند و همه چیز را در عرصه دیپلماسی 
یا  صداقت  گرو  در  مذاکرات  موفقیت  و  داده اند  دست  از 

بی صداقتی آنهاست.
بیانیه آمریکا و تروئیکا یک زیاده خواهی بی اساس بود

آصفی، بیانیه ضدایرانی آمریکا، تروییکای اروپایی و برخی 
و  کرد  عنوان  اساس«  بی  »زیاده خواهی  را  عربی  کشورهای 
افزود: دخالت های آمریکا عامل مشکلات منطقه است و این 
کشور در جایگاهی نیست که در مورد مسائل منطقه ما صحبت 
کند. واشنگتن همواره عامل واگرایی در منطقه بوده است زیرا در 
صورت ایجاد دوستی بین کشورهای منطقه، دیگر توجیهی برای 

حضور در منطقه و فروش میلیاردی سلاح را ندارد.
سخنگوی پیشین وزارت خارجه، پیشینیه مذاکرات ایران با 
کشورهای حاشیه خلیج فارس در طول بیش از چهار دهه بعد از 
انقلاب اسلامی را یادآور شد و گفت: طرح گفت و گوهای امنیت 
منطقه ای و  طرح صلح هرمز از جمله طرح هایی بودند که تهران 

برای بهبود روابط با کشورهای حاشیه خلیج فارس پیگیری 
این  در دولت های مختلف  تاکنون  انقلاب  ابتدای  از  ما  کرد. 
ترتیبات امنیت منطقه ای را پیگیری کردیم اما متاسفانه بعضی 
از کشورهای منطقه که تداوم حکمرانی خود را در حمایت بیگانه 

می بینند دنباله رو سیاست های کاخ سفید بودند.
وی در مورد اظهارات دبیر کل شورای همکاری خلیج فارس 
مبنی بر حضور در مذاکرات هسته ای ایران و گروه 1+4 نیز 
فارس  خلیج  همکاری  شورای  به  پیش  سال   40 ما  گفت: 
پیشنهاد همکاری های منطقه ای و ترتیبات منطقه ای را دادیم و 
روی آن اصرار داشتیم و هنوز هم اصرار داریم. کشورهای منطقه 
می توانند با همدیگر گفت وگو کنند ولی این گفت وگوها هیچ 
ارتباطی به آمریکا ندارد. موضوع هسته ای هم بین ایران و 5+1 

است و نباید با مسائل منطقه ای ادغام شود.
ایران تحت فشار توافقی را امضا نمی کند

آصفی تصریح کرد: مذاکره وقتی باید به نتیجه برسد که منافع 
ما تأمین شده باشد و اگر زودتر به نتیجه رسید چه بهتر و اگر به 
نتیجه نرسید باید صبر کرد تا به نتیجه برسد. اینطور نیست که 
ایران تحت فشار چیزی را که منافع جمهوری اسلامی را تامین 
نمی کند امضا کند. شاید اشکالی که به دولت قبل وارد باشد این 

است که ما برای امضای مذاکرات تعجیل کردیم.
سفیر پیشین ایران در امارات متحده عربی، آلمان و فرانسه 
درباره تحرکات رژیم صهیونیستی نیز گفت: اسراییل یک کشور 
آشوب طلب است و فقط در پرتو آشوب و فتنه می تواند ادامه 
حیات دهد. اسرائیل متوجه شده که اقتدار منطقه ای ایران روز 
به روز بیشتر می شود و هر کاری می کند که بین ایران و کشورهای 
منطقه شکاف ایجاد کند. ایران نباید نگران تحرکات اسراییل 
باشد زیرا تحریکات ضدایرانی اسرائیل سابقه ای چهل ساله دارد 
و به جایی نمی رسد و این رژیم حداکثر بتواند موجودیت خودش 

را تا مدت زمان محدود دیگری حفظ کند.

حمیدرضا آصفی سخنگوی پیشین وزارت خارجه: 

طرح توافق موقت می تواند فریب یا فرصت باشد
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ای مردم! بدانید که دنیا سرای نیستی است و 
آخرت ، سرای ماندگاری است . پس ، از گذرگاه 

خود ، برای اقامتگاهتان توشه برگیرید.

سه شنبه -2 آذر ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5396

عیون أخبار الرضا علیه السلام : ج ١ ص ٢٩8 ح 56

معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم خبرداد:

اجرای طرح محله اسلامی در مناطق آسیب پذیر

فردوسی پور با چه شرایطی به شبکه ۳ برمی گردد؟
پیمان جبلی رئیس سازمان صدا و سیما  در پاسخ به سوالی پیرامون بازگشت احتمالی عادل به صدا و 
سیما و شبکه 3 گفت: جواب سوال شما همانی است که قبلًا گفته بودم و موضع ما عوض نشده است. 
رئیس سازمان صداوسیما قبلًا در مصاحبه ای گفته بود عادل فردوسی پور و کسانی کرد قبلا از تلویزیون 
رفته بودند هیچ مشکلی برای بازگشت ندارد و در واقع با این حرف خود به عادل چراغ سبز نشان داده 
بود.عادل فردوسی پور با برنامه نود در شبکه سه مطرح شد و البته در کنار آن بازی های حساس داخلی و 
خارجی را هم گزارش می کرد با این حال دوستان نزدیک عادل خوب می دانند که برنامه نود برای او حکم 
فرزندش را دارد و نسبت به آن بسیار حساس است. به طور حتم اگر قرار باشد او روزی به شبکه 3 برگردد، 

حتماً با این برنامه برمی گردد نه به عنوان یک گزارشگر مسابقات داخلی و خارجی.

دعوت »دانشکده طب سنتی ایرانی قم« از مردم برای واکسیناسیون  
سریع تر  کردن  کامل  برای  خواست  مردم  از  اطلاعیه ای  در  قم«  ایرانی  سنتی  طب  »دانشکده 
واکسیناسیون کرونا مشارکت فعال داشته باشند. به دنبال مخالفت برخی در قم علیه واکسیناسیون کرونا، 
»دانشکده طب سنتی ایرانی قم« در اطلاعیه ای از مردم خواست برای کامل کردن سریع تر واکسیناسیون 
کرونا مشارکت فعال داشته باشند. متن اطلاعیه مذکور به این شرح است:با توجه به اینکه شیوع ویروس 
کرونا، آسیب  قابل توجهی را به اقشار مختلف جامعه وارد کرده است و هم اکنون موثرترین راه برون رفت از 
این شرایط خاص، واکسیناسیون کامل و حداکثری است، لذا با تأسی از گفتار و عمل مقام معظم رهبری 
و اعتماد به مراجع علمی و دانشگاهی، از مردم عزیز تقاضا داریم با انجام مسئولیت فردی و اجتماعی خود 

در کامل کردن واکسیناسیون، یاری گر کادر بهداشت و درمان باشند.

مارادونا در زمان مرگ قلب نداشت!
نلسون کاسترو پزشک و خبرنگار سرشناس در پاسخ به این سئوال که»آیا صحت دارد که قلب مارادونا 
قبل از مرگش ربوده شده است؟« که نلسون در این باره گفت: »گروهی از هواداران افراطی تیم خیمناسیا 
قصد داشته اند که قلب مارادونا را بربایند.این اتفاق به سرانجام نرسید چرا که یک ماموریت بزرگ و عجیب 
بود. وقتی که پزشکان از چنین اتفاقی مطلع شدند، قلب مارادونا را از بدنش خارج کردند تا در موردش 
وزن قلب مارادونا حدود نیم کیلوگرم بود، قلب بسیار بزرگی بود. معمولًا وزن قلب 300 گرم است اما قلب 
مارادونا به عنوان یک فوتبالیست خیلی بزرگ بود. علتش هم جدا از ورزشکار بودنش به نارسایی قلبی وی 
برمی گردد.«تحقیق کنند رییس جمهوری در حکمی پیرحسین کولیوند را به عنوان رییس جمعیت هلال 
احمر منصوب کرد. ظچرا که قلب مارادونا در تحقیقات در مورد دلیل مرگش خیلی مهم بود. باید تایید کنم 

که مارادونا بدون قلب مدفون شده است.

مهاجرت ۴ هزار پزشک از ایران طی ۳ سال گذشته
قاضی زاده هاشمی، نماینده مجلس: تصریح کرد: متاسفانه طی سه سال گذشته حدود 4 هزار نفر 
پزشک و حدود 300 هزار نفر از جمعیت دانشگاهی که مدارک آنها فوق لیسانس و دکترا بوده، از کشور 
مهاجرت کردند. قاضی زاده هاشمی، افزود: وقتی جمعیت وسیع نخبگانی میل به مهاجرت پیدا کرده و 
یا شرایط آن را پیدا کرده، نشان دهنده آن است که در کشور نیازمند مؤلفه های امیدآفرینی هستیم. وی 
متذکر شد: زمانی که انجمن های صنفی، تخصصی و دانشگاهی نتوانند دایره نفوذ خود را به معنای 
جذب و نگهداری افراد جهت مشارکت در توسعه و آبادانی کشور حفظ و صیانت کنند، گریز از مرکز شکل 

می گیرد.

کولیوند رییس هلال احمر شد
رییس جمهوری در حکمی پیرحسین کولیوند را به عنوان رییس جمعیت هلال احمر منصوب کرد. در 
بخشی از حکم آیت الله ابراهیم رییسی رییس جمهوری اسلامی ایران خطاب به دکتر پیرحسین کولیوند  
آمده است: انتظار دارد با تشریک مساعی کلیه دستگاههای ذیربط و اهتمام به عدالت محوری، روحیه 
انقلابی، مردم داری، پاکدستی و فسادستیزی، و قانون مداری با مشارکت و همکاری سازمان های مردم 
نهاد و تعامل موثر با سازمان صلیب سرخ جهانی در ارائه خدمات امدادی و بهداشتی درمانی به هنگام بروز 
حوادث و سوانح طبیعی به اقشار نیازمند و آسیب دیده، تسکین آلام بشری و تعمیق صلح و دوستی پایدار 

میان ملت ها مجدانه کوشا باشید.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

تخفیف عوارض و بهای خدمات 
پلاک های مجاور زیرگذر بلوار جمهوری 

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم از اعمال 30 
بلوار  زیرگذر  احداث  مجاور  املاک  در  خدمات  بهای  و  عوارض  کاهش  درصد 

جمهوری اسلامی ایران از میدان امام حسین)ع( تا بلوار یادگار امام)ره( خبر داد.
روح الله امراللهی در شانزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری، با اشاره به لایحه اخذ مجوز 30 
درصد کاهش عوارض و بهای خدمات برای املاک مجاور احداث زیرگذر بلوار 
جمهوری اسلامی ایران از میدان امام حسین)ع( تا بلوار یادگار امام)ره(، بیان 
کرد: املاک تجاری و مسکونی در نظر گرفته شده در این لایحه از دو سال و نیم 
گذشته با مشکلات زیادی روبه رو بودند و اعتراضات زیادی از شهروندان به شورای 
اسلامی شهر رسیده است. وی ادامه داد: اعمال 30 درصد کاهش عوارض و بهای 
خدمات برای املاک این منطقه درواقع کمک شهرداری قم نسبت به خسارت ها 
و دشواری هایی است که شهروندان این منطقه طی نزدیک به سه سال گذشته 
متحمل شده اند. امراللهی این قبیل طرح ها و همدردی های شهرداری قم در 
سایر تقاطع های شهری را مسبوق به سابقه دانست و گفت: به دلیل ویلایی بودن 
پلاک های مجاور، هزینه چندانی به مجموعه مدیریت شهری تحمیل نخواهد شد.
عضو شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: این لایحه بیشتر برای اثبات این است 
که شهرداری مشکلات مجاورین این پروژه را درک کرده و بر همین اساس خواستار 
تخفیفاتی برای آن ها شده است و اعتبار این لایحه تا پایان سال 1402 خواهد بود.
وی در ادامه اخذ مجوز متمم توافقنامه منعقده فی مابین شهرداری قم و ورثه 
یکی از شهروندان را موردتوجه قرارداد و گفت: عرصه مذکور جهت سازش بالغ بر 
180 هزار مترمربع است که به دلیل اینکه رقم این توافق بیش از 10 میلیارد تومان 

است باید در شورای اسلامی شهر قم مورد تصویب قرار بگیرد.
 

سرپرست معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

توسعه زیرساخت های فیبر نوری لازمه 
هوشمندسازی شهر است

سرپرست معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: ارائه خدمات 
هوشمند نیازمند ایجاد بسترهای لازم است که یکی از مهم ترین آن ها تأمین 

زیرساخت های فیبر نوری است.
مجید محمدرضاخانی روز دوشنبه در شانزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری، اخذ مجوز حفاری 
شبکه فیبر نوری توسط شرکت ایرانسل با حذف جریمه به روش حفاری با ترنچر، 
بدون در نظر گرفتن تعرفه زمان اجرای آسفالت را موردتوجه قرارداد و گفت: طی 
یک قرارداد دیگر با یک شرکت ارائه دهنده خدمات اینترنت ثابت، 100 کیلومتر 
بستر فیبر نوری در شهر قم ایجاد می شود که بتوانیم این بستر را به اپراتورهای دیگر 
مانند این شرکت متقاضی نیز اجاره بدهیم. وی تصریح کرد: این قرارداد با توجه 
به اینکه قراردادی دیگری نیز با یک اپراتور ارائه دهنده اینترنت ثابت بسته شده باید 
دچار تغییرات اساسی شده و سپس مورد تصمیم گیری قرار گیرد. محمدرضاخانی 
ادامه داد: نگاه شهرداری به این لایحه در این است که به آن به عنوان یک بسته 
سرمایه گذاری نگاه می کند تا در قالب آن ارائه خدمات به شهروندان وضعیت 
بهتری به خود بگیرد. این لایحه در نهایت برای بررسی و ایجاد تغییرات لازم در آن 

به کمیسیون عمران و حمل ونقل عودت داده شد.

معاون سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

استقرار غرفه های بازیافت پسماند
 با ظاهری جدید

معاون نظارت بر امور پسماند سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: 
غرفه های بازیافت با ظاهری جدید در سطح شهر مستقر می شوند.

حسین شریفی با اشاره به اقدامات سازمان مدیریت پسماند در زمینه غرفه های 
حداکثری  جلب  به منظور  بازیافت  غرفه های  افزایش  داشت:  اظهار  بازیافت 
فرهنگ  نهادینه سازی  و  مبدأ  از  پسماند  تفکیک  امر  در  شهروندان  مشارکت 
پل  به منظور  بازیافت  غرفه های  کرد:  خاطرنشان  وی  می شود.  انجام  بازیافت 
ارتباطی میان شهروندان و مجموعه سازمان بوده که آراستگی و ظاهر مناسب و 
مطلوب، سبب جذب و جلب شهروندان خواهد بود. معاون نظارت بر امور پسماند 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه کارکرد غرفه های بازیافت در 
امر آموزش و اطلاع رسانی است، تصریح کرد: شهروندان می توانند با مراجعه به 
غرفه های بازیافت علاوه بر بحث تبادل پسماند خشک، موارد مربوط به نحوه 
مدیریت پسماند در منزل را آموزش دیده و نسبت به تفکیک پسماند اقدام نمایند. 
شریفی با اشاره به ضرورت ارائه آموزش های فرهنگ شهروندی خاطرنشان کرد: 
ناآگاهی از فرهنگ شهرنشینی و مدیریت پسماند در منازل، هزینه های بسیاری را 

به اداره کنندگان شهر و محیط شهری تحمیل کرده است.
 

درجلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم صورت گرفت؛

تصویب اصلاحیه بودجه سال ۱400 
شهرداری قم

در شانزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم متمم و اصلاحیه 
بودجه سال 1400 شهرداری قم به میزان 3۶ هزار و 470 میلیارد ریال مصوب 

شد.
حسین صابری روزدوشنبه درشانزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم در این خصوص بیان کرد: بودجه پیشنهادی سال 1400شهرداری قم 
در تصویب اولیه 3 هزار و ۶22 میلیارد ریال بود که درنهایت این بودجه در  متمم و 

اصلاحیه، به میزان 3۶هزار و 470 میلیارد ریال مصوب شد.
رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و سرمایه گذاری شورای اسلامی شهر قم ادامه 
داد: این اصلاحیه طی جلسات تخصصی با کمیسیون های مربوط در کمیسیون 

تلفیق شورای اسلامی شهر قم بررسی نهایی شده است.
وی افزود: در متمم و اصلاحیه بودجه شهرداری قم در بخش عمرانی، بودجه 
کاهش،  تومان  میلیارد  با 155  ردیف  در 43  حمل ونقل  و  عمران  کمیسیون 
کمیسیون شهرسازی و معماری در 17 ردیف و 291 میلیارد تومان افزایش و 
کمیسیون خدمات شهری در 11 ردیف 22 میلیارد تومان افزایش بررسی و مورد 

موافقت قرارگرفته است.
صابری همچنین در خصوص لایحه ای مبنی بر توسعه زیرساخت فیبر نوری با 
توافق با برخی شرکت های خدمات رسان اینترنتی، بیان کرد: نگاه شهرداری قم 
نسبت به این قبیل از پروژه ها باید اقتصادی باشد و به عنوان یک درآمد پایدار به 

آن نگاه کند.

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری قم خبرداد:

 B4 و B2 اجرای شبکه برق خطوط
شهرک خودرو قم 

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم از اجرای پروژه نیرورسانی و اجرای شبکه برق خطوط B2 و  B4 شهرک خودرو 

با صرف اعتباری بالغ بر 22 میلیارد ریال خبر داد.
 B2 علیرضا مظفری اظهار داشت: پروژه نیرورسانی و اجرای شبکه برق خطوط
و B4 شهرک خودرو با صرف اعتباری بالغ بر 22 میلیارد ریال و طی یک برنامه 

زمان بندی 2 ماهه با همکاری شرکت توزیع برق استان قم انجام شده است.
وی در ادامه با اشاره به جزئیات اجرای این طرح افزود: در این پروژه نصب 4 
ترانسفورماتور، اجرای 300 متر خط 20 کیلوولت و جایگذاری 13 عدد تیر برق 
و همچنین اجرای 1200 متر خط 220 ولت و جایگذاری 58 تیر برق؛ مورد 

بهره برداری قرار گرفت.

فرمانده انتظامی استان قم  تشریح کرد:

جزییات دستگیری کلاهبردار 20 میلیارد ریالی 
فرمانده انتظامی استان از شناسایی و دستگیری کلاهبردار 20 میلیارد ریالی در قم خبرداد .

سردار سیدمحمود میرفیضی اظهار داشت: در پي وصول شکایاتی مبني بر وقوع کلاهبرداري از طریق 
سایت دیوار، بلافاصله موضوع در دستور کار ویژه کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت.

وی افزود: متهم با تبلیغ در سایت دیوار درخصوص تجارت و واردات عمده تلفن همراه از کشور همسایه و 
سودآوری مناسب این امر و انجام مانور متقلبانه،مالباختگان را مجاب به سرمایه گذاری کرده و موفق به دریافت 

20 میلیارد ریال از شکات مي شود و پس از آن تماس هاي تلفني متهم قطع مي شود.
فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد: تیمي از کارآگاهان پلیس اگاهی استان با توسعه اقدامات و بکار گیری 
شگردهای پلیسی ، هویت واقعي متهم که اهل و ساکن یکی از استان های غربی کشور است را شناسایي و 

با اشراف اطلاعاتي ، مخفیگاه وی را در یک ویلاي لوکس در یکی از استان های شمالی به دست آودردند.
وی تصریح کرد: پس از صدور نیابت قضایي و هماهنگي هاي لازم، تیمي از کارآگاهان پلیس آگاهی استان 
قم به مخفیگاه وی اعزام و متهم متواري را در یک عملیات غافلگیرانه جلب و به پلیس آگاهي قم انتقال دادند.
 سردار میرفیضی خاطر نشان کرد: متهم در تحقیقات انجام گرفته ، صراحتا به بزه انتسابي اعتراف و به 
همراه پرونده تشکیل شده به مرجع قضائی معرفي و با قرار قانوني مناسب روانه زندان شد . فرمانده انتظامی 
استان قم به شهروندان توصیه کرد: آشنایي با افراد ناشناس در بستر فضاي مجازي خصوصا)سایت هاي دیوار 
و شیپور و... به منظور خرید و فروش( و پیرو آن اعتماد بي مورد افراد و انجام معاملات با مبالغ بالا بدون احراز 

هویت طرفین ، منجر به سوء استفاده متهمان و نهایتا منجر به وقوع جرم کلاهبرداري مي شود. 
 

جانشین فرمانده انتظامی قم خبرداد:

کشف 87 طاقه پارچه قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف 87 طاقه پارچه قاچاق از دو دستگاه خودروی پژو در استان خبر داد.  
سردار بهادر اسماعیلی اظهار داشت: ماموران یگان امداد فرماندهی انتظامی استان قم حین گشت زنی به یک 
دستگاه خودروی پرشیا سفیدرنگ فاقد پلاک مشکوک شدند که بلافاصله به راننده خودرو ایست دادند که راننده 
با بی توجهی اقدام به فرار کرد. وی افزود: ماموران درحالی به تعقیب و گریز خودروی موصوف پرداختند که یک 
دستگاه خودروی پژو 405 به همراه یک نفرسرنشین خودروی پرشیا را همراهی کرده بود اما در نهایت در کیلومتر 
30 "آزاد راه قم- تهران" هر دو خودروی مذکور را متوقف و متهمان را دستگیر کردند. سردار اسماعیلی ادامه داد: 
در بازدید از خودروی پرشیا تعداد 12 طاقه پارچه قاچاق و یک جفت پلاک مسروقه و از خودروی پژو 405 تعداد 
75 طاقه پارچه قاچاق و تعداد 5 عدد شوکر کشف شد. جانشین فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: پس از 
بازدید خودروها و دستگیری متهمان، یک دستگاه خودروی سمند در سر صحنه حاضر و قصد جوسازی و فراری 
دادن متهمان را داشته که بلافاصله خودروی وی متوقف و متهم دستگیر شد. سردار اسماعیلی بیان داشت: 

متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

فرمانده انتظامی استان قم :

کشف ۳7 هزار لیتر گازوئیل قاچاق 
فرمانده انتظامی استان از کشف 37 هزار لیتر گازوئیل قاچاق از یک دستگاه تانکر نفت کش در استان 
خبر داد  سردار سیدمحمود میرفیضی اظهار داشت: ماموران یگان تکاوری فرماندهی انتظامی شهرستان 
قم حین گشت زنی و در اجرای طرح ایست و بازرسی به یک دستگاه تانکر نفت کش اسکانیا مشکوک و آن 
را متوقف کردند. وی افزود: در بررسی های بعمل آمده و ارائه بارنامه توسط راننده تانکر مشخص شد بار تانکر 
از نوع سوخت "گازوییل" و فاقد بار نامه و برگه خروج از شرکت و همچنین فاقد بارنامه شرکت پالایشگاهی 
بوده و راننده نیز هیچ گونه مدرکی دال بر قانونی بودن بار خود نداشت. سردار میرفیضی ادامه داد: خودروی 
موصوف برای بررسی دقیق تر به پلیس امنیت اقتصادی دلالت شد. فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: در 
بازرسی از تانکر مذکور، مقدار 37 هزار لیتر هیدروکربن مشتقات نفت "گازوییل" کشف شد. سردار میرفیضی 

بیان داشت: متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

مرکز بهداشت قم خبرداد

پلمب دو قلیان سرا در قم
کارشناسان مرکز بهداشت قم در جریان بازرسی ها اقدام به پلمب دو واحد صنفی متخلف کردند.

به گزارش روابط عمومی مرکز بهداشت استان قم ،این واحدهای صنفی که در شرایط کرونایی مبادرت به 
ارائه قلیان به مشتریان می کردند، پلمب و از ادامه فعالیت آنها جلوگیری شد. با توجه به این که قلیان سرا ها 
یکی از صنوفی هستند که احتمال انتقال ویروس کرونا در آن ها بسیار بالا است، مرکز بهداشت شهرستان قم 
از همشهریان خواست ضمن حضور نیافتن در این اماکن در صورت مشاهده هرگونه تخلف بهداشتی مراتب 

را به سامانه 190 گزارش کنند.

طرح:مهدی عزیزی 

کُره ای ها بازهم ما را دور زدند! 

رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به ضرب الاجل دستگاه قضا نسبت به 
تعیین تکلیف پروژه نیمه کاره مونوریل، گفت: شهرداری قم در سفر قریب الوقوع 
رئیس جمهور نسبت به تصمیم نهایی در خصوص اجرای این پروژه یا جمع آوری 

کامل آن اقدام خواهد کرد.
و علنی شورای  روزدوشنبه درشانزدهمین جلسه رسمی   حسین اسلامی 
اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری، تصریح کرد: موضوع 
تبصره ۶ و 10 درصد مطلق اراضی به شهرداری، درهم آمیختگی بافت تاریخی 
و فرسوده شهری و ایجاد موانع برای توسعه شهر با این اختلاط غیرکارشناسی 
و مشکل خارج بودن مجموعه اوقاف از شمول ماده 101 از دغدغه های مهم 
مدیریت شهری قم است که در سفر رئیس جمهوری باید نسبت به طرح و حل 

آن ها اقدام گردد.
وی با اشاره به ضرب الاجل دستگاه قضا نسبت به تعیین تکلیف پروژه نیمه کاره 
مونوریل، گفت: شهرداری قم در سفر قریب الوقوع رئیس جمهوری نسبت به 
تصمیم نهایی در خصوص اجرای این پروژه یا جمع آوری کامل آن اقدام خواهد 
کرد. اسلامی با اشاره به اخذ مجوز 30 درصد کاهش عوارض و بهای خدمات 
برای املاک مجاور احداث زیرگذر بلوار جمهوری اسلامی ایران از میدان امام 
حسین)ع( تا بلوار یادگار امام)ره(، گفت: کاهش عوارض در مواردی که مربوط به 

ملک شخصی نباشد از اختیارات شورای اسلامی شهر است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم همچنین با اشاره به اخذ مجوز حفاری شبکه 
فیبر نوری توسط شرکت ایرانسل با حذف جریمه به روش حفاری با ترنچر، 
بدون در نظر گرفتن تعرفه زمان اجرای آسفالت، گفت: پیش ازاین قانون گذار 

و هیئت وزیران لایحه ای تصویب کرده بود که خسارت آسیب دیدگی آسفالت را 
تأمین نمی کرد، اما بعدازآن با پیگیری های مجموعه مدیریت شهری لایحه اخذ 

تعیین خسارت در حفارهای شهری به شهرداری ها محول شد.
وی اضافه کرد: در رابطه با این قبیل توافقات باید سود و منفعت شهروندان نیز 

از ارائه خدمات مطلوب تر در نظر گرفته شود.
بیان کرد: بسیجیان  فرارسیدن هفته بسیج،  به  اشاره  با  ادامه  در  اسلامی 
هرکجا پا گذاشته اند عزت آفریده اند؛ ما امروز زندگی آرام و توام با امنیت را مرهون 
نیروهایی امثال بسیج در طول دوران دفاع مقدس و جنگ با تروریست های 

تکفیری هستیم.

رئیس شورای اسلامی شهر قم اعلام کرد:

مونوریل قم درسفررئیس جمهورتعیین تکلیف نهایی می شود

معاون اداره کل آموزش وپرورش استان قم:

حضور دانش آموزان در مدارس الزامی است

مدیر منطقه چهار شهرداری قم از صرف بیش از ٢6 میلیارد ریال در راستای 
کنترل و هدایت آب های سطحی در این منطقه خبر داد.

مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اقدامات انجام شده در منطقه برای کنترل و 
هدایت آب های سطحی اظهار داشت: سال گذشته با تلاش همکاران واحدهای 
خدمات شهری و امور زیر بنایی شهرداری منطقه چهار، اقدامات مؤثری در راستای 

کنترل و هدایت آب های سطحی انجام پذیرفت.
وی با بیان اینکه در ابتدای سال جاری نیز برنامه ریزی های منظمی برای اجرای 
پروژه های منطقه صورت گرفت ابراز کرد: به لطف خدا و تلاش همکاران و همچنین 
بازدیدهای میدانی از سطح منطقه، ضمن آسیب شناسی، تاکنون تمامی پروژه ها 

طبق زمان بندی و پیش بینی مدنظر پیش رفته است.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم از احداث بیش از 50 حلقه چاه جذبی در 
شوارع اصلی و فرعی خبر داد و افزود: بیش از 500 مترمکعب از انهار و کانال های 
کشاورزی موجود در سطح منطقه نیز با اعتباری بالغ بر 2 میلیارد ریال لایروبی 
شده و همچنین تجهیزات خدمات شهری فعال در زمینه کنترل و هدایت آب های 
و  تانکرهای مکنده، دستگاه جنتکس  از قبیل پمپ های کف کش،  سطحی 

ماشین آلات خدمات شهری نیز به روزرسانی و فعال شده است.
وی خاطرنشان کرد: احداث کانال عرضی بلوار کریمی)خیابان خرّم( و انتقال 
آب های سطحی به خیابان فجر نیز به طول 500 متر و هزینه 7 میلیارد ریالی در 
سال جاری به اتمام رسید، همچنین 4 میلیارد ریال هزینه بازسازی و ایجاد کانال 
بلوکی جهت انتقال آب های سطحی شهرک مهدیه و شهرک قدس و انتقال آن به 

بستر رودخانه گردیده است.
اصفهانیان مقدم در ادامه به احداث و نصب دریچه ذوزنقه ای کنترل آب های 
سطحی در مواقع بارندگی در انهار کشاورزی در کوچه 37 بلوار غدیر اشاره کرد 

و گفت: عدم پیش بینی و یا اجرای ناقص شبکه دفع و کنترل آب های سطحی 
هزینه های گزافی را در پی دارد.

با توجه به بارش های اخیر، به لطف خدا و تلاش بی وقفه  وی تصریح کرد: 
هیچ گونه  گرفته،  صورت  برنامه ریزی های  و  شهری  خدمات  خدوم  همکاران 
خسارتی ناشی از آب گرفتگی و بارندگی های روزهای گذشته در منطقه شاهد 

نبودیم.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم در خاتمه با تشکر از شهروندانی که با رعایت 
می کنند  بهتر  خدمات رسانی  در  شهرداری  به  شایانی  کمک  بهداشتی  نکات 
یادآور شد: بیشترین عامل در آب گرفتگی معابر، عوامل انسانی است که این امر با 

همکاری شهروندان محترم به خوبی قابل کنترل است.

قم  استان  آموزش وپرورش  کل  اداره  معاون 
گفت: از یکم آذرماه جاری حضور دانش آموزان 
سه مقطع تحصیلی در کلاس های درس از نظر 

آموزشی الزامی و اجباری است. 
مریم سادات پناهنده ، افزود: تاکنون ۶5 درصد 
از دانش آموزان متوسطه اول و دوم قم واکسن 
کرونا را دریافت کرده اند و امیدواریم به زودی با 
همراهی والدین واکسیناسیون دانش آموزان در 

این استان تکمیل شود.
وی اضافه کرد: شکل حضور دانش آموزان در 
مدارس با آنچه قبل از شیوع کرونا بوده، متفاوت 
برنامه  طبق  باید  آموزان  دانش  همه  و  است 
زمان بندی که مدارس برنامه ریزی کرده اند، سر 

کلاس های درس حاضر شوند.
وی گفت: مسوولان مدارس در تلاش هستند 
تا با اتخاذ تمهیدات لازم برای رعایت پروتکل های 
بهداشتی، محیطی سالم را برای دانش آموزان 

ایجاد کنند.
مدت  حضور،  ساعت  کرد:  بیان  پناهنده 
تشکیل کلاس ها و تهویه طبیعی در همه مدارس 

بررسی و مشخص شده است.
نمی تواند  آموزش مجازی  این که  بیان  با  وی 
خاطرنشان  باشد،  موثر  حضوری  میزان  به 
روحی  و  جسمی  آسیب های  به  توجه  با  کرد: 
متحمل  کرونا  شیوع  به واسطه  خانواده ها  که 
شده اند، آموزش حضوری می تواند این آسیب ها 

را کاهش دهد و یادگیری دانش آموزان را تقویت 
کند.

کرد:  درخواست  آموزان  دانش  اولیای  از  وی 
همکاری لازم را با آموزش وپرورش داشته باشند 
تا دانش آموزان با شرکت در کلاس های حضوری 
درصد یادگیری خود را ارتقا دهند و روحیه نشاط 

بین دانش آموزان و خانواده هایشان برقرار شود.
دانش آموزان  تعداد  جاری  تحصیلی  سال  در 
نفری  هزار  حدود 10  افزایش  با  قم  استان  در 
نسبت به سال تحصیلی گذشته به بیش از 275 
هزار دانش آموز افزایش یافته است؛ 124 هزار 
دانش آموز در گروه سنی 12 تا 18 سال قرار دارند 

و باید واکسن دریافت کنند.

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد:

هزینه 2۶ میلیارد ریالی برای کنترل وهدایت آب های سطحی 

ابن  علی  امام  سپاه  کننده  هماهنگ  معاون 
ابیطالب)ع( استان قم  گفت :طرح محله اسلامی 
با هدف کاهش مشکلات و آسیب های اجتماعی در 

محلات استان قم اجرا می شود.
کشوری  آیین  در  پور  کبیری  مهدی  سرهنگ 
رونمایی از طرح محله محور بسیج و محله اسلامی 
همزمان در 31 استان کشور اظهارداشت : این طرح 
از 3 سال قبل در  15 محله استان قم اجرایی شده و 
استان قم به عنوان استان الگو در اجرای این طرح 

شناخته می شود.
سرهنگ کبیری با اشاره به اینکه امسال این طرح 

در 120 محله اجرایی شده است گفت : سعی شده  
تا تمام بخش های استان شامل پردیسان و شهر ها و 
بخش های استان اجرایی شود و هدفگذاری اجرای 

این طرح در 300محله تا چند سال آینده است.
وی اولویت اجرای این طرح را مشکلات معیشتی و 
آسیب های اجتماعی عنوان کرد و گفت : در مرحله 
مشکلات  و  طلاق   ، اعتیاد  شامل  طرح  این  اول 
اخلاقی و بزهکاری های اجتماعی است و در بلند 
مدت با کار های ایجابی به دنبال رواج سبک زندگی 

ایرانی- اسلامی هستیم.
سرهنگ کبیری با بیان اینکه بسیج در این طرح 

پیشران و پیش رونده محسوب می شود گفت : هدف 
از اجرای این طرح این است که با شناخت ظرفیت 
ها و داشته های هر محله در بعد مادی و غیر مادی 
،مشارکت خود مردم را در حل مشکلات محل داشته 

باشیم.
معاون هماهنگ کننده سپاه افزود : طرح محله 
محوری یا محله اسلامی  شامل 2 بعد  درون یگانی 
و تشکیلاتی بسیج و بعد بیرونی نقش آفرینی محلات 
با  اجتماعی  های  آسیب  و  مشکلات  کاهش  در 
ظرفیت ها و داشته های مادی و غیر مادی محلات 

است.

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز گفته برخی از شرکت های کره ای، 
از  و  کرده  قطعه  قطعه  را  محصولات 
مرزهای مختلف به کشور وارد می کنند 
و اینجا پس از سر هم بندی دوباره، وارد 

بازار می کنند.


